
روزنامه
شنبه 4 تیر 1401  25 ذیقعده1443 25 ژوئن2022  شماره 5525  سال بیست و پنجم  3000 تومان

رییس کل دادگستری استان قم خبرداد:

مرخصی مشروط به محکوم 
پرونده گوهرناز

مدیرکل ثبت اسناد و املاک استان قم خبرداد

صدور۵۲ هزار و ۳۸۷ سند مالکیت تک برگ درسال گذشته

رئیس کل دادگستری استان قم از دادن مرخصی ۳ماهه 
به محکوم پرونده کثیرالشاکی گوهرناز قم جهت پرداخت 
مرخصی  به  توجه  با  وگفت:  داد  خبر  شاکیان  مطالبات 
این  شاکیان  ناز،  گوهر  پرونده  محکومان  از  یکی  مشروط 

فرد  این  به  خود  سرمایه های  تکلیف  تعیین  برای  پرونده 
روز  مظفری  حجت الاسلام والمسلمین  کنند.   مراجعه 
با  گفت وگو  در  قضاییه  قوه  هفته  مناسب  به  چهارشنبه 
افزود:  کثیرالشاکی،  پرونده های  به  اشاره  با  خبرنگاران، 
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توصیه دادستان غریب به شهروندان قمی:

مراقب تبلیغات شرکت های جذب 
سرمایه با سودهای غیرواقعی باشید

8

8
رشد ۴۵ برابری قیمت مسکن در قم طی ۱۶ سال؛

 قم؛ دارنده رتبه دوم قیمت مسکن شهرهای ایران!

دادستان عمومی و انقلاب قم با اشاره به پرونده هایی که 
افراد یا شرکت هایی با عنوان پرداخت سودهای غیرمتعارف 
گفت:  می کنند،  مردم  سرمایه های  جذب  به  اقدام 

شهروندان قمی نسبت به وعده پرداخت سود از سوی این 
شرکت ها هوشیار باشند.  حجت الاسلام والمسلمین حسن 
غریب روز چهارشنبه به مناسبت هفته قوه قضاییه در جمع 

هدف ازاین فرصت پرداخت مطالبات وجلب رضایت شاکیان است
سالانه ۳۵۰ هزار پرونده وارد دستگاه قضایی قم می شود 

  

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره به تأکیدات ویژه شهردار قم 
در زمینه احداث پارکینگ های عمومی در سطح شهر گفت: امسال این قول را 
به شهروندان و زائرین می دهیم که همه تلاش خود را در راستای تحقق این امر 
مهم، مصروف کنیم. مسعود طبیبی با اشاره به دغدغه احداث پارکینگ های 
عمومی در سطح شهر اظهار داشت: دکتر سقائیان نژاد شهردار قم نسبت به 
ایجاد و توسعه پارکینگ های عمومی در سطح شهر مقدس قم، تأکید و عنایت 
ویژه ای دارد. وی خاطرنشان کرد: با توجه به جمعیت ساکن در این کلان شهر 

در  بر ۲۰ دستگاه  افزون  قم گفت:  رییسه شورای اسلامی شهر  عضو هیات 
محدوده شهر اعمال نظر و حکمرانی دارند که این مساله سبب ناهماهنگی در 
ارائه خدمات و در نتیجه هدر رفت بودجه های عمومی و نارضایتی شهروندان از 
نحوه عملکرد دستگاه های مختلف می شود.  نرجس نیازمند،  ظرفیت های خاص 
قم در خصوص اجرای مدیریت یکپارچه شهری را مورد توجه قرار داد و افزود: 
افزون بر ۹۰ درصد جمعیت استان قم در شهر قم سکونت دارند و از این نظر 
قم وضعیتی شبیه به یک استان - شهر را دارد که بستر مناسبی برای پایه ریزی 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم مطرح کرد:
تلاش مدیریت شهری برای تحقق نهضت توسعه پارکینگ های عمومی 

عضو هیات رییسه شورای شهرقم:
رضایتمندی شهروندان قمی درگرو مدیریت یکپارچه شهری است

آیت الله مکارم شیرازی دردیدار رییس سازمان برنامه و بودجه :
باید نتایج برنامه های دولت

 درزندگی مردم احساس شود
آیت الله مکارم شیرازی گفت :امروز داد مردم از گرانی ها بلند است 
و می گویند که قیمت ها روز به روز افزایش می یابد. به گزارش دفتر 
آیت الله مکارم شــیرازی، این مرجع تقلید در دیدار ســید مسعود 
میرکاظمی معاون رییس جمهور و رییس سازمان برنامه و بودجه با 
اشاره به گلایه های شدید مردم از گرانی ها گفت: امروز داد مردم از 
گرانی ها بلند است و می گویند که قیمت ها روز به روز افزایش می یابد. 
وی در ادامه به ضرورت اقناع و تبیین برای مردم نسبت به گرانی های 
اخیر اشــاره کرد و افــزود: این گرانی های افسارگســیخته با وجود 
22افزایش درآمدهای نفتی دولت به عنوان معمایی برای مردم شده که 

آیت الله جوادی آملی دردیدار رئیس سازمان برنامه وبودجه:
سزاوار نیست مردم برای تأمین
 معیشت خود در مضیقه باشند 

آیت الله جوادی آملی با بیان اینکــه از تلاش های دولت برای 
حل مشکلات مردم حمایت می کند، گفت: تورم و گرانی یکی 
از مشکلاتی است که دولت باید برای آن برنامه علمی   منطقی 
داشته باشد. این مرجع تقلید دردیدار سید مسعود میرکاظمی 
رئیس ســازمان برنامه وبودجه با اشاره به ظرفیت ها خدادادی 
کشــور و وجود مردمی نجیب، افــزود: با وجود ظرفیت های و 
امکانات کشور سزاوار نیست مردم برای تأمین معیشت خود 
در مضیقه باشند. آیت الله جوادی آملی بر به کارگیری انسان ها 
درســتکار و متخصص در مناسب دولتی تاکید و تصریح کرد:  2
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سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم 
در نظر دارد  مکان ذیل را  از طریق مزایده عمومی به اشخاص واجد الشرایط اجاره دهد. 

موضوع مزایده و مدت اجاره : اجاره موقت عرصه و اعیان غرف واقع در پردیسان بلوار سلمان همشهری 17 برای 
مدت سه سال از زمان انعقاد قرارداد مطابق جدول ذیل .

بهای پایه اجاره طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری ، میزان تضمین شرکت در مزایده ، نوع کابه شرح ذیل 
می باشد:

- نوع تضمین شرکت در مزایده : به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز وجه نقد 
به حساب بانک ملی شعبه میدان تره بار به شماره 0115427089004 بنام سازمان میادین میوه و تره بار ارائه و رسید 

آن به ضمیمه  پیشنهاد تسلیم شود.
- مبلغ خرید اسناد مزایده 500/000 ریال می باشد و شرکت کننده می بایست مبلغ آن را به شماره حساب 
0113127588001 بانک ملی به نام سازمان میادین شهرداری قم واریز نماید. )هزینه خرید اسناد مزایده غیرقابل 

استرداد می باشد( .
- هر گونه کپی برداری از اسناد ممنوع بوده و فقط اشخاصی مجاز به ارائه پیشنهاد می باشند که اسناد را به نام خود 

خریداری کرده باشند. 
- فروش اسناد از مورخ ۱۴۰۱/۰۴/۰۴ لغایت ۱۴۰۱/۰۴/۱۴ می باشد.

محل دریافت اسناد و تسلیم پیشنهادها : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه) س ( - بلوار شهید 
رجایی میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان اداری سازمان میادین- امور قراردادها جهت دریافت اسناد 

مراجعه نمایند / همچنین جهت تسلیم پیشنهادها به آدرس فوق دفتر حراست سازمان مراجعه شود . 
-پیشنهاد دهندگان باید یک نسخه از اسناد مزایده را دریافت و با قید قبولی و بدون قید و شرط ، امضا کرده و به 
پیشنهاد خود ضمیمه نمایند.عدم انجام این مهم از جانب هر یک از شرکت کنندگان باعث حذف آنان از فرایند مزایده 

می گردد. 
-هزینه درج آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد.

جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 36641327  )025( تماس حاصل فرمایید.
مهلت تحویل اسناد و تسلیم پیشنهادات:  تا پایان وقت اداری روز پنجشنبه ۱۴۰۱/۰۴/۱۶ می باشد .

-سایر اطلاعات و جزئیات دراسناد مزایده موجود می باشد.

آگهی مزایده نوبت دوم

شناسه آگهی:۱۳۳۹۴۹7   روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

آیت الله اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم  خواستارشد؛

برخورد قاطع با سرحلقه های فساد درشهرمقدس قم 
قوه قضائیه باید پیراسته ترین دستگاه اداری کشور باشد
لزوم سرمایه گذاری و صرفه جویی در حوزه آب و برق
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چگونه مشکل هسته ای ایران
 حل می شود؟ 

 راه حل مشکل هسته ای ایران در سپردن حل مشکل به وزارت خارجه و پذیرش این 
راه حل از سوی همه بخش های حکومت است. 

به این صورت که گروهی متشکل از وزارت خارجه، وزارت نیرو و سازمان انرژی 
اتمی به رهبری وزارت خارجه و با اختیارات کامل کلی - جزئی و اصلی - فرعی، برای 
حل این موضوع تصمیم گیری کند و این تصمیم اجرا شود. بقیه بخش های دولت و 
حکومت ایران از جمله ریاست جمهوری نیز آن را قبول کنند. به تبع آن، مسوولیت این 

تصمیم هم برعهده وزارت خارجه خواهد بود.
هم اکنون مذاکرات هسته ای ایران و قدرت های جهانی دچار توقف طولانی مدت یا 
بهتر بگوییم با بن بست روبه رو شده است و چشم اندازی برای توافق دیده نمی شود. 
در این مدت هم ایران و امریکا هر یک دیگری را مسوول این بن بست معرفی و سخنان 

تکراری و دیپلماتیک و روتین را تحویل مردم داده اند. 
اگر حل مشکل هسته ای ایران برای مردم اروپا و امریکا، جنبه سرگرمی و پیگیری 
خبرهای روز جهان را دارد برای مردم ایران مسئله زندگی و کسب و کار است؛ مسئله 
تورم و قدرت خرید است؛ مسئله سختی در امور عادی و روزمره زندگی است. حتی اگر 
مسئله حیات و ممات نباشد؛ مسئله رشد فساد اقتصادی اداری و ابهام و ناشفافیت و  
پنهان کاری است. مسئله تقویت و استمرار شرایط غیرعادی است که خود عامل صدها 

اتفاق منفی کوچک و بزرگ است. 
حدود 20 سال از آغاز مشکل هسته ای ایران و به دنبال آن مذاکرات هسته ای با 
روحانی  نژاد،  احمدی  )خاتمی،  دولت  تاکنون 4  طرف های خارجی می گذرد. 
و رئیسی(، 4 دبیر شورای عالی امنیت ملی )روحانی، لاریجانی، سعید جلیلی و 
شمخانی( و 5 وزیر خارجه )کمال خرازی، متکی، صالحی، ظریف و امیرعبداللهیان( 
و 5 دوره ریاست سازمان انرژی اتمی )آقازاده، صالحی دو دوره، عباسی و اسلامی( 
گذشته است. در همین مدت آژانس بین المللی انرژی اتمی شاهد 3 مدیر کل بود 
البرادعی، آمانو و گروسی و البته امریکا هم 4 رئیس جمهور را تجربه کرد: جرج بوش، 
اوباما، ترامپ و بایدن. در این مدت توافق هایی برای حل مشکل به دست آمد اما همه 

ناکام ماندند. از بیانیه سعدآباد در سال 82 تا برجام در سال 94.
این وضعیت نشان می دهد حل مشکل هسته ای ایران از طریق راه ها و چارچوب 

های قبلی، ممکن نیست که اگر بود تاکنون حل می شد.
این موضوع نشان می دهد مشکل هسته ای ایران به یک مشکل پیچیده تبدیل شده 
و به سمت یک مشکل غیرقابل حل حرکت می کند. باید متوجه بود در این صورت، این 
مشکل به موضوع طبیعی برای جهان تبدیل می شود. هر موضوع غیرعادی در صورت 

ادامه و استمرار به موضوع عادی تبدیل می شود.
مشکل هسته ای ایران نه تنها بخش هسته ای کشورمان را درگیر کرده بلکه فراتر از 
آن کل بخش های زندگی و کسب و کار در ایران را نیز با سختی روبه رو ساخته. از نفت 
و گاز تا مبادلات بانکی، از خودرو تا هواپیمایی، از حمل و نقل کالا تا کشتیرانی. از 
روابط تجاری با بزرگترین و پیشرفته ترین شرکت های جهان تا دادوستدهای کوچک با 
همسایگان. اما راه حل چیست؟ مسوولان ایرانی می گویند هدف از برنامه هسته ای، 
تولید انرژی است. پس بهتر است در همین چارچوب، مشکل حل شود. فرض کنید 
در موضوع تولید برق از انرژی باد دچار مشکل و اختلاف بین المللی شویم. یا حتی 
موضوعات مربوط به نفت، گاز یا برق.  در این صورت بهتر است مشکل در چارچوب 
همان وزارتخانه یا همان مجموعه حاکمیتی، حل و فصل شود. هم اکنون دولت، 
مورد حمایت حداکثری و همه جانبه نظام است. در راس وزارت خارجه نیز فردی از 
اصولگرایان قرار دارد که سابقه و موضع گیری های گذشته او هیچ جایی برای گمانه 
زنی نمی گذارد. در نتیجه پیشنهاد می شود با اطمینان به این دولت و وزارت خارجه 
فعلی، تصمیم گیری درباره حل مشکل هسته ای به وزارت خارجه سپرده شود و همه 

بخش های دولت و حاکمیت نیز مکلف به پیروی از وزارت خارجه شوند.
می توان اطمینان داشت هر تصمیمی که وزارت خارجه به طور مستقل بگیرد 
حتی اگر تحت ریاست یک وزیر اصولگرا باشد این تصمیم، تصمیم منطقی و عقلانی 
خواهد بود زیرا هم وزارت خارجه نگاه فرابخشی را دنبال می کند و هم نسبت به دیگر 
بخش های حاکمیت و برخلاف شعارها و سخنرانی ها،  به طور نسبی، واقعیت گرا و 
منفعت گراست.  راه ها و شیوه های قبلی آزموده شده اند و اگر نتیجه بخش بودند 
قطعا تاکنون نتیجه می دادند. امتحان راه جدید بی هزینه است و اگر هزینه ای داشته 
باشد هم قطعا به مراتب کمتر از هزینه مستقیم و غیرمستقیم مشکل هسته ای از جمله 

تحریم ها و ... است.
کارشناس مسائل بین المللی

راهکاری برای بهبود وضعیت اقتصادی

واقعیت آن است که نه تنها دولت سیزدهم و نه فقط نظام اقتصادی بلکه کل کشور، 
بیش از همیشه به عقلانیت، انتخاب درست اولویت ها و تمرکز منابع )از جمله توجه 

سیاستگزاران( به نقاط بحرانی نیاز دارد. 
سیاهچاله صنعت خودروی کشور، که اکنون زیرپای وزیر صمت دهان گشوده و منشا 
انتقادات بسیار تا مرز استیضاح شده است، می تواند یک نشانه غلط برای انحراف 
اذهان از اولویت هایی نظیر "فقدان راهبردهای اصولی" در تصمیمات کلان اقتصادی 
باشد.  خودروسازان داخلی، بیش از چهار دهه بلای جان مردم و حکمرانان بوده و 
ایده رهایی از چنین وضعیت نکبت باری نیز در همه ادوار مجلس طرح شده  و البته 
که هیچگاه رای نیاورده است. همچنان که  هیچ دولتی حاضر نشد به یک جراحی 
سخت برای درمان تومور بدخیم انحصار خودروسازان داخلی تن  بدهد و این اصل 
ساده اقتصادی را بپذیرد که کیفیت تنها و تنها زاده رقابت است و هیچ انحصاری و 
هیچ حمایتی، در هیچ کجا به کیفیت ختم نشده است.  در واقع انگشت اتهامی که 
اکنون به سوی وزیر صمت نشانه رفته است را باید متوجه حامیان انحصار در هر جا و 
هر بخش از اقتصاد کشور ساخت که سال هاست همچون موریانه پایه های تولید در 
ایران را تضعیف کرده است.  در فقدان یک استراتژی روشن برای برون رفت از شرایط 
کنونی، شاخصی برای یک انتخاب بهتر وجود نخواهد داشت و تضمینی برای عملکرد 
بهتر دولت نیز به دست نمی آید.  نه فاطمی امین بدترین وزیر کابینه است و نه صنعت 
خودرو با تغییر وزیر بهبود خواهد یافت و به دلیل مخالفت دولت با این تغییر، نتیجه 
استیضاح هر چه باشد، به تضعیف بیشتر دو حوزه کلیدی تولید و تجارت خواهد 
انجامید.  به نظر می رسد که همگرایی میان مجلس، دولت و بخش خصوصی برای 
احصای مسایل  کلیدی، جست وجوی راه حل های واقع گرایانه  و بالاخره تدوین و 
اجرای یک تقسیم کار ملی، اتخاذ راهبرد اصولی تری باشد و به استناد یک نقشه راه 
روشن، بتوان به ابزار بهتری برای ارزیابی یا انتخاب افراد دست یافت. بخش خصوصی 

آماده  تسهیل گری در شکل گیری چنین گفت وگویی است.
نایب رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم :

ذخیره گندم در قم برای بیش  از نیاز 
چندماه است

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت: سطح ذخیره سازی گندم در قم 
برای تهیه آرد و پخت انواع نان های مورد مصرف مردم، همیشه برای بیش از نیاز چند 

ماه استان است.
 سعید محمدی در گفت و گویی اظهارداشت :وضعیت تامین آرد برای نانوایی های 
استان در شرایط مطلوبی است و به صورت پیوسته آرد لازم برای تهیه انواع نان های 
مورد نیاز مردم قم در خود استان تولید و در اختیار نانوایان قرار می گیرد. وی در ادامه 
با اشاره به اجرای عملیات نصب کارت خوان های هوشمند در نانوایی های قم، افزود: 
با اجرایی شدن کامل این طرح خرید نان از نانوایی های استان تنها با استفاده از 
کارت های بانکی قابل انجام است البته هیچ تفاوتی در قیمت نان صورت نمی گیرد. 
وی تاکید کرد: با اجرای این طرح اتباع غیر ایرانی که به صورت مجاز و قانونی در استان 
قم اقامت دارند نیز می توانند با استفاده از کارت خوان های هوشمند نان را به همین 

قیمت کنونی تهیه کنند و هیچ مشکلی برای آنان وجود ندارد. 
محمدی گفت: در این روش خرید نان،  دولت در پایان هر روز کاری تفاوت قیمت نان 
فروخته شده به مردم با قیمت تمام شده نان را به حساب نانوایان واریز می کند و بدین 
صورت هم مردم از یارانه خرید نان استفاده می کنند و هم نانوایان مبلغ تفاوت قیمت 

نان را دریافت می کنند.

اخبار

مدیرکل ثبت اسناد و املاک استان قم خبرداد

صدور۵۲ هزار و ۳۸۷ سند مالکیت
 تک برگ درسال گذشته

مدیرکل ثبت اسناد و املاک  استان قم گفت: سال گذشته 8 هزار و 518 سند ازدواج در 
63 دفتر ازدواج این استان تنظیم و ثبت شد.

علی جوانی روز پنجشنبه در گفت وگو با خبرنگاران بابیان اینکه در سال گذشته 8 هزار 
و 518 سند ازدواج در 63 دفتر ازدواج این استان تنظیم و ثبت شد اظهارداشت: پارسال 

تعداد سه هزار و 706 سند طلاق نیز در 23 دفتر طلاق استان قم تنظیم شد.
وی با اشاره به عملکرد سال گذشته اداره ثبت اسناد قم و مقایسه با سال 99، بیان کرد: 
سال گذشته تعداد 52 هزار و 387 برگ مالکیت سند تک برگ در این استان صادر شد که 
تعداد 4 هزار و 962 سند تک برگی مربوط به املاک دولتی، اراضی ملی و مرتعی بوده و با 

رشد 408 درصدی نسبت به سال 99 همراه بود.
وی افزود: 504 هزار هکتار اراضی ملی و مرتعی به نام دولت جمهوری اسلامی تثبیت و 
سند مالکیت صادر شده است؛تعداد 720 سند تک برگی نیز به نام موقوفات استان صادر 

شده که نسبت به سال 99، رشد 94 درصدی داشته است.
تثبیت و صدور سند مالکیت برای 861 هکتار از بستر رودخانه قم 

به گفته جوانی، تثبیت و صدور سند مالکیت برای 861 هکتار از بستر رودخانه استان 
قم به نام دولت، صدور چهار هزار و 802 رای در هیات های موضوع قانون تعیین تکلیف 
صادر شده و صدور تعداد 3 هزار و 790 برگ سند در راستای قانون برای مردم استان از 

دیگر اقدامات اداره کل ثبت اسناد و املاک قم می باشد.
مسجد  معصومه)س(،  حضرت  حرم   از  قسمتی  سند  صدور  کرد:  خاطرنشان  وی 
جمکران و صدور رای در راستای تعیین تکلیف محدوده ای از مسجد جمکران که در ماه 
جاری سند مالکیت آن قسمت هم صادر می شود، از برکات سفر رییس قوه قضاییه به 

استان قم بود.
وی با اشاره به انجام 7 هزار و 900 عملیات ثبتی از جمله ثبت ملک و اصلاح خطوط و 
مساحت، بیان کرد: 40 هزار و 500 فقره پاسخ به استعلامات دفاتر اسناد رسمی انجام 

شده که این پاسخ در بازه زمانی کمتر از 48 ساعت انجام می شود.
وی اضافه کرد: سال گذشته 34 هزار پاسخ استعلام مراجع قضایی، 37 هزار و 231 
عدد ثبت خلاصه معاملات و 70 رای توسط هیات نظارت صادر شده که 64 درصد رشد 

نشان می دهد.
ثبت۸ هزار و ۵۱۸ مورد ازدواج در سال گذشته

 مدیرکل ثبت اسناد و املاک قم با اشاره به عملکرد در حوزه اسناد، گفت: تنظیم تعداد 
251 هزار و 107 انواع سند رسمی در 98 دفتر اسناد رسمی، 8 هزار و 518 سند ازدواج 
در 63 دفتر ازدواج قم و تنظیم تعداد 3 هزار و 370 سند طلاق در 22 دفتر طلاق انجام 
شده است. وی ادامه داد: در حوزه اجرای اسناد رسمی نیز تعداد 5 هزار و 315 پرونده 
اجرایی تشکیل شده و 8 هزار و 855 پرونده از جمله چک، مهریه، اسناد رهنی بانک 
تعیین تکلیف و مختومه شده است. وی بیان کرد: برگزاری 203 فقره مزایده و صدور تعداد 
122 رای در هیات نظارت با رشد 60 درصدی، تاسیس تعداد یک هزار و 160 شرکت  
با رشد 12.5 درصدی، تاسیس 185 موسسه با رشد 50 درصدی، ثبت 4 هزار و 559 
فقره انواع تغییرات در شرکت ها و تعداد 5 هزار و 804 فقره پلمب دفاتر شرکت ها از جمله 

اقدامات در سال گذشته بوده است.
جوانی گفت: 125 مورد بازرسی از ادارات تابعه با رشد 316 درصدی، 130 بازرسی از 
102 دفتر اسناد رسمی با رشد 41.5 درصدی، 126 بازرسی از 63 دفتر ازدواج با رشد 
90 درصدی و 69 مورد بازرسی از 22دفتر طلاق با رشد 187.5 درصدی از دیگر اقدامات 

در سال گذشته می باشد.
به گفته وی، در ارزیابی صورت گرفته در حوزه املاک، کاداستر، اسناد رسمی و ثبت 

شرکت ها، استان قم رتبه دوم را کسب کرد.

در جمع فعالان فرهنگی و اجتماعی بخش سلفچگان مطرح شد؛ 

هشدار امام جمعه سلفچگان 
به صاحبان صنایع آلاینده 

امام جمعه بخش سلفچگان ضمن هشدار به صاحبان صنایع آلاینده منطقه ویژه، 
گفت: عدم رعایت حق الناس با ایجاد آلودگی زیست محیطی اثرات وضعی شدیدی بر 

زندگی و عاقبت صاحبان صنایع آلاینده ایجاد خواهد کرد.
حجت الاسلام مهدی غروی امام جمعه بخش سلفچگان روز پنجشنبه در جمع فعالان 
فرهنگی و اجتماعی این بخش ضمن هشدار به صاحبان صنایع آلاینده منطقه ویژه، 
گفت: مسئولیت مدیران استان و مسئولان صنایع واقع در شهرک صنعتی نسبت به 
ساکنان پیرامونی شان به ویژه روستای جنداب زیاد است و لازم است به وظیفه خودشان 
در برابر سلامت مردم عمل کنند. وی افزود: عدم رعایت حق الناس با ایجاد آلودگی 
زیست محیطی اثرات وضعی شدیدی بر زندگی و عاقبت صاحبان صنایع آلاینده ایجاد 
خواهد کرد. غروی با بیان این که بنده بارها هشدار داده ام کاری نکنید که آه این مردم 
مظلوم دامن گیرتان شود، اضافه کرد: مردم این منطقه متحمل آلودگی صنایع شده اند و 
این مجموعه ها ضمن عمل به مسئولیت های اجتماعی شان باید با تأمین نیروی کارشان 
از این مناطق، مردم را از وجودشان بهره مند سازند و با ایجاد امکانات رفاهی، اجتماعی و 

فرهنگی به وظیفه انسانی و معنوی خودشان عمل کنند.
 

مدیرکل مدیریت بحران استان قم خبرداد:

تدوین طرح جامع کاهش خطرپذیری قم 
تا پایان سال

کاهش  هدف  با  کامل  و  جامع  طرحی  گفت:  قم  استان  بحران  مدیریت  مدیرکل 
خطرپذیری در استان قم تا پایان امسال، تدوین، تصویب و اجرا می شود.

محسن اروجی، روز پنجشنبه  در حاشیه جلسه بررسی برنامه های کاهش خطرپذیری 
در استان قم که با حضور معاون پیشگیری و کاهش خطرپذیری سازمان مدیریت بحران 
کشور برگزار شد، اظهارداشت : در تدوین این طرح، موضوعات مهمی ازجمله گرد و 
خاک، زلزله، آبخیزداری و کاهش سیلاب در قم مورد بررسی قرار گرفت و دستگاه های 

خدمت رسان در قم راهکار های کنترل این موارد را مطرح کردند.
طرح جامع کاهش خطرپذیری در استان قم در صورت تدوین تا اسفند امسال به 
سازمان مدیریت بحران کشور و شورای عالی ستاد پیشگیری، مدیریت و فرماندهی 

عملیات پاسخ به بحران ارسال می شود تا به مرحله اجرا برسد.

رئیس سازمان نظام مهندسی استان قم هشدارداد:  

اغلب مراکزتجاری درهسته مرکزی قم
 نا ایمن هستند

رئیس سازمان نظام مهندسی استان قم  گفت :مراکز تجاری نا ایمن مانند بمب ساعتی 
هستند که هر لحظه با چاشنی ریزش، فرو نشست و یا حریق می توانند فاجعه ای تلخ را 
رقم بزنند. مهندس امین مقوی در بازدید از چند مرکز تجاری اطراف حرم مطهر، شمار 
مراکز پرخطر و نا ایمن خرید و فروش در شهر قم را قابل توجه و بروز حوادثی نظیر پلاسکو 
و متروپل را در این سازه های قدیمی محتمل دانست و افزود : عمده ی این ساختمان ها 

نیاز به بازسازی و ساخت مجدد دارند و باید ابتدا تخریب و سپس بازسازی مجدد شوند .
پاساژ  بازدید ها، مراکز تجاری  این  آتش نشانی هم در  جعفری مدیرعامل سازمان 
موسی بن جعفر، حجت و صفا را در لیست ساختمان های پرخطر بیان کرد و گفت: 

ساختمان های تجاری هسته مرکزی شهر در بحث ایمن سازی
 

مدیرعامل یک شرکت دانش بنیان  خبرداد:

ساخت ردیاب و دزدگیر آنلاین خودرو درقم 
مدیرعامل یک شرکت دانش بنیان گفت: ردیاب و دزدگیر آنلاین خودرو در قم ساخته 

شده است که نسبت به نمونه های خارجی مزیت های بیشتری دارد.
صفایی مدیرعامل شرکت دانش بنیان "توسعه فناوران ویدا یاران داده" با بیان اینکه 
دزدگیر های تصویری خارجی حداکثر 500 متر برد دارند گفت: با نصب این ردیاب و 
دزدگیر ایرانی، حتی اگر خودرو در شهر دیگری باشد، پیام اخطار به صاحب آن ارسال 

می شود.
صفایی یکی دیگر از مزیت های این دستگاه را قیمت مناسب آن دانست و گفت: در 
حال حاضر ردیاب و دزدگیر "رایان" در بازار با قیمت 2 میلیون و 500 هزار تومان عرضه 

می شود در حالی که قیمت محصول مشابه خارجی 5 میلیون و 500 هزار تومان است.
وی گفت: کمک دولت به شرکت های دانش بنیان حداقل می تواند جلوی واردات 

محصولات مشابه را بگیرد.

از  مردم  داد  :امروز  گفت  شیرازی  مکارم  الله  آیت 
گرانی ها بلند است و می گویند که قیمت ها روز به روز 

افزایش می یابد.
به گزارش دفتر آیت الله مکارم شیرازی، این مرجع 
تقلید در دیدار سید مسعود میرکاظمی معاون رییس 
به  اشاره  با  بودجه  و  برنامه  سازمان  رییس  و  جمهور 
گلایه های شدید مردم از گرانی ها گفت: امروز داد مردم 
از گرانی ها بلند است و می گویند که قیمت ها روز به روز 

افزایش می یابد.
مردم  برای  تبیین  و  اقناع  ضرورت  به  ادامه  در  وی 
این  افزود:  و  کرد  اشاره  اخیر  گرانی های  به  نسبت 
گرانی های افسارگسیخته با وجود افزایش درآمدهای 
نفتی دولت به عنوان معمایی برای مردم شده که لازم 
است دولتمردان جواب قانع کننده ای برای آن داشته 
باشند. این مرجع تقلید همچنین به قاچاق اجناس 
و کالا به صورت آزادانه و گسترده اشاره و تاکید کرد: 
باید نظارت ها و بازدیدها در مرزها افزایش یابد که چرا 
مواد خوراکی و ارزاق مردم به راحتی از کشور خارج می 
شود؟ وی از دیگر دلایل گرانی ها را بی انصافی برخی 
از کسبه دانسته و گفت: باید تعزیرات حکومتی نسبت 

به این قضیه ورود پیدا کند.
افزایش اجاره بهای خانه ها غوغا می کند

آیت الله مکارم شیرازی به گرانی مسکن و اجاره بها نیز 
اشاره کرد و گفت: اجاره بهای خانه ها غوغا می کند که 

باید برای آن تدبیری اندیشید.
دست های  نیز  خودروسازی  صنعت  در  افزود:  وی 
پشت پرده ای وجود دارد که از طرفی جلوی واردات 

قیمتی  هر  دیگر  طرف  از  و  گرفته  را  خودرو  صحیح 
خواستند برای خودروها تعیین می کنند و هیچ کس نیز 
نمی تواند با آنها مقابله کند در حالی که قیمت مشابه 

خارجی، بسیار پایین تر از خودروی ایرانی است.
مردم از دولت جدید انتظار دارند 

گرانی و تورم را مهارکند
وی همچنین تأکید کرد: حل این مشکلات وظیفۀ 
هر سه قوه است و نمی توان تنها از یک بخش انتظار 

داشت.
 آیت الله مکارم شیرازی در پایان این دیدار، با اشاره به 
گلایه های مردم از اینکه چرا مراجع نسبت به گرانی ها 
ساکت هستند و صحبت نمی کنند، گفت: ما مکرر 

تذکر داده و می دهیم که مردم از دولت جدید انتظار 
دارند که نسبت به بهبود اوضاع تلاش کند و گرانی و 
تورم را مهار نماید، و می دانیم که دولت در این زمینه 
به  ما هم  و  امیدوار است  و  تلاش و کوشش می کند 
امید جناب رییس جمهور امیدواریم، اما اگر آثار و نتایج 
این برنامه ها در جامعه و زندگی مردم احساس نشود، 

می تواند سبب بی اعتمادی و ناامیدی از دولت شود.
در ابتدای این دیدار میرکاظمی گزارشی از اقدامات 
دولت در زمینه های اقتصادی ارائه و تأکید کرد: برخی 
از این برنامه ها تکلیف قانونی از سال های گذشته بوده 
که چاره ای از اجرای آن نبوده و آثار مثبت آن در آینده 

نزدیک برای مردم محسوس خواهد بود.

آیت الله مکارم شیرازی دردیدار رییس سازمان برنامه و بودجه :

باید نتایج برنامه های دولت درزندگی مردم احساس شود

حسین سلاح ورزی*

آیت الله جوادی آملی با بیان اینکه از تلاش های دولت برای حل مشکلات مردم 
حمایت می کند، گفت: تورم و گرانی یکی از مشکلاتی است که دولت باید برای آن 

برنامه علمی   منطقی داشته باشد.
این مرجع تقلید دردیدار سید مسعود میرکاظمی رئیس سازمان برنامه وبودجه 
وجود  با  افزود:  نجیب،  مردمی  وجود  و  کشور  خدادادی  ظرفیت ها  به  اشاره  با 
ظرفیت های و امکانات کشور سزاوار نیست مردم برای تأمین معیشت خود در مضیقه 

باشند.
آیت الله جوادی آملی بر به کارگیری انسان ها درستکار و متخصص در مناسب 
دولتی تاکید و تصریح کرد: وجود مفاسد اقتصادی به اعتماد مردم و نظام آسیب وارد 
می کند. ایشان در پایان با بیام اینکه به بهبود شرایط حل مشکلات مردم توسط دولت 

امیدوار است، گفت: دولت باید در حل مشکلات مردم مصمم و قوی باشد.
رئیس سازمان برنامه وبودجه :

دولت برای کنترل تورم برنامه ریزی کرده است 
سید مسعود میرکاظمی هم در این دیدار از برنامه دولت برای مهار تورم خبر داد 
و گفت: سه عامل بدهی های تلنبار شده گذشته، رشد قیمت های جهانی و برخی 

تصمیمات اقتصادی که بر اساس تکلیف قانونی انجام شده از علل رشد تورم است.
وی افزود: دولت سیزدهم زمانی روی کار آمده که نه خزانه خالی بلکه خزانی 

مقروض و منفی را تحویل گرفت.

معاون رئیس جمهور ادامه داد: 60 هزار میلیارد تومان در خزانه بدون تخصیص 
مانده بود، 535 هزار میلیارد تومان تعهد خرید اوراق ایجاد شده و 54 هزار میلیارد 

تومان هم تنها در چهار ماه پایانی دولت قبل از بانک مرکزی استقراض شده بود.
رئیس سازمان برنامه وبودجه با اشاره به رشد هشت برابری نقدینگی در هشت سال 
گذشته، گفت: یکی از ریشه های تورم چاپ پول و استقراض از بانک مرکزی است در 
حالی که این موضوع خط قرمز ما است و دولت سیزدهم کشور را هشت ماه بدون 

ریالی استقراض از بانک مرکزی اداره کرد.
میرکاظمی با بیان اینکه سال گذشته با تمام محدودیت های مالی و بدهی های 
گذشته بودجه عمرانی به 180 هزار میلیارد تومان رسید، تاکید کرد: برنامه دولت 
تقویت تولید و افزایش صادرات است کما اینکه در سه ماه ابتدایی سال تراز تجاری 

کشور مثبت و صادرات افزایش خوبی داشته است.
رئیس سازمان برنامه با بیان اینکه دولت برای کنترل تورم برنامه ریزی کرده است، 
گفت: انضباط بودجه، کاهش هزینه های غیرضروری و کنترل اضافه برداشت ها 

بانک ها با جدیت دنبال خواهد شد.
وی در پایان از بهبود وضعیت اقتصاد و کنترل تورم خبر داد و افزود: با کنترل تورم، 
راه افتادن طرح های عمرانی، فعال شدن بخش خصوصی در تولید با اهرم کردن 
منابع دولتی، شاهد رشد بهتر اقتصادی خواهیم بود کما اینکه سال گذشته هم رشد 

اقتصادی از میانگین در حد صفر هشت ساله به بیش از 4 درصد رسید.

آیت الله جوادی آملی دردیدار رئیس سازمان برنامه وبودجه:

سزاوار نیست مردم برای تأمین معیشت خود در مضیقه باشند

امام جمعه قم با توجه به افتخار آفرینی نیروی انتظامی 
در عرصه های مختلف برخورد قاطع با سرحلقه های 
 : گفت  و  شد  خواستار  را  قم  مقدس  شهر  در  فساد 
نیروی  از شهرداری،  اعم  دیگر  دستگاه های مختلف 
انتظامی و بخش های مسؤول باید فعال شوند تا این 
وظیفه عمومی در مبارزه با فساد که فروریزی بنیان های 
تمام  حساسیت  با  را  خانوادگی  و  معنوی  اخلاقی، 

برخورد کنیم.
آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه های این هفته نماز 
جمعه قم که در مصلی قدس برگزار شد با گرامیداشت 
هفته قوه قضائیه با تقدیر از تلاش های دستگاه قضا در 
راستای خدمت به مردم اظهار داشت: اهتمام به تکمیل 
و اجرای سند تحول قوه قضائیه، تاکید بر سرعت همراه 
با دقت در بررسی پرونده ها، داشتن رویکرد عملی و 
تحقیقی در موضوعات مرتبط با دستگاه قضائی و بهره 
گیری از حوزه و دانشگاه در راستای تحقیقات بنیادی، 
آسیب شناسی و پیشگیری از جرایم، کمک به صنعت 
و حل مشکلات این بخش و سلامت دستگاه قضا از 

مسائل راهبردی قوه قضائیه است.
قوه قضائیه باید پیراسته ترین دستگاه اداری کشور 

باشد
سلامت  نماد  می بایست  قضا  دستگاه  گفت:  وی 
قوه  و  باشند  انحراف  و  خطا  هر  از  پاکیزگی  و  اداری 
قضائیه باید پیراسته ترین دستگاه اداری کشور باشد 
و در این راستا به برنامه های اداری و اخلاقی نیازمند 

هستیم و این دستگاه باید از سوی قوای دیگر مورد 
حمایت قرار گیرد و امکانات لازم و فناوری های به روز در 

اختیار آنان قرار گیرد. 
لزوم سرمایه گذاری و صرفه جویی

 در حوزه آب و برق 
و  سرمایه گذاری  لزوم  بر  ادامه  در  اعرافی  الله  آیت 
گفت:  و  کرد  تاکید  برق  و  آب  حوزه  در  صرفه جویی 
صرفه جویی 20 درصدی در زمینه برق و 10 درصدی 
در بخش آب در همه ارکان اداری، تجاری، صنعتی، 
کشاورزی و خانگی مانع از قطع آب و برق در تابستان 

می شود.
وی با اشاره به کاهش برداشت سهم استان از سد 
کوچری به عنوان یکی از اصلی ترین منابع تامین آب 
استان، افزود: این میزان کاهش محسوس ورودی آب 
به استان جای سوال دارد و باید مسئولان و نمایندگان 
این موضوع را پیگیری کنند. امام جمعه قم ادامه داد: 
موضوع آب و برق باید در اولویت های برنامه هفتم قرار 
گیرد و دولت انتقال آب از دریا را با جدیت پیگیری کند.

آیت الله اعرافی با اشاره به پوشش 40 درصدی شبکه 
فاضلاب در قم بر لزوم اتخاذ تدابیر راهبردی برای توسعه 
شبکه فاضلاب و نیز کاهش مصرف آب با تجهیزات 

نوین و قیمت مناسب تاکید کرد.
وی همچنین به موضوع اوقات فراغت نوجوانان در 
ایام تابستان اشاره کرد و از خانواده ها و نهاد های مسئول 
خواست در این ایام برنامه ریزی مناسب و درستی داشته 

باشند.
امام جمعه قم در ادامه اعزام حجاج ایرانی به سرزمین 
وحی را یادآور شد و گفت: انتظار می رود دولت عربستان 
سعودی توجه کامل به حجاج بیت الحرام داشته باشد و 

در این ایام مسائل مهم امت اسلام مطرح شود.
 امام جمعه شهر مقدس قم با گلایه از وضعیت نابسامان 
متأسفانه موج های  فرهنگی شهر مقدس قم گفت: 
فساد در اطراف دیده می شود که بخشی زیادی از آن 
برنامه ریزی شده است و دل هر انسان مؤمن و علاقه مند 
به عزت و عظمت کشور را به درد می آورد؛ معالجه بخشی 
از آن به دست دستگاه های مسؤول است که باید تلاش 
داد:  ادامه  وی  باشند.  داشته  آن  حل  برای  بیشتری 
انتظار از دستگاه ها، مؤسسات فرهنگی و بسیج این 
است که برای اوقات فراغت تابستانی برنامه های دقیق 
به  توجه  با  اعرافی  الله  آیت  باشند.  داشته  و درستی 
افتخار آفرینی نیروی انتظامی در عرصه های مختلف 
برخورد قاطع با سرحلقه های فساد در شهر مقدس قم 
را خواستار شد و توضیح داد: دستگاه های مختلف دیگر 
اعم از شهرداری، نیروی انتظامی و بخش های مسؤول 
باید فعال شوند تا این وظیفه عمومی در مبارزه با فساد 
که فروریزی بنیان های اخلاقی، معنوی و خانوادگی 
را با حساسیت تمام برخورد کنیم. وی با بیان اهمیت 
نقش مساجد برای حضور در صحنه ادامه داد: مساجد 
و دستگاه ها فرهنگی باید در صحنه حضوری منسجم و 

قوی داشته باشند.

آیت الله اعرافی در خطبه های  نماز جمعه قم  خواستارشد؛

برخورد قاطع با سرحلقه های فساد درشهر مقدس قم 

رئیس قوه قضاییه: 

حرفی نزنیم که مورد سوءاستفاده دشمن قرار گیرد
رئیس قوه قضاییه با اشاره به عملیات روانی و جنگ نرم دشمن در عرصه های 
مختلف بیان داشت: باید مراقب سخنان خود باشیم و حرفی را نزنیم که مورد 
سوءاستفاده دشمن قرار گیرد؛ بیان مشکلات و کاستی ها در راستای اصلاح امور، 
بلااشکال و مفید است اما باید نسبت به شرایط زمانی و مکانی نیز اهتمام داشته 

باشیم.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در مراسم تکریم خانواده های معظم 
شهدا، جانبازان و ایثارگران دستگاه قضا ضمن گرامیداشت هفته قوه قضاییه و  یاد 
و خاطره شهدای دستگاه قضا به ویژه آیت الله شهید بهشتی با بیان اینکه اجرای 
قانون نه دستور می خواهد و نه اجازه، به تاکیدات خود خطاب به محمدباقر الفت 
معاون منابع انسانی و امور فرهنگی قوه قضاییه در راستای اجرای قوانین ناظر بر 
خدمت رسانی به خانواده های معزز شهدا، جانبازان و ایثارگران شاغل در دستگاه 
قضایی اشاره کرد. محسنی اژه ای با اشاره به مسئولیت دستگاه قضایی و سازمان 
بازرسی کل کشور در راستای نظارت بر حُسن اجرای قوانین بیان داشت: طی 
ماه های اخیر خطاب به رئیس سازمان بازرسی کل کشور دستورات مؤکدی صادر 
کرده ام که وضعیت اجرای قوانین و تدوین آیین نامه های ناظر بر آنها از ناحیه 
دستگاه های مربوطه را به طور ویژه بررسی کند و در گام نخست، این مقوله مهم 
را از قوه قضاییه عملیاتی گرداند و چنانچه خود دستگاه قضایی نسبت به تدوین 

آیین نامه یک قانون لازم الاجرا کوتاهی کرده بود، موضوع را پیگیری و اعلام کند.
رئیس قوه قضاییه ادامه داد: در دستور خود خطاب به رئیس سازمان بازرسی 
کل کشور تاکید داشتم که چنانچه دستگاهی نسبت به تدوین آیین نامه های ناظر 
بر قوانین لازم الاجرا اقدامات مقتضی را ترتیب نداده بود، موضوع را به طور کامل 

دنبال کند و به صرف ارسال یک نامه اکتفا نکند.
رئیس عدلیه در همین راستا بیان داشت: بعضاً قوانین اجرا می شوند اما در اجرای 

آنها کاستی و ضعف وجود دارد و توجیهاتی از قبیل وجود ابهام در قانون و یا نیازمند 
تفسیر بودن قانون مطرح می شود؛ حال آنکه تاکید ما آن است چنانچه قانونی ابهام 
دارد و یا نیاز به تفسیر آن می باشد باید در جهت رفع ابهام و تفسیر قانون اقدام گردد 

نه اینکه آن قانون به صورت ضعیف اجرا شود.
رئیس عدلیه با اشاره به اهمیت تعامل میان دستگاه قضایی و بنیاد شهید و امور 
ایثارگران گفت: چنانچه قاضی مستقر در بنیاد شهید در مرجع قضایی دیگری 
شاغل نباشد، این وعده را می دهم که حضور وی در بنیاد را تمدید کنم و چنانچه 
قاضی مربوطه در مرجع دیگری مشغول به کار است و پرونده هایی را در دست 

بررسی دارد، در اینصورت با توجه به جمیع شرایط، تدابیر لازم اتخاذ می شود.
قاضی القضات با اشاره به مقوله معاضدت های قضایی به خانواده های شهدا و 
ایثارگران تصریح کرد: جامعه ایثارگران داخل دستگاه قضایی می توانند برای توسعه 
معاضدت های قضایی به خانواده های شهدا و جانبازان و ایثارگران، ترتیبات لازم را 
اتخاذ کنند؛ آنها در این راستا می توانند نسبت به ساماندهی آن دسته از وکلایی 

اقدام کنند که خود جانباز یا ایثارگر و عضو خانواده شهدا هستند.
محسنی اژه ای در ادامه به رئیس مرکز وکلا و معاون منابع انسانی قوه قضاییه 
دستور داد که با برنامه ریزی مدون در راستای بسط و گسترش ارائه خدمات وکالتی، 
کارشناسی و مشاوره ای به خانواده معظم شهدا و ایثارگران، اقدامات مقتضی را 

ترتیب دهند.
رییس قوه قضاییه در پایان با تاکید بر اینکه یکی از اولویت های کاری دستگاه 
قضایی در دوره جدید کاستن از هزینه های دادرسی می باشد، گفت: هزینه های 
دادرسی برای برخی از مردم زیاد است و این هزینه ها بعضاً منجر می شود که برخی 
از مردم پیگیری پرونده  خود را رها کنند؛ لذا برای کاستن از هزینه های دادرسی 

برنامه داریم، البته تحقق این مهم نیازمند کمک جدی دولت و مجلس است.

رضا غبیشاوی*
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توصیه هایی برای پاکسازی کبد

گاهی به دلیل نداشتن آگاهی کافی، احساس ناراحتی و درد در دست ها و مچ 
دست ها نادیده گرفته می شود تا زمانی که مشکل جدی ایجاد می کند. در این مطلب 
خواهیم گفت اگر سندرم تونل کارپال را درمان نکنید چه چیزی در انتظار شماست.

سندرم تونل کارپال، عصب میانی مچ دست را که حرکت دست را ممکن می کند 
تاثیر قرار می دهد. این عارضه معمولا سبب درد، ضعف، کرختی و گزگز  تحت 
می شود که اگر تحت درمان قرار نگیرید علائم بدتر شده و به جایی می رسید که 

حرکت پذیری دستتان را از دست می دهید.
اغلب وقتی دست، حرکات مکرر و تکراری دارد، سندرم تونل کارپال ظاهر می شود؛ 

مثلا کسانی که زیاد می نویسند.
مراحل سندرم تونل کارپال

اگر سندرم تونل کارپال درمان نشود، بدتر و بدتر خواهد شد. لازم است بدانید 
سندرم تونل کارپال یک نوروپاتی محیطی محسوب می شود و امکان بهبودی آن 

وجود دارد. آسیب عصبی در سندروم تونل کارپال درجاتی دارد:
. آکسونوتمزیس. در این مرحله ضعف و گزگز و بی  حسی وجود دارد اما خفیف 
است. در واقع اگر دست را استراحت بدهید احساس ناراحتی هم برطرف می شود. 

همین مرحله بهترین زمان است که بدون دارو و جراحی مشکل را برطرف نمایید.
. نوروپراکسیا. عصب میانی بیشتر تحت تاثیر قرار گرفته و تقریبا به آستانه ی پارگی 
می رسد. درد دست بیشتر شده و علائم دیگری ظاهر می شوند. در این مرحله از 
سندرم تونل کارپال شاید بتوان با یک سری از داروها و عمل جراحی عارضه را برطرف 

کرد.
. نوروتمزیس. در این مرحله، عصب پاره شده و حرکت انگشتان دست از بین رفته 
است. احتمال ترمیم آسیب در این مرحله بسیار بسیار ضعیف می باشد. در واقع 

حتی جراحی هم نمی تواند یک راه حل قطعی باشد.
حالا که دانستید اگر سندرم تونل کارپال درمان نشود چه اتفاقی می افتد، مهم 

است که نسبت به هرگونه درد و ناراحتی دقیق باشید تا هر چه سریع تر برای درمان 
اقدام کنید. این عارضه در صورت عدم درمان به موقع نه تنها دیگر قابل درمان نیست 

بلکه پیشرفت کرده و بدتر خواهد شد.
راه های درمان سندرم تونل کارپال

برای درمان سندرم تونل کارپال چند راه وجود دارد:
. استراحت: اگر در مرحله آکسونوتمزیس باشید، استراحت می تواند تا حدود 
زیادی مشکل را برطرف کند زیرا این سندرم گاهی بر اثر استفاده ی زیاد از دست 

ایجاد می شود.

. وسایل ارتوپدیک: اگر نتوانید دستتان را به اندازه ای که لازم است استراحت 
دهید، استفاده از اسپلینت مچ یا بریس ارتوپدیک می تواند جلوی بدتر شدن علائم 

را بگیرد.
. گرما و سرما: استفاده از سرما در ناحیه ی درد به کاهش تورم و درد کمک می کند. 

بعد از 48 ساعت، گرما توصیه می شود تا عصب میانی استراحت کند.
. دارو: مصرف دارو تنها تحت نظر پزشک باید باشد. معمولا در مرحله ی نوروپراکسیا 
دارو تجویز می شود. اگر سرما اثری نداشته باشد، برای کاهش التهاب دارو تجویز 

می شود.
. فیزیوتراپی: ماساژ و ورزش عضله مخصوص درمان سندرم تونل کارپال وجود 
دارد. همچنین کار درمانی می تواند به در پیش گرفتن عادت هایی جهت پیشگیری 

از این سندرم کمک کند.
مراحل  در  درمانی است.  راهکار  آخرین  اغلب  . عمل جراحی: عمل جراحی 
آکسونوتمزیس و نوروپراکسیا معمولا نیازی به عمل جراحی نیست و در مرحله 

نوروتمزیس ممکن است با عمل جراحی هم به نتایجی که انتظار دارید نرسید.
در پایان

اگر سندرم تونل کارپال را در مراحل اولیه درمان نکنید، مجبور خواهید شد راه های 
بیشتری را امتحان کنید تا بلکه به راه حلی برسید که مشکلتان را کمتر کند. ضمنا 
اصلاح عادت ها نیز ضروریست، مثلا همان طور که گفتیم اگر زیاد می نویسید باید 
از اسپلینت مچ به عنوان یک راه پیشگیرانه استفاده کنید و همچنین ورزش هایی 
انجام دهید تا دست ها و مچ هایتان بعد از مدت طولانی نوشتن، استراحت کرده و 
ریلکس شود. بی توجهی به سندرم تونل کارپال و اجازه ی پیشرفت به آن دادن یک 
اشتباه بزرگ و غیرقابل جبران است. بی حرکت شدن انگشت ها می تواند باعث شود 
دستتان برای همیشه فلج شده و انگشتان چنگ مانند شوند بدون اینکه بتوانید آن ها 

را بکشید و باز کنید.

تاثیر قدرتمند آب آلبالو بر سلول های مغزدرمان سندرم تونل کارپال را به تعویق نیندازید

آلبالو و آب آن حاوی مقادیر زیادی آنتی اکسیدان و سایر ترکیبات گیاهی مفید 
هستند که ممکن است اثرات محافظتی بر روی سلول های مغز داشته باشد.

 نوشیدنی که برای مصرف انتخاب می کنیم می تواند تأثیر قدرتمندی بر مغز داشته 
باشد. برای مثال، نوشیدن چای خطر ابتلا به زوال عقل را کاهش می دهد و مصرف 

نوشابه رژیمی این خطر را به میزان قابل توجهی افزایش می دهد.
با این حال، مشخص شده است که یک نوشیدنی به طور خاص موجب تقویت 
حافظه در افرادی می شود که از زوال عقل رنج می برند و همچنین تأثیر قابل توجهی 
بر سلامت کلی دارد. در ادامه بخوانید تا متوجه شوید که چه نوشیدنی می تواند به 
مغز شما و جوانه های چشایی شما کمک کند. زوال عقل، اصطلاحی برای گروهی از 
بیماری هایی که باعث زوال شناختی می شوند؛ زوال عقل مانند آلزایمر و زوال عقل با 

اجسام لویی، یک وضعیت ناتوان کننده است که متاسفانه رو به افزایش است.
آمار ابتلا به زوال عقل شگفت آور است؛ بطوریکه طبق گزارش انجمن آلزایمر، بیش 
از شش میلیون نفر در آمریکا به آلزایمر مبتلا هستند که پیش بینی می شود این تعداد 
تا سال 2050 به 13 میلیون افزایش یابد. زوال عقل در مجموع از سرطان سینه و 
پروستات مرگبارتر است و از هر سه سالمند یک نفر را می کشد. یافتن راه هایی برای 

محافظت و تقویت سلامت مغز حتی در بهترین شرایط بسیار مهم است.
بر اساس این گزارش، اما از آنجایی که زوال عقل می تواند آسیب قابل توجهی به 
آن اندام حیاتی و میلیارد ها سلول مغزی وارد کند، مهم است بدانیم که چه کاری 
می توان انجام داد تا به طور بالقوه از آسیب به عملکرد شناختی خود جلوگیری کنیم، 

یا سلامت مغز خود را پس از شروع زوال عقل مدیریت کنیم.
آب آلبالو سرشار از آنتی اکسیدان

نتایج یک مطالعه که در سال 2019 منتشر شد، نشان داد که آب آلبالو به بهبود 
توانایی های شناختی در بیماران آلزایمری کمک می کند. محققان بر این باورند که 
آنتی اکسیدان های موجود در این آب میوه ممکن است کلید اصلی این موضوع 
باشد. اما چرا؟ انجمن آلزایمر توضیح می دهد: چند مطالعه نشان داده که استرس 
اکسیداتیو، ممکن است در تغییرات مغز که باعث ابتلا به بیماری آلزایمر می شود، 
نقش داشته باشد. آب آلبالو سرشار از آنتی اکسیدان است که می تواند استرس 
اکسیداتیو را برطرف کند. آلبالو و آب آن حاوی مقادیر زیادی آنتی اکسیدان و سایر 
ترکیبات گیاهی مفید هستند که ممکن است اثرات محافظتی بر روی سلول های مغز 
داشته باشد. مطالعات نشان داده اند که آب آلبالو سرشار از ویتامین ها و مواد مغذی 
است که می تواند به درد عضلات، مشکلات خواب و فشار خون بالا و همچنین 
بیماری هایی مانند نقرس و آرتریت کمک کند. این فواید ممکن است به تأثیر آب 
آلبالو بر مغز مربوط باشد. شیو چینگ چای، استادیار بهداشت رفتاری و تغذیه در 
دانشگاه دلاور توضیح داد، اثرات مفید بالقوه آلبالو ممکن است به ترکیبات زیست 
فعال آن ها که شامل پلی فنول ها، آنتوسیانین ها و ملانین می شود، مربوط باشد. 
آن ها همچنین ممکن است به اثرات بالقوه کاهش فشار خون آلبالو مرتبط باشند، 

زیرا فشار خون می تواند بر جریان خون به مغز تأثیر بگذارد.
انتخاب سبک زندگی سالم می تواند به پیشگیری از زوال عقل کمک کند

اطمینان از اینکه از سلامت کلی خود مطلع هستید و اینکه باید به دنبال علائم 
اولیه زوال عقل باشید، می تواند بخش مهمی از مدیریت این بیماری باشد.

رایان سی وارنر، روانشناس بالینی، می گوید: تشخیص زودهنگام زوال عقل به این 
معنی است که می توانید بیشتر در تصمیم گیری های شخصی درباره آینده خود 
مشارکت داشته باشید. می توانید درمان ها را زودتر شروع کنید، که آن ها را مؤثرتر 
می کند، و می توانید برخی از بیماری هایی را که می توانند علائم زوال عقل شما را 
بدتر کنند، مانند کمبود ویتامین، اختلالات خواب، افسردگی یا سوء مصرف الکل، 
شروع کنید. انتخاب های خاص سبک زندگی می تواند به کاهش خطر زوال عقل یا 
بهبود عملکرد شناختی کمک کند. به ویژه، ورزش می تواند تقویت کننده مغز باشد. 
تحقیقات نشان می دهد که 20 دقیقه ورزش در روز خطر زوال شناختی را حتی پس 
از شروع زوال عقل کاهش می دهد و پروتئین های محافظتی برای مغز فراهم می کند.
خواب کافی و تعامل اجتماعی از دیگر عادات سالمی هستند که می تواند به 

جلوگیری از از دست دادن حافظه و مهارت های حرکتی کمک کنند.

این روزها بیشتر انبه بخورید!
انبه به دلیل داشتن مقادیر فراوان ویتامین ث و خاصیت آنتي اکسیداني ، از بروز 

سرطان پیشگیري مي کند.
انبه، میوه خوش طعم استوایی است که خواص عالی برای سلامت بدن دارد. این 
میوه سرشار از آنتی اکسیدان ها، فیبرها و ویتامینC است و می توان علاوه بر مصرف 

معمولی در این روزهای گرم، در ترکیب انواع سالاد و دسر نیز از آن استفاده کرد.
آشنایی با فواید بی نظیر  انبه

منبع غنی از ریزمغذی ها: انبه سرشار از ویتامین ها و موادمعدنی به خصوص 
ویتامینC است به طوری که 100 گرم آن می تواند 46 درصد از نیاز روزانه به این 
ویتامین را تامین کند. همچنین، انبه منبع غنی از ویتامین های A و E، اسیدهای 
آمینه، فلاونوئیدها، بتاکاروتن و نیاسین است. این ترکیبات به تقویت سیستم ایمنی 

بدن کمک می کند و تاثیر ضدخستگی نیز دارد. 
انبه حاوی مقدار فراوان پلی فنول هاست که ترکیبات   پیشگیری از سرطان: 
آنتی اکسیدانی قوی محسوب می شوند و از بدن در برابر آسیب رادیکال های آزاد 
محافظت می کنند. البته وجود ویتامینC نیز چنین تاثیری دارد و رشد سلول های 
سرطانی به خصوص سرطان پروستات را کاهش می دهد. البته این میوه در جلوگیری 

از پیشرفت سرطان کولون و کبد هم موثر است. 
محافظت از قلب: انبه حاوی فیبرهای گوارشی از جمله پکتین است. این فیبرها 
کلسترول بد خون را کاهش می  دهند و در کنار پتاسیم بالا به تنظیم ریتم قلب و حفظ 

فشار خون طبیعی کمک می کنند.
 بهبود روند هضم: انبه حاوی آنزیم  های گوارشی است که به تجزیه پروتئین ها 
کمک می کند و روند هضم را بهبود می دهد. همچنین، مصرف انبه برای بهبود 
سوزش معده موثر است. مقدار فیبر فراوان آن نیز در پیشگیری از یبوست موثر است 

و به عملکرد بهتر کولون کمک می کند.
 تقویت حافظه: انبه برای کودکانی که تمرکز کافی برای درس خواندن ندارند، 
بسیار مفید است زیرا اسید گلوتامین دارد که به تحریک حافظه و عملکرد مطلوب 
سلول ها کمک می کند. اسید گلوتامین در دفع مواد سمی از مغز نیز نقش دارد و 
عامل پیشگیری از تحلیل عملکرد شناختی است. البته مقدار فراوان ویتامین B6 و 

آهن نیز به تحریک عملکرد مغز و تقویت حافظه کمک می کند.
 مفید برای افراد لاغر: خوردن انبه به افرادی که تمایل به افزایش وزن دارند، 
توصیه می شود زیرا 100 گرم آن حدود 75 کیلوکالری دارد. خوردن انبه رسیده همراه 
شیر به دلیل پروتئین بالا می تواند به افزایش وزن کمک کند. البته در این صورت 

نه تنها وزن افزایش می یابد بلکه رشد توده عضلانی نیز تقویت می شود. 

سلامت

فوق تخصص ریه :

ریزگرد چه آسیبی به بدن می رساند؟ 
فوق تخصص ریه  گفت :همه اشخاص حتی افراد سالم و بدون بیماری زمینه ای 

در معرض خطر ریزگرد ها قرار دارند.
دکتر مسجدی  اظهارداشت :موضوع روز آلودگی هوا و ریزگرد ها که عمدتا جنوب 
غربی، نوار غربی، مرکز کشور و حتی برای اولین بار استان های شمالی کشور تا 
خراسان را نیز درگیر کرده است یک موضوع خیلی جدی است. ذرات بر حسب 
این که از نظر فیزیکی چه اندازه ای داشته باشند بدن در مقابل آن ها یک سیستم 

حفاظتی دارد.
این استاد دانشگاه در مورد تاثیر ریزگرد ها بر سیستم تنفسی انسان چنین 
توضیح داد: معمولا ذراتی که قطر بالای ده میکرون دارند وقتی وارد بینی و حلق 
می شوند در همان قسمت ها به وسیله مخاط یا موی بینی یا حرکت فیزیکی که این 
هوا از طریق بینی و توربین ها رد می شو د تا به حلق برسد همان جا می مانند و لذا 
هنگامی که شما سرفه می کنید در اخلاط خود ممکن است این ذرات گاهی به 

صورت ذرات خاکستری و دودی دیده شوند.
وی ادامه داد: ذراتی که زیر 10 میکرون هستند معمولا از این سد اول هم رد 
می شوند یعنی از طناب های صوتی و حنجره رد می شوند و وارد دستگاه هوایی 
می شوند. از نای رد می شوند به داخل برونش های )نایژه( بزرگ می روند. باز اگر 
این اندازه بین 5 تا 10 میکرون باشد معمولا در همین راه های هوایی بزرگ )نای 
و نایژه ها( در مخاط، بوسیله مژه ها می مانند و به قسمت های پایینی نمی رسند. 
ذراتی که زیر 5 میکرون هستند معمولا بین دو و نیم تا 5 به قسمت های پایین 
راه های هوایی می رسند و ذرات حدود یک میکرون به پایین به کیسه های هوایی 
می رسند )محل تبادل هوا که گاز اکسیژن از هوا وارد جریان خون می شود وگاز 
دی اکسید کربن از خون وارد کیسه های هوایی می شود و ازآنجا از طریق بازدم 
خارج می شود(. در این ریزگرد ها ما معمولا ذرات زیر 5 میکرون هم داریم و لذا کل 
مسیر راه های هوایی و قسمت های پایین دستگاه تنفس تحت تاثیر قرار می گیرد.

چه کسانی در معرض خطر ریزگرد ها قرار دارند؟
مسجدی در مورد افراد در معرض خطر ریزگرد ها گفت: در واقع همه اشخاص 
حتی افراد سالم در معرض خطر ریزگرد ها قرار دارند. افراد سالم وقتی در معرض 
ریزگرد ها قرار می گیرند دامنه فعالیت و ورزش آن ها کم می شود. اگر تند راه بروند 
یا هنگام بالا رفتن از پله، احساس تنگی نفس می کنند. افرادی که مدام ورزش 
می کنند این روز ها احساس می کنند زودتر سنگین می شوند و قفسه سینه آن ها 

تحت فشار قرار می گیرد.
این فوق تخصص ریه ادامه داد: افرادی که بیماری دارند مخصوصا افراد مبتلا به 
بیماری های قلبی، بیماری های مزمن تنفسی، آسم، حساسیت و بیماری مزمن 
کلیوی همچنین افرادی که زیر 4 سال و بالای 75 سال هستند بیشتر در معرض 
خطر هستند. در زمانی که آلودگی هوا به وجود می آید و این ریزگرد ها در محیط 
پخش می شوند مراجعات به درمانگاه ها، کلینیک و مطب و اورژانس بیمارستان ها 

برای حمله قلبی و تنفسی افزایش پیدا می کند.
چگونه با ریزگرد ها مقابله کنیم؟

تا جایی که  با ریزگرد را این چنین تشریح کرد:  وی در ادامه راه های مقابله 
می توانید در محیط بیرون قرار نگیرید. اگر مجبور هستید که بیرون بروید ماسک 
بزنید. یک دستمال مرطوب جلوی بینی بگذارید و از محل زندگی تا مثلا محل 
کار یا خرید بروید و سعی کنید بلافاصله برگردید. خیلی در محیط بیرون نباشید تا 
زمانی که این روند عادی شود. ولی به هرحال متاسفانه از مردم کار خیلی زیادی 
برای مقابله با ریزگرد ها ساخته نیست و در واقع حکومت ها باید نقشی ایفا کنند 
که این ریزگرد ها به وجود نیایند و اگر هم بوجود آمدند مردم کمتر در معرض آن 

قرار بگیرند.

نتایج یک مطالعه جدید هشدار می دهد که استرس می تواند 
سیستم ایمنی بدن را به طور جدی ضعیف کرده و افراد را در 
معرض خطر بیشتر ابتلا به سرطان، حملات قلبی و عفونت هایی 

مانند کووید 19 قرار دهد.
به گزارش سلامت نیوز، محققان دانشگاه USC دریافتند که 
رویداد های تروماتیک پیری سیستم ایمنی را تسریع می کنند و 
به طور بالقوه خطر ابتلا به طیف وسیعی از بیماری ها از جمله 
بیماری های قلبی عروقی را در افراد افزایش می دهند. یافته های 
این تیم  می تواند به توضیح نابرابری ها در سطح سلامت مرتبط با 
سن، از جمله تلفات بیشتر همه گیری کرونا در سالمندان کمک 

کند.
نابرابری ها  درک  جهان،  در  مسن  افراد  جمعیت  افزایش  با 
در سلامت مرتبط با سن ضروری است. دکتر اریک کلوپاک، 
سرپرست این تیم تحقیقاتی در رابطه با موضوع فوق می گوید 
تغییرات مرتبط با افزایش سن در سیستم ایمنی نقش مهمی 
شدن  روشن  به  مطالعه  این  می کند.  ایفا  سلامت  کاهش  در 
کمک  ایمنی  سیستم  سریع  پیری  در  دخیل  مکانیسم های 

می کند.
افراد، سیستم  بالا رفتن سن  با  این اساس مشخص شد  بر 

ایمنی بدن به طور طبیعی شروع به زوال می کند، وضعیتی که 
به آن نزول سطح ایمنی می گویند. با بالا رفتن سن، تعداد زیادی 
گلبول سفید فرسوده به گردش خود در خون ادامه می دهند، در 
حالی که تعداد کمی از گلبول های سفید تازه نفس آماده مقابله با 

مهاجمان جدید هستند.
به  می توانند  روزمره  زای  استرس  عوامل  دیگر  سوی  از 
سلول های T کمتر منجر شوند. متاسفانه پیری سیستم ایمنی 
نه تنها با توسعه سرطان ارتباط دارد، بلکه با بیماری های قلبی 
عروقی، افزایش خطر ابتلا به ذات الریه، کاهش کارایی واکسن ها 
و پیری سیستم اندام ها نیز ارتباط دارد. محققان در این مطالعه 
معرض  در  گرفتن  قرار  بین  ارتباطی  می خواستند  محققان 
استرس مادام العمر و کاهش عملکرد سیستم ایمنی بدن پیدا 

کنند.
بازنشستگی  و  بهداشت  مطالعه  از  حاصل  داده های  آن ها 
دانشگاه میشیگان را در مورد وضعیت اقتصادی، رفاه، تأهل، 
وضعیت خانواده و سیستم های حمایت عمومی و خصوصی 
آمریکایی های مسن تر در طول مطالعه جدید خود مورد بررسی 

و ارجاع متقابل قرار دادند.
پژوهشگران برای محاسبه تاثیر قرار گرفتن در معرض اشکال 

مختلف استرس اجتماعی، پاسخ های یک نمونه ملی شامل 
بیش از 5700 بزرگسال بالای 50 سال را مورد تجزیه و تحلیل قرار 
داد. شرکت کنندگان در این مطالعه، شرکت کنندگان به پرسش 
نامه ای پاسخ دادند که برای ارزیابی تجربیات مرتبط با استرس 
زندگی،  زای  استرس  مزمن  رویداد های  جمله  از  اجتماعی، 
طراحی شده بود. استرس، تبعیض روزمره و تبعیض در طول 

زندگی از مهمترین موارد تاثیرگذار در این رابطه هستند.
آن ها همچنین نمونه های خون شرکت کنندگان را از طریق 
که سلول های خونی  آزمایشگاهی  روش  فلوسیتومتری، یک 
و  شمارش  می دهد،  عبور  لیزر  مقابل  از  باریک  جریانی  در  را 
طبقه بندی می کند، تجزیه و تحلیل کردند. همانطور که انتظار 
می رفت، افرادی که سطح استرس بالاتری داشتند، پروفایل های 
ایمنی قدیمی تری داشتند با درصد کمتری از فاکتور های جدید 
مقابله با بیماری و درصد بالاتری از گلبول های سفید فرسوده 
خون مواجه هستند. دکتر کلوپاک  در این رابطه می گوید که 
ارتباط بین رویداد های استرس زای زندگی و سلول های T کمتر 
حتی پس از بررسی سطح تحصیلات، عادات سیگار کشیدن و 
مصرف مشروبات الکلی، شاخص توده بدنی و نژاد یا قومیت هر 
فرد، همچنان قوی باقی می ماند. کنترل برخی منابع استرس 

ممکن است غیرممکن باشد، اما محققان می گویند ممکن است 
راه حلی برای این موضوع وجود داشته باشد.

با عفونت ها حیاتی هستند،  مبارزه  برای  که   ،T سلول های
دارد، ساخته  قرار  قلب  در جلوی  که درست  تیموس  در غده 
با افزایش سن، بافت تیموس افراد کوچک شده و  می شوند. 
بافت چربی جایگزین آن می شود. این روند منجر به کاهش تولید 
سلول های ایمنی می شود. مطالعات قبلی نشان داده اند که اگر 
افراد رژیم غذایی ضعیفی داشته و ورزش نکنند، این روند تسریع 

می شود.
 این تیم مطالعاتی اضافه می کند که بهبود عادات غذایی و 
پیری  روند  جبران  به  است  ممکن  سالمندان  میان  در  ورزش 

ایمنی مرتبط با استرس کمک کند. 

استرس چگونه منجر به سرطان می شود؟ 
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مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم :

الگوی سازمان تبلیغات ایجاد حکمرانی 
مردمی مسجد محور است

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم  گفت :باانجام فعالیت های همایشی و نمایشی 
برای جهاد تبیین مخالف هستیم و کنشگران عرصه فرهنگی و اجتماعی تا پایان سال 
جاری فعالیت چهره به چهره با گروه ها و اصناف مختلف خواهند داشت؛ هدف از 
این طرح تا پایان امسال تربیت 5 هزار کنشگر جهاد تبیین است که مروّج و نه مدرس 

باشند. 
حجت الاسلام مرتضی شعبان زاده  روز چهارشنبه در نشست خبری که به مناسبت 
اول تیرماه سالروز تأسیس سازمان تبلیغات اسلامی در سالن جلسات این اداره کل در 
قم برگزار شد در سخنانی گفت: با جهاد تبیین امید آفرینی در متن زندگی مردم تقویت 

می شود و کسی که امید دارد آماده جهاد و مسئولیت پذیری نیز می شود.
وی افزود: اجرای فعالیت کنشگران مردمی از طریق طراحی و نهادینه سازی الگوی 
حکمرانی مردمی است که این طراحی اضلاع میدانی و عملی در محله و مسجد دارد، 
شبکه امامت و کارگزاران حکمرانی کنشگران محلی هستند که ما به دنبال یاری آنان 
هستیم . حجت الاسلام شعبان زاده خاطرنشان ساخت: در استان قم 700 مسجد 
فعال داریم که 567 مسجد در شهر قم هستند و برای اجرای طرح 120 محله پایش 
شدند که طی سه سال هر سال در 40 مسجد طرح های مد نظر سازمان تبلیغات 
اسلامی اجرا شده و برای اجرایی شدن طرح ها نیز جلسات توجیهی خوبی برگزار 

شده  است.
وی افزود: دولت و حاکمیت به تنهایی نمی تواند مشکلات محله ها را حل کند و 

الگوی سازمان تبلیغات ایجاد حکمرانی مردمی مسجد محور است.
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم تاکید کرد: با انجام فعالیت های همایشی و 
نمایشی برای جهاد تبیین مخالف هستیم و کنشگران عرصه فرهنگی و اجتماعی تا 
پایان سال جاری فعالیت چهره به چهره با گروه ها و اصناف مختلف خواهند داشت؛ 
هدف از اجرای این طرح ها تا پایان امسال تربیت 5 هزار کنشگر جهاد تبیین است که 

مروج و نه مدرس باشند.
لزوم بسترسازی به منظور قیام اراده های عمومی 

حجت الاسلام شعبان زاده با اشاره به لزوم بسترسازی به منظور قیام اراده های 
عمومی تاکید کرد: 5 هزار نفر از کنشگران عرصه فرهنگی و اجتماعی استان شامل 
روحانیان و امامان جماعت مساجد، معلمان و اساتید دانشگاه، فرهیختگان و نخبگان، 
بانوان فعال عرصه زن و خانواده، اهالی رسانه و هنر و مدیران تشکل های مردمی برای 
جهاد تبیین شناسایی شدند. وی با اشاره به لزوم توجه جدی به دانش آموزان به ویژه 
دانش آموزان دختر ادامه داد: اگر الگوی زیست عفیفانه به متن زندگی دانش آموزان 
ما تزریق شود و با تربیت اراده ها از طریق اصلاح سبک زندگی با همکاری آموزش و 

پرورش برنامه کلان خود را اجرا کنیم به موفقیت های خوبی دست خواهیم یافت.
حجت الاسلام شعبان زاده افزود: یکهزار و 100 مدرسه و 280 هزار دانش آموز در 
استان قم داریم و با تعامل با آموزش و پرورش به دنبال تقویت سبک زندگی اسلامی 
در میان دانش آموزان هستیم ضمن این که اولویت با مدارس دخترانه است چون مایه 

و عنصر محوری یک خانه مادر است و مادران آینده ما در مدارس دخترانه ما هستند.
مدیرکل تبلیغات اسلامی قم در ادامه با اشاره به نقش آفرینی خوب مساجد گفت: 
100 میلیارد تومان از ناحیه مساجد سالانه برای حل مسائل و مشکلات فقرای استان 

تامین می شود و مساجدی داریم که سالی 2 میلیارد تومان مشارکت مردمی دارند.
وی، در پایان تصریح کرد: حکومت و نظام اسلامی باید بر پایه ارزش های اسلامی 
جامعه را اداره کند و برای ترویج سبک زندگی اسلامی و اصلاح سبک زندگی، نقطه 

کانونی جامعه هدف ما دانش آموزان و نوجوانان هستند.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم:

 تولید روزانه ۶۹۰ تن پسماند درقم
 تولید می شود

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: در سطح شهر قم، 690 تن 
پسماند تولید می شود که 609 تن آن به سایت البرز انتقال می یابد.

به گزارش پایگاه خبری ندای قم به نقل از شهرداری قم ، سید عبدالله میرابراهیمی با 
اشاره به وضعیت جمع آوری پسماند در سطح شهر اظهار داشت: سه ایستگاه و سکوی 
انتقال پسماند در سطح شهر فعال است که یک ایستگاه دیگر در حال ساخت، تجهیز و 
نوسازی بوده که این پسماندها هر شب بعد از جمع آوری به این سکوها برای انتقال منتقل 
می شود. وی با بیان اینکه به طور متوسط 609 تن زباله در شبانه روز توسط ماشین های پرس 
و نیسان ها جمع آوری و روی ایستگاه های انتقال زباله داخل سیم تریل هایی که در سکو 
وجود داشته منتقل می شود، ابراز کرد: بلافاصله بعد از تکمیل ظرفیت، پسماندها توسط 
کشنده ها به مجموعه سایت البرز انتقال پیدا می کند. مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری قم افزود: برای کاهش بعد مسافت و افزایش سرعت انتقال پسماندها، ایستگاه ها 
و سکوهای مختلفی در سطح شهر تعریف شده تا پسماند با سرعت تخلیه و به سایت البرز 
منتقل شود.  وی مشارکت شهروندان در تفکیک پسماندهای خشک را موردتوجه قرار 
داد و افزود: روزانه حدود 80 تن پسماند خشک توسط تحویل شهروندان، اکیپ های 
تفکیک و زباله گردها جمع آوری می شود که درمجموع 690 تن پسماند تولید و 605 تن 
به سایت پسماند البرز انتقال داده می شود. میرابراهیمی در مورد انواع پسماند عنوان کرد: 
دسته بندی پسماند توسط قانون مدیریت پسماند در سال 83 انجام شده و دقیقاً به 5 دسته 
پسماند تقسیم شده است که شامل پسماند خانگی و عادی در سطح شهر، نخاله های 
ساختمانی، پسماندهای پزشکی مجموعه های پزشکی و بیمارستان ها و پلی کلینیک ها، 

پسماندهای کشاورزی و پسماندهای صنعتی و در نهایت پسماندهای ویژه است.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

کاهش 4۰ درصدی روشنایی بوستان های 
بزرگ سطح شهرقم

 مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از کاهش ساعات آب نماها به 
میزان 4٠ درصد و صرفه جویی در برق آن ها خبر داد و گفت: یکی دیگر از این اقدامات 
کاهش 30 تا 40 درصدی روشنایی بوستان های بزرگ سطح شهر متناسب با موقعیت 

جغرافیایی آن با هدف مدیریت بهینه مصرف در ماه های فصل تابستان است.
پیام جوادیان از برگزاری جلسه ای با موضوع مدیریت بهینه منابع انرژی در بوستان ها 
و ساختمان های مربوط به سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبر داد و اظهار 
کرد: یکی از موارد مطرح شده در این جلسه مدیریت مصرف برق است؛ با توجه به اینکه 
پیک مصرف برق را در ماه های اخیر داریم و با بحران انرژی روبه رو هستیم که تصمیمات 

خوبی برای مصرف برق اتخاذ شد.
وی به کاهش ساعات آب نماها به میزان 4٠ درصد و صرفه جویی در برق آن ها اشاره 
کرد و گفت: یکی دیگر از این اقدامات کاهش 30 تا 40 درصدی روشنایی بوستان های 
بزرگ سطح شهر متناسب با موقعیت جغرافیایی آن با هدف مدیریت بهینه مصرف در 

ماه های فصل تابستان است که این کاهش در دستور کار سازمان قرار گرفته است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با تأکید بر اینکه برای مصرف 
و  تهیه  دستورالعمل هایی  نیز  آن  سازمان های  و  شهرداری  ساختمان های  در  برق 
ابلاغ شده است، ابراز کرد: این دستورالعمل شامل 25 بند ازجمله تعویض لامپ های 
پرمصرف با کم مصرف، استفاده 60 درصدی از کولرهای گازی در طول روز، کاهش 
از  استفاده  و  هوشمند  روشنایی های  از  استفاده  سازمان،  پارکینگ های  روشنایی 

تجهیزات الکترونیکی با برچسب انرژی A است.
جهت  نیز  موتورآلات  و  پمپ ها  کارکرد  و  سبز  فضای  آبیاری  داد:  ادامه  جوادیان 

قرارگیری در ساعات غیر پیک به ساعات پایانی شب و نیمه شب موکول شده است.
وی با بیان اینکه واحد بهینه سازی و نگهداری و تعمیرات به عنوان واحدی فعال در 
کل شهرداری قم در حال کار است، خاطرنشان کرد: برای مدیریت بهینه انرژی و گذر 

از وضعیت فعلی باید مسئولین و شهروندان دست به دست هم دهند تا با عزم جمعی 

مدیرکل کار، تعاون و رفاه اجتماعی استان قم :

یارانه نوزادان پرداخت می شود 
مدیرکل کار، تعاون و رفاه اجتماعی استان قم گفت: یارانه نوزادان از زمان تولد 

پرداخت می شود.
وحید وزیری راد در گفت و گویی  با بیان اینکه سایت هدفمند سازی یارانه ها در حال 
به روز رسانی است  اظهارداشت: این موضوع باعث پرداخت نشدن یارانه نوزادان شده 

است.
وی افزود: به محض اتمام به روز رسانی، یارانه نوزادان از ماه تولد محاسبه و پرداخت 

می شود.

استاندار قم: 

آمار طلاق در قم کاهش یافته است
استاندار قم با بیان اینکه اگر قرار است در امر به معروف و نهی از منکر موفق باشیم 
باید فرزندان مان با خاندان اهل بیت عصمت و طهارت و ارزش های دینی آشنا شوند، 
گفت: با افزایش فعالیت های اجتماعی و فرهنگی، آمار طلاق در قم کاهش یافته است. 
سیدمحمدتقی شاهچراغی در نشست ستاد احیای امر به معروف و نهی از منکر 
استان قم که پیش از ظهر روز چهارشنبه در سالن محراب حرم مطهر بانوی کرامت 
برگزار شد، با بیان اینکه ستاد احیای امر به معروف و نهی از منکر در قم در مسیر احیا 
قرار گرفته است، اظهار کرد: با توجه به فعالیت دو نهاد قرار گاه 19 دی  و ستاد امر به 
معروف و نهی از منکر تقسیم کاری صورت گرفته تا با استفاده از ظرفیت نیروهای مردمی 

مشکلات این حوزه رفع شود.
وی با بیان اینکه فصل تابستان با توجه به تعطیلی ها و شرایط موجود کار اساسی می 
خواهد، افزود: در تابستان در بوستان علوی قم اقداماتی برنامه ریزی شده که بخش 
کوچکی از آن با همکاری نیروی انتظامی و بسیج کارهای سلبی و بخش عمده هم 

کارهای ایجابی و فرهنگ سازی است.
استاندار قم با بیان اینکه کار خوبی را آموزش و پرورش با همکاری اداره کل ورزش 
و جوانان و سازمان تبلیغات اسلامی برای تابستان شروع کرده است، گفت: برای 
تابستان 500 مدرسه هدفگذاری شده است که این مدارس باز باشند و از معلمانی 
که مایل هستند به صورت جهادی همکاری کنند دعوت شده تا کارهای فرهنگی 

انجام شود.
وی با بیان اینکه اگر قرار است در امر به معروف و نهی از منکر موفق باشیم باید فرزندان 
مان با خاندان اهل بیت عصمت و طهارت و ارزش های دینی آشنا شوند، گفت: برای 
سال تحصیلی آینده نیز برنامه خوبی در شورای آموزش و پرورش مصوب شده است و 
طی سال تحصیلی آینده تقریبا 290 هزار دانش آموزی که در استان داریم با یک برنامه 
منظم یک روز به حرم مطهر بانوی کرامت، یک روز به مسجد مقدس جمکران و یک روز 

به گلزار شهدا مشرف و با معارف و ارزش های دینی آشنا می شوند.
شاهچراغی با اشاره به دیده شدن طرح امین در قانون بودجه امسال، اجرای این طرح 
را به تدریج در جامعه اثرگذار دانست و گفت: ما لایه های مختلف مسائل خلاف اخلاق 
و شرع را در قم داریم که با تغییر دولت آمار برخی از مسائلی در سطح ادارات کم شده 
است؛ برای مثال استفاده از چادر بدون هیچ اقدام عملی در ادارات و سازمان ها افزایش 
پیدا کرده است ولی برخی ادارات و اصناف هم مشکلات بیشتری دارند که اصلاح آن 

زمانبر است.
وی با اشاره به لزوم اقدامات زیربنایی اظهار کرد: با پای کار آمدن شهرداری، مساجد، 
بسیج، سازمان تبلیغات اسلامی، ستاد امر به معروف و نهی از منکر و دیگر ارگان ها 

امیدواریم اقدامات زیربنایی بهتری صورت بگیرد.
استاندار قم ادامه داد: ما نیز در دولت اعتبارات جدول 17 را به سمت موضوعات 
ارزشی از جمله امر به معروف و نهی از منکر و ترویج فرهنگ عفاف و حجاب و ایثار و 
شهادت سوق داده ایم و همچنین می شود از اعتبارات نهادهای دولتی و عمومی با 
عنوان مسئولیت اجتماعی این نهادها در مسیر احیای امر به معروف و نهی از منکر 

استفاده کرد.

معاون سازمان منابع طبیعی در دیدار با مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری قم: 

روند اجرای طرح های مدیریت روان آب 
در قم مطلوب است

 معاون دفتر بیابان سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور با اشاره به کم هزینه بودن 
طرح های مدیریت روان آب در قم گفت: این استان به شیوه مطلوب از ظرفیت این 

طرح ها استفاده کرده است. 
علی حسین دهقان در دیدار با مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان با بیان 
اینکه در حوزه مقابله با بیابان زایی اتفاق های خوبی در قم رقم زده شده است افزود: این 

اقدام ها و دستاوردها باید به شیوه  مطلوب در اختیار همگان قرار گیرد.
وی با بیان اینکه مستندسازی و انعکاس دستاوردها بخش مهمی از یک طرح منابع 
طبیعی است، اضافه کرد: باید در هر طرح بخشی از اعتبارها را به مستندسازی و معرفی 

آن طرح اختصاص دهیم.
دهقان بر لزوم استفاده از ظرفیت های دانش بنیان تاکید کرد و گفت: مجامع علمی 
نیز باید در جریان فعالیت ها و دستاوردها قرار گیرند تا بتوانند کمک های لازم را داشته 

باشند.
 وی از کم هزینه بودن طرح های مدیریت روان آب در قم یاد کرد و افزود: قم به شیوه 

مطلوب از ظرفیت این طرح ها استفاده کرده است.
دهقان با بیان اینکه مشارکت مردم در حوزه نگهداری و احیای عرصه های منابع 
طبیعی موضوع بسیار مهمی است خاطرنشان کرد:  منابع طبیعی با توجه به گستردگی 

وظایف، بدون مشارکت مردم و دستگاه ها نمی تواند به نتایج نهایی برسد.
 تهدیدهای حوزه بیابان حیات بشریت را تهدید می کند 

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان نیز با تاکید بر اینکه، استفاده از ظرفیت 
کار  دستور  در  قم  در  طبیعی  منابع  دستاوردهای  معرفی  برای  رسانه،  اصحاب 
است گفت: تا به امروز تعامل مطلوبی با اصحاب رسانه برقرار شده که امیدواریم با 
فراهم سازی زمینه های مورد نیاز از ظرفیت آن ها برای رسانه ای کردن پروژه ها، بهره 

ی بیشتر ببریم.
محمد شعاعی با بیان اینکه تهدیدهای حوزه بیابان حیات بشریت را تهدید می کند 
به  دیده اند  را  بیابان زایی  با  مقابله  طرح های  آثار  استان  مسئولان  که  امروز  گفت: 

موضوع های مهم آگاه شده و پای کار آمده اند. 
مرتضی داودی معاون فنی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان هم با بیان 
اینکه این اداره کل با دفتر بیابان سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری تعامل مطلوبی دارد 
تصریح کرد: تلاش ما این است که عرصه های بیابانی قم بهترین شرایط پایدار را داشته 
باشد و مراتع احیا شود و در این راستا از ظرفیت های مختلف استانی و ملی بهره مند 

خواهیم شد.
 

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم؛

همه مقاطع تحصیلی قم 
روحانی مستقر دارد

مدیرکل آموزش و پرورش  استان قم گفت: در سال آینده برای همه مقاطع تحصیلی 
مبلغ در نظر گرفتیم و طلبه ها برای تبیین مسائل دینی و احکام در مدارس حضور فعال 

دارند. 
"علیرضا رحیمی" روز چهارشنبه در جلسه ستاد امر به معروف و نهی از منکر قم در 
حرم حضرت معصومه )س( اظهار داشت: مهمترین اقدام برای امر به معروف، نهادینه 

کردن و احیای این فریضه  الهی از درون دستگاه های دولتی است.
وی با بیان اینکه برخی دستگاه های دولتی با بی توجهی به مساله امر به معروف به 
صورت ناخواسته مروج ناهنجاری شده اند گفت: جداسازی مردان از زنان در برخی 

دستگاه ها جریان دارد، چرا که غفلت از این موضوع زمینه ناهنجاری ها می شود.
مدیرکل آموزش و پرورش قم با تاکید بر اینکه امسال برای همه مقاطع تحصیلی استان 
مبلغان مذهبی در نظر گرفتیم بیان داشت: با توجه به تحقق طرح هر مدرسه یک طلبه، 
یک کتابچه احکام شرعی تهیه شده و در آیین صبحگاه مدارس، مسائل دینی برای 

دانش آموزان توضیح داده می شود.
رحیمی خاطرنشان کرد: ما توانایی این را داریم که  حتی زمینه حضور مبلغان را در 

فصل تابستان نیز فراهم کنیم و جلسه هایی را با اولیای دانش آموزان داشته باشیم.
این مسئول با اشاره به تدارک حضور بیش از چهار هزار راوی معلم در مدارس استان 
گفت: حضور در حرم حضرت معصومه )س(، مسجد جمکران و همچنین گلزار شهیدان 

سه کار فرهنگی در دست اقدام است که نیازمند مساعدت می باشد.
7۰۰ میلیون ریال معوقات ستاد امر به معروف پرداخت شد

دبیر ستاد احیای امر به معروف و نهی از منکر قم نیز گفت: برغم اینکه بودجه ماهانه 
این ستاد 300 میلیون ریال است ولی کسانی که از قبل با ما همکاری داشتند، و حقوق 

دریافت نکرده بودند، برای پرداخت حقوق آنها 700 میلیون ریال هزینه شد.
ساعت  هشت  برگزاری  به  اشاره  هبا  همدانی  گرجی  اصغر  علی  حجت الاسلام 
آموزش های امر به معروف برای دانشگاه علوم پزشکی گفت: از طرف دستگاه های 
مختلف برای آموزش امر به معروف درخواست های زیادی است، اما زیرساخت موجود 

پاسخگوی این مطالبه ها نیست.
دبیر امر به معروف قم اجرای طرح جامع حجاب و عفاف را مورد توجه قرار داد و گفت: 
این طرح در ستاد امر به معروف و نهی از منکر کشور تدوین، و پس از آسیب شناسی 
و نقد و بررسی توسط نخبگان، قرارگاه بیست و یک تیر نیز تشکیل و در سراسر کشور 

اجرا می شود.

سومین یادواره شهدای هفتم تیر مدفون در مزار مقدس شیخان پیش از ظهر 
روز پنجشنبه با حضور مسئولان قضایی قم در بقعه علی بن بابویه برگزار شد.

به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، همزمان با 
آغاز هفته قوه قضائیه، سومین یادواره شهدای هفتم تیر مزار مقدس شیخان در 

بقعه علی بن بابویه برگزار شد.
در این مراسم، رئیس کل دادگستری استان قم، مدیران و مسئولان اوقاف و 

جمعی از قضات استان حضور داشتند.
رئیس کل دادگستری استان قم :

میراث بزرگ اسلامی ثمره خون شهدا و رهبری حکیمانه است
رئیس کل دادگستری استان قم در این مراسم  گفت: فداکاری های شهدا و 
علمای اسلام و رهبری های حکیمانه نظام اسلامی موجب شده است اصل دین 

به عنوان میراث بزرگ اسلامی به دست نسل امروز برسد.
اوقاف  کل  اداره  از  کرد:  اظهار  مظفری  علی  والمسلمین  حجت الاسلام   
استان قم به خاطر برگزاری این یادواره که نقش مهمی در گرامیداشت شهدا و 

پاسداشت فرهنگ شهادت دارد تشکر می کنیم.

وی افزود: علما و بزرگان زیادی در طول تاریخ تلاش و مجاهدت کردند تا اصل 
دین اسلام به دست ما برسد و اکنون بعد از گذشت 43 سال، توفیق خدمت به 
نظام اسلامی نصیب مسئولان فعلی شده، نظامی که بر پایه فداکاری های شهدا 
و رهبری حکیمانه امام راحل و رهبر معظم انقلاب به پیروزی رسید و تثبیت شد.
رئیس کل دادگستری استان قم با گرامیداشت یاد و خاطره همه شهدای 
انقلاب به ویژه شهید آیت الله بهشتی عنوان کرد: همه این بزرگان خون خود را 

فدا کردند تا احکام اسلامی به درستی اجرا شوند.
وی علمای اسلام را تالی تلو ائمه اطهار)ع( دانست و تصریح کرد: تحصیل 
در حوزه های علمیه، تالیف کتب ارزشمند دینی به ویژه کتاب های فقهی و 
مجاهدت در راه اسلام و قرآن، کارهای ویژه ای است که ثانیه ثانیه عمر علمای 

اسلام برای آنها هزینه شده است.
مظفری گفت: مراجع عظام تقلید و علمای اسلام در آسایش و رفاه زندگی 
نکردند بلکه با مشقت و سختی فراوان، به این نتایج دست یافتند و برخی از آنها 
جانشان را بر سر این کار گذاشتند و اینجاست که در روایت می خوانیم »مداد 
العلماء افضل من دماء الشهداء« و امروز حوزه علمیه قم سرآمد و تداوم این 

حرکت عظیم علمی و مجاهدت سیاسی و اجتماعی است.
رئیس کل دادگستری استان قم تصریح کرد: حوزه قم در کنار دیگر حوزه های 
علمیه شیعی در ایران و خارج از ایران تلاش می کنند با تربیت شاگردان و 
سربازان امام صادق علیه السلام، از میراث بزرگ فقهی و علمی تشیع پاسداری 
کرده و برای ادامه این مسیر، طلابی را در شأن و تراز مکتب اهل بیت علیهم 

السلام آماده ورود به میدان کنند.
وی امام خمینی)ره( را یکی از محصولات ممتاز حوزه های علمیه شیعی 
برشمرد و افزود: ایشان با رهبری انقلاب اسلامی، موجب تغییراتی جهانی 

شدند و این همه برکت و ثمره مثبت را برای جهان اسلام به ارمغان آوردند.
مظفری با بیان اینکه شهید آیت الله بهشتی و مراجع عظام تقلید هم محصول 
حوزه علمیه قم بوده اند گفت: اگر روزی علی بن بابویه قمی و فرزندش شیخ 
صدوق، آثار حدیثی و فقهی بزرگی را به رشته تحریر درآوردند و منبع عظیمی 
برای حوزه های علمیه به وجود آوردند، امروز هم مراجع تقلید در همان مسیر 
گام بر می دارند و طلاب علوم دینی هم برای رسیدن به چنین جایگاهی تلاش 

می کنند.
رئیس کل دادگستری استان قم در بخش دیگری از سخنان خود عنوان کرد: 
5٠٠ آیه متقن قرآن به آیات الاحکام مشهور هستند که همه قوانین در آنها ذکر 
شده البته باید گفت همه آیات قرآن احکامی در خود دارند و باید از همه آنها برای 

داشتن برنامه ای مدون و منظم برای زندگی استفاده کرد.
وی با بیان اینکه چندین هزار عنوان و جلد کتاب راجع به سنت و روایت توسط 
علمای شیعه نوشته شده است گفت: در ارتباط با حقوق مدنی و اجتماعی نیز 
کتب فراوانی وجود دارد و بر خلاف عقیده برخی که می گویند علما فقط راجع به 

احکام طهارت و نجاست کتاب نوشته اند، حقیقت چیز دیگری است.
مظفری با اشاره به تاکید رهبر معظم انقلاب مبنی بر کمک حوزه های علمیه به 
مسئولان جمهوری اسلامی با توسعه فقه حکومتی خاطرنشان کرد: دولتمردان 
و مسئولان قوه قضائیه وظایف سنگینی بر عهده دارند که شامل فهم درست 
احکام اسلامی و اجرای صحیح آنهاست و اگر مشکلی وجود دارد در یکی از 

این دو بخش است.
رئیس اوقاف ناحیه یک شهرستان قم :

برگزاری یادواره شهدا با محوریت بقاع متبرکه از اولویت های اوقاف 
است

رئیس اوقاف ناحیه یک شهرستان قم نیز دراین مراسم  گفت: بزرگداشت 
و  می رود  شمار  به  اوقاف  سازمان  اولویت دار  برنامه های  از  یکی  شهدا  مقام 
یادواره شهدای هفتم تیرماه نیز بر همین اساس و با محوریت بقاع متبرکه برگزار 

می شود.
 حجت الاسلام سید نورالدین صمدانی اظهار کرد: در نظام مقدس جمهوری 
اسلامی ایران در طول این چند دهه متحمل سختی های ناشی از خصومت 
ترور  با  که  بوده  باور  این  بر  جهانی  استکبار  و  بوده  دشمنان  توطئه های  و 
شخصیت های مذهبی و ملی، مسئولان کلیدی نظام و دانشمندان و علما، 
می تواند این نظام را پا در آورد ولی ملت بزرگ ایران در سایه رهنمودهای امام امت 
و پس از آن حضرت آیت الله خامنه ای، توانست به دشمنان بفهماند که هیچگاه 

این نظام از بین نخواهد رفت.

وی افزود: مردم غیور ایران ثابت کرده اند که دشمنان از بین خواهند رفت ولی 
جمهوری اسلامی، پویا و زنده به حرکت خود ادامه می دهد.

رئیس اوقاف و امور خیریه ناحیه یک شهرستان قم با اشاره به یکی از مهمترین 
دستورالعمل های سازمان اوقاف مبنی بر برگزاری یادبود روزهای ملی در تقویم 
رسمی کشور است گفت: گرامیداشت شهدای هفتم تیرماه از همین دست 
این  یادبود  برگزاری  برای  مزار مقدس شیخان  دلیل  به همین  برنامه هاست 

شهدای گرانقدر در نظر گرفته شده است.
وی ادامه داد: بقعه علی بن بابویه که در جوار مزار مقدس شیخان واقع شده 
و مجموعه این مقابر هم در پرتو نورانی حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( 

قرار دارند که بر شرافت آنها افزوده است.
صمدانی خاطرنشان کرد: به نمایندگی از مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان 
قم، از مسئولان قضایی و کارکنان دستگاه قضا و همچنین قضات قم در این 

مراسم تشکر می کنیم.
مزار شیخان میزبان هفت شهید حادثه 7 تیر

مدیر مرکز افق مزار شیخان  نیز دراین مراسم گفت: هفت تن از شهدای حادثه 
هفتم تیرماه در مزار مقدس شیخان به خاک سپرده شده اند.

 حجت الاسلام مهدی خویی اظهار کرد: اینگونه برنامه ها موجب غفلت زدایی 
از مفهوم شهادت و فرهنگ سازی در این زمینه خواهد شد.

وی افزود: مزار مقدس شیخان میزبان پیکر پاک هفت تن از شهدای هفتم 
تیرماه است، شهدایی که 6 نفر از آنها نمایندگان شهرهای مختلف در مجلس 

شورای اسلامی و از همرزمان شهید آیت الله بهشتی به شمار می رفتند.
مسئول مرکز افق مزار مقدس شیخان با بیان اینکه شهید حسن محمدعینی 
دیگر شهید هفتم تیرماه هم جزو کارمندان مجلس شورای اسلامی بود که پیکر 
او هم در مزار شیخان مدفون است گفت: شهید میرزا علی آقا سنجانی نماینده 
مردم اراک، شهید سید نورالله طباطبایی نژاد از مفسران تفسیر نمونه، شهید 
غلامحسین حقانی نماینده مردم بندرعباس، شهید عمادالدین کریمی نماینده 
مردم نوشهر، شهید عبدالوهاب قاسمی نماینده مردم ساری و شهید صادقی 
نماینده مردم ازنا در مجلس، دیگر شهدایی هستند که پیکر پاکشان در این مزار 

مقدس آرمیده است.
وی به روایتی از امام علی بن موسی الرضا)ع( اشاره و ابراز کرد: جعفر بن 
محمد قولویه قمی در کتاب کامل الزیارات آورده است حضرت رضا)ع( فرمودند 
«آنهایی که قادر نیستند ما ائمه را در مقابر مشرفه زیارت کنند، هر کجا دوستان 
شایسته ما را دیدند زیارت کنند، ثواب زیارت ما برایشان نوشته می شود«؛ در مزار 
شیخان هم اصحاب ائمه اطهار)ع( و علمای بزرگی مدفون هستند که زیارت آنها 

مصداق این روایت شریف است.
خویی تصریح کرد: علی بن بابویه قمی صاحب کتاب الشرایع نیز در جوار مزار 
شیخان و در بقعه ای دیگر به خاک سپرده شده اند، و کتاب ایشان پایه گذار افکار 

فقهی شیخ صدوق محسوب می شود.
شهید  مقبره 625  وجود  به  اشاره  با  شیخان  مقدس  مزار  افق  مرکز  مدیر 
گلگون کفن ایران اسلامی در این مزار گفت: دو بانوی مجتهده، 7٠٠ عالم شهیر 
و سه تن از اصحاب ائمه اطهار)ع(، زکریا بن آدم اشعری از وکلای اهل بیت)ع( 
و دیگر بزرگان از دانشمندان و علمای اخلاق و فقه در این مکان مدفون هستند.

با حضور مسئولان دستگاه قضایی استان قم؛

یادواره شهدای 7 تیر مزار شیخان در قم برگزار شد

گفت:  کرامت  بانوی  مطهر  حرم  تولیت 
منکر  از  نهی  و  معروف  به  امر  مردمی سازی 
موضوع  این  برای  باید  و  است  جدی  مطالبه ای 

برنامه ریزی کرد. 
الله سیدمحمد سعیدی در نشست ستاد  آیت 
احیای امر به معروف و نهی از منکر استان قم که 
پیش از ظهر روز چهارشنبه در سالن محراب حرم 
مطهر بانوی کرامت برگزار شد، با بیان اینکه تابستان 
فرصت خوبی برای مقابله با مظاهر فساد در شهر 
مقدس قم است، اظهار کرد: کارهای ایجابی ما 
باید بیش از کارهای سلبی باشد و بیشتر باید روی 

فرهنگ سازی و آگاهی بخشی جوانان کار شود.
وی با بیان اینکه جوانانی که در پارک ها با وضعیت 

سخنرانی  و  کتاب  با  می یابند  حضور  نامناسب 
مشکلشان حل نمی شود، افزود: باید برای این 
به  امر  از  قبل  و  ای شود  تازه  فکر  افراد  از  دسته 
معروف و نهی از منکر این جوانان، ابتدا باید برای 
پر کردن اوقات فراغت و تفریحات سالم آنها فکری 

شود.
افزایی  هم  کرامت  بانوی  مطهر  حرم  تولیت 
دستگاه ها را برای احیای امر به معروف و نهی از 
منکر مهم دانست و گفت: اگر به صورت معمولی 
به  امر  زمینه  در  دارد  وجود  تعاملی  و  همکاری 
باید  مضاعف  افزایی  هم  منکر  از  نهی  و  معروف 

صورت گیرد و همکاری ها تقویت شود.
وی خاطرنشان کرد: مردمی سازی امر به معروف 

و نهی از منکر مطالبه ای جدی است و باید برای این 
موضوع فکر و طرح ریزی کنید.

شود  می  انجام  راهپیمایی  اگر  داد:  ادامه  وی 
خود  شود  می  خوانده  فرمانده  سلام  سرود  یا  و 
این کارها نباید هدف اصلی باشد بلکه باید از این 
بسترها استفاده شود و اهداف و آرمان های انقلاب 
و سبک زندگی اهل بیت)ع( به مردم آموزش داده 
شود.  سعیدی با بیان اینکه اگر نگذاریم بچه ها 
کرد،  بچگی خواهند  بزرگسالی  در  کنند  بچگی 
افزود: باید بگذاریم که جوانان جوانی کنند تا وقتی 
که بزرگ شدند مشکلی برای جامعه به وجود نیاورند 
ولی باید آنها را هدایت کرد و نگذاشت به انحراف 

کشیده شوند.

آیت الله سعیدی در نشست ستاد احیای امر به معروف و نهی از منکر استان قم: 

امر به معروف و نهی از منکر با محوریت مردم دنبال شود
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رییس کمیسیون اقتصادی مجلس:

 هیات های داوری مالیاتی به کار گرفته شوند
نماینده مردم کرمان و راور و رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: درخواست داریم در موضوع رسیدگی به دعاوی مالیاتی، هیات های 

داوری به عنوان مرجع سوم سرجای خود بنشینند. 
محمدرضا  نماینده،  این  مردمی  ارتباطات  دفتر  عمومی  روابط  گزارش  به 
پورابراهیمی در همایش روز اصناف در کرمان توضیح داد: در حوزه مباحث مالیاتی 
از سه چهار سال قبل تلاش کردیم مسائل مربوط به اخذ مالیات سامانه محوری 

باشد نه ممیزمحور زیرا این تشخیص فساد آور است و مشکل ایجاد می کند.
وی افزود: قانون پایانه فروشگاهی سامانه مودیان طراحی شد؛ در قانون قبل 
مرجع برای رسیدگی به دعاوی سازمان مالیاتی بود در حالی که باید مرجع سومی 

باشد و موضوع را رسیدگی کند که در قانون جدید اصلاح شد.
پورابراهیمی تصریح کرد: درخواست ما این است هیات های داوری سر جای 
خود بنشینند و در واقع بین سازمان صنفی و مالیاتی نظر بدهد و باید این موضوع 

در استان کرمان عملیاتی شود.
دولت  در  کرد:  بیان  اسلامی  شورای  مجلس  در  راور  و  کرمان  مردم  نماینده 
قبل هرچه تلاش کردیم سامانه محاسبات مالیاتی راه اندازی شود بخشی از آن 
عملیاتی نشد؛ امسال درخصوص میزان تشخیص مالیات ها اعلام شد براساس 

دیتاها انجام می شود. 
وی با بیان اینکه همه بحث ما این است که »علی الراس« حذف شود و عملکرد 
خرید، فروش و هزینه ها شفاف باشد افزود: سازمان امور مالیاتی در اجرای مفاد 
قانون سامانه مودیان، پایانه فروشگاهی و طرح نظام جامع مالیاتی عقب است و 
البته اعتراض به دولت کنونی نیست زیرا چند ماهی است مسئولیت را به عهده 
گرفته است. پورابراهیمی در ادامه با اشاره به اینکه امسال با توافقات صورت 
گرفته، حدود یک میلیون واحد صنفی معاف از مالیات شدند، تصریح کرد: در 
مباحث مرتبط با مالیات این توافق شده و اگر بخواهند به اجحاف، مالیات واحد 
صنفی را افزایش بدهند، آماده همکاری و پیگیری مسائل اصناف هستیم. رییس 
کمیسیون اقتصادی مجلس در بخش دیگری از سخنانش بیان داشت: یکی از 
توافقات با وزیر اقتصاد درباره مصوبات و تعهدات دولت درباره ستاد کرونا قرار بوده 
درباره اصناف اعمال شود، گزارش بدهند تا مطالبات واحدهای صنفی پاسخ داده 
شود. وی با اشاره به مشکلات اصناف گفت: با توجه مشکلات ایجادشده برای 
اصناف ناشی از تعطیلات زمان کرونا باید تمام تعهدات دولت در ستاد کرونا در 

خصوص حمایت از اصناف عملیاتی و اجرایی شود.
 

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس ؛ 
برای اینکه اقشار آسیب پذیر متضرر نشوند، 

نیازمند کالابرگ الکترونیکی هستیم
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت: فکر می کنم در شرایط فعلی تا بازار 
آزاد در ایران بخواهد تثبیت شده و تک نرخی ها اتفاق بیفتد، همه رانت ها حذف 
شده و بازار انحصاری جای خود را به بازار رقابتی بدهد، ما برای اینکه اقشار آسیب 

پذیر متضرر نشوند، نیازمند کالابرگ الکترونیکی هستیم. 
بهروز محبی نجم آبادی در خصوص لزوم اجرای هر چه زودتر طرح کالابرگ 
الکترونیکی مصوب در قانون بودجه از سوی دولت و تبعات ادامه روش پرداخت 
نقدی، گفت: درخواستی که مجلس از دولت داشت این بود که قیمت ها در 
سطح شهریور 1400 بماند اما خود دولت آزاد است که چگونه برخورد کرده و 
سیاست گذاری کند، یعنی اختیارات را به دولت دادیم. اما چیزی که دارد اتفاق 
می افتد متفاوت از انتظار و چیزهایی بود که در ذهن داشتیم. وی ادامه داد: در 
حال حاضر قیمت هایی که در حال افزایش است منحصر به آن چند قلم کالا نیست 
و تاثیرش بر سایر کالاها فراتر از انتظار بوده است، لذا دولت قطعا باید تنظیم گری 
و نظارت کند و توجه ویژه ای به این شرایط داشته باشد. عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس افزود: بحث کالابرگ از این جهت که نقدینگی را فقط در خرید کالا 
آن هم غالبا داخلی خرج می کند، می تواند در حوزه اقتصاد یک اتفاق ارزشمندی 
باشد و اینکه همه به حق و حقوق خود تحت عنوان کالابرگ دست پیدا کنند و 
این اختیار را داشته باشند که کالاهای متنوعی را با آن خرید کنند. توجه و تمرکز 
کمیسیون برنامه و بودجه از ابتدا روی کالابرگ الکترونیکی بود، نه پول نقد و توزیع 
نقدینگی که اکنون دارد پرداخت می شود. وی اضافه کرد: من فکر می کنم در 
شرایط بحرانی که وجود دارد تا بازار آزاد در ایران بخواهد تثبیت شود و تک نرخی ها 
اتفاق بیفتد، همه رانت ها حذف شده و بازار انحصاری جای خود را به بازار رقابتی 
بدهد، ما برای اینکه اقشار آسیب پذیر متضرر نشوند، نیازمند کالابرگ الکترونیکی 
هستیم. وی ادامه داد: کارت زردی که اخیرا توسط مجلس به وزیر صمت داده شد 
پیام روشنی به دولت بود مبنی بر اینکه مجلس در مسیر دفاع از حقوق مردم مصمم 
است. عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در رابطه با احتمال استیضاح وزرا از 
سوی نمایندگان، گفت: بله اگر مشاهده کنیم که عملکرد وزرا با توجه به اختیاراتی 
که دارند و برنامه ها و وعده هایی که دادند به نتیجه نرسد، شأن نظارتی مجلس 

ایجاب می کند که ما حتما در بحث نظارت ورود جدی داشته باشیم.

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم :

شرکت نفت قم با دانشگاه تهران 
تفاهم نامه پژوهشی منعقد کرد 

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم از انعقاد تفاهم نامه علمی، 
پژوهشی و فناوری با دانشکدگان )پردیس( فارابی دانشگاه تهران خبر داد. 

به گزارش روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم، سید 
محمود طاهری افزود: این تفاهم نامه به منظور تقویت و توسعه همکاری های 
علمی, پژوهشی و فناوری مشترک همه جانبه و استفاده بهینه از ظرفیت های 
موجود در این دانشگاه منعقد شده است. مدیر منطقه قم ضمن اشاره به اینکه 
این تفاهم نامه بین شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم با دانشکدگان 
این  انعقاد  از  هدف  کرد:  تصریح  است،  شده  منعقد  تهران  دانشگاه  فارابی 
تفاهم نامه، دسترسی و به کارگیری دانش فنی و فناوری روزآمد در اجرای طرح های 
پژوهشی، مطالعاتی، توسعه ای، کاربردی، مشاوره ای و آموزشی به منظور دستیابی 
به دانش و فناوری های مورد نیاز شرکت می باشد. طاهری افزود: حمایت از پایان 
نامه های تحصیلات تکمیلی، برگزاری نشست های علمی مشترک، ارائه برنامه 
توسعه فناوری و مشاوره علمی، پژوهشی و آموزشی از طریق تشکیل کارگروه های 

تخصصی در هر حوزه از فعالیت های شرکت از اهداف اولیه این تفاهم نامه است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه تاکنون گام های بلندی در حوزه 
تولید برداشته شده است، افزود: در سه ماه نخست سال جاری تعداد 246 هزار 
خودرو تحویل داده شده است که نسبت به مدت مشابه سال گذشته با افزایش 36 

درصدی همراه شده است. 
»سید رضا فاطمی امین« در سخنرانی پیش  از خطبه های نماز جمعه تهران با 
اشاره به اینکه هفت تیر ماه سالروز شهادت شهید بهشتی است اظهار داشت: رهبر 
معظم انقلاب در ترسیم زندگی شهید بهشتی اعلام کردند زندگی شهید بهشتی 
برای این بود که با تفکر اصولی اسلامی بتواند مبارزه را از آغاز تا پیروزی هدایت و 

بعد از پیروزی بنای نوین جامعه را پی ریزی کند.
فاطمی امین با بیان اینکه این عصاره زندگی شهید بهشتی است، گفت: یک 
دوران دوران مبارزه بود و دوره دیگر دوره سازندگی و پی ریزی تمدن نوین اسلامی 
است که امیدوارم توفیق داشته باشیم تا در سایه امنیت، قدرت و اقتدار جمهوری 

اسلامی بتوانیم پایبند به این مسایل باشیم.
همچنین، وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اینکه یک تیر ماه روز اصناف 
است گفت: حضرت امام در مورد اصناف تعبیری دارند و معتقدند که اصناف بازوان 

ستبر انقلاب اسلامی هستند.
وی ادامه داد: اصناف قبل از انقلاب و در حین پیروزی کمک های شایانی داشته 
اند و در موقعیت های مختلف شاهد بودیم که اصناف در میدان بودند و به وضعیت 

کشور کمک زیادی کرده اند.
فاطمی امین خاطرنشان کرد: 10 تیر ماه هم به عنوان روز صنعت، معدن و 

نامگذاری شده که برای این دهه به عنوان دهه تولید و تجارت برنامه هایی داریم و 
اقدامات حوزه صنعت و معدن منتشر خواهد شد.

فاطمی امین به دستاوردهای وزارت صنعت، معدن و تجارت اشاره کرد و گفت: 
یکی از موضوعات مهم در این زمینه مربوط به حوزه معدن است که رهبر معظم 
انقلاب همیشه تاکید زیادی به این حوزه داشته اند، چراکه یکی از نقاط آغاز چرخه 
تولید، حوزه معدن است. وی با تاکید بر اینکه شناسایی ذخایر معدنی نخستین 
بحثی است که در حوزه معدن مطرح می شود، گفت: متاسفانه در این زمینه عقب 

هستیم و نسبت به ذخایر دقیق آن و نیز به چگونگی برداشت آن بی اطلاعیم.
فاطمی امین خاطرنشان کرد: در همین راستا اقدام ویژه ای از مهر سال گذشته 
انجام شد و شناسایی ذخایر معدنی را به دقت در همه نقاط امیدبخش کشور یعنی 
از خراسان جنوبی تا کردستان، سیستان و بلوچستان و سایر مناطق انجام دادیم.
ذخایر با ارزشی درخراسان جنوبی کشف شد که به زودی نسبت به آنها اطلاع 

رسانی خواهیم کرد.
وی موضوع دیگر را مربوط به برداشت از معادن دانست و افزود: در سال گذشته 
500 میلیون تن مواد معدنی برداشت شده اما کمتر از یک درصد به صورت خام 
صادر شد. 99درصد از استخراجی که از معادن انجام شد  در چرخه تولید مورد 
استفاده قرار گرفت و به جرات می توان گفت صادرات مواد معدنی بسیار کم و در 

حد یک درصد بوده است که می توان از آن به عنوان افتخاری بزرگ یاد کرد.
فعال شدن ۵۰ پروژه بزرگ سرمایه گذاری

فاطمی امین از سرمایه گذاری به عنوان موضوع مهم دیگر یاد کرد و اظهار 

داشت: اگر به دنبال اشتغال و رشد اقتصادی هستیم علاوه بر اینکه باید به خوبی از 
ظرفیت های موجود استفاده کرد باید مساله سرمایه گذاری به عنوان اقدامی مهم 

و زیرساختی مورد توجه قرار بگیرد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر اینکه در سال های اخیر توجه چندانی 
به موضوع سرمایه گذاری نشده است، گفت: سال هایی را داشته ایم که سرمایه 
گذاری کمتر از سرمایه گذاری های قبلی بوده است و حتی برای نرخ استهلاکی 

که داشتیم سرمایه گذاری انجام نشده بود.
وی با بیان اینکه سال گذشته سرمایه گذاری 42 پروژه بزرگ معدنی و نیروگاهی 
به مبلغ 17 میلیارد دلار آغاز شد، افزود: این موضوع نویدبخش  تولید و اشتغال 
در سال های آینده است. در دهه تولید و تجارت حدود 50 پروژه بزرگ با 32 هزار 

میلیارد تومان سرمایه گذاری و 12 هزار اشتغال فعال می شود.
عدم وجود توزیع جغرافیای مناسب در سرمایه گذاری

در  مناسب  جغرافیای  توزیع  وجود  عدم  به   تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر 
سرمایه گذاری اشاره کرد و افزود: در برخی از شهرها بیش از حد فعالیت های 
صنعتی، معدنی و تجاری مستقر شده و در مقابل در دیگر شهرها شاهد بیکاری 

بالا و مهاجرت هستیم.
وی اظهار داشت: اقدام ویژه ای را که وزارت صمت در دستور کار قرار داد آمایش 
صنعت، معدن و تجارت است که مطالعات انجام شده است و ضمن تفکیک 
شهرستانها، طرح هایی را برای  شهرهایی که با اشتغال پایین همراه هستند، 

شناسایی کرده ایم.
فاطمی امین ادامه داد: در یک یا 2 ماه آینده به تدریج طرح ها فعال می شوند تا 

از این طریق شاهد توازن  منطقه ای در حوزه سرمایه گذاری باشیم.
افزایش ۴۰ درصدی صادرات در در بهار ۱۴۰۱

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اعتقاد بر اینکه اتفاقات بسیار خوبی در حوزه 
صادرات رخ داده است، گفت: افزایش صادرات در سال 1400 نسبت به سال 99 
حدود 40 درصد بود، همچنین در بهار 1401 نسبت به بهار 1400 هم حدود 40 

درصد افزایش صادرات صورت گرفت.
وی ادامه داد: به طور متوسط از ابتدای سال 1401 تاکنون هر هفته حداقل یک 

هیات خارجی وارد کشور شده است.
فاطمی امین گفت: آغاز ارتباط بین استان های کشورهای دیگر و نیز استان های 
مربوط به ایران اقدام جدیدی است که برای تعمیق بخشیدن صادرات و نیز تقویت 

تجارت خارجی در دستور کار قرار گرفته است. 
افزایش 36 درصدی تحویل خودرو در سه ماه نخست 1401

وزیر صنعت، معدن و تجارت  افزود: در سه ماه نخست سال جاری تعداد 246 
هزار خودرو تحویل داده شده است که نسبت به مدت مشابه سال گذشته با افزایش 

36 درصدی همراه شده است.
وی ادامه داد: تعداد خودروهای کف 170 هزار دستگاه بود، در پایان خرداد سال 
جاری 42 هزار دستگاه خودرو شد، نسبت به 143 هزار دستگاه خودرو در مدت 
مشابه سال گذشته 70 درصد کاهش داشته است که تولید هم به همین میزان 

افزایش خوبی داشته است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد:

افزایش ۳۶ درصدی تحویل خودرو در سه ماهه اول امسال

مدیرکل دفتر فنی و برنامه ریزی عمرانی وزارت کشور :

شهرداری باید محور تدوین طرح های تفصیلی باشد
مدیرکل دفتر فنی و برنامه ریزی عمرانی وزارت کشور گفت: یکی از مشکلات 
نظام مدیریتی کشور در حوزه شهرداری ها این بوده که دیگران در رابطه با آن 
تصمیم می گیرند در حالی مجری آن نهاد دیگری است و این مساله درنهایت 

سبب نارضایتی شهروندان از مجموعه مدیریت شهری می شود.
وحید قربانی روز پنجشنبه  در دومین اجلاس مجمع کمیسیون های شهرسازی 
و معماری کلان شهرها در تهران، اظهار داشت: هم اکنون مشکل بزرگ نهاد 
شوراها، این بوده که برخی از مسئولان و دستگاه ها در جلسات و در مقام سخن 
از همراهی و حمایت خود را با پارلمان های شهری صحبت می کنند، اما در عمل 

رویه دیگری را دنبال می کنند.
وی با اشاره به مشکلات و مباحث مربوط به کمیسیون ماده 100 ابراز کرد: 
برای مدیریت مطلوب تر این مساله ضرورت دارد تا نهادهای واسطه و تسهیل 
گری اجتماعی شکل بگیرد؛ ماده 100 یکی از ارکان مهم در مدیریت تخلفات 

ساختمانی است.
مدیرکل دفتر فنی و برنامه ریزی عمرانی وزارت کشور گفت: ماده 101 نیز یکی 
از قوانین مطلوب و مترقی در حوزه شهرداری هاست و آن چیزی که امروز ضرورت 
داشته الزام قانونی نسبت به پایبندی سایر دستگاه ها به این ماده قانونی است؛ 
پیشنهاد اصلاح این قانون به مجلس شورای اسلامی وضعیت کنونی آن را بدتر 

خواهد کرد.
وی اضافه کرد: شیوه تهیه و پایه های طرح های جامع و تفصیلی با شرایط دنیای 
امروز نامحسوس است و لازم بوده تا اصلاحاتی در شیوه های تهیه طرح های 
جامع و تفصیلی صورت بگیرد که در این زمینه لازم بوده تا طرح های تفصیلی 
با محوریت شهرداری ها صورت بگیرد و دبیرخانه آن نیز در شهرداری ها مستقر 

شود، چراکه مجری اصلی اجرای آن شهرداری بوده و حق بر این است که اختیار 
شهرداری نیز در تهیه آن بیشتر از سایر نهادها باشد.

قربانی یادآور شد: یکی از مشکلات نظام مدیریتی کشور در حوزه شهرداری ها 
این بوده که دیگران در رابطه با آن تصمیم می گیرند، در حالی مجری آن نهاد 
دیگری است و این مساله درنهایت سبب نارضایتی شهروندان از مجموعه مدیریت 

شهری می شود.

با اشاره به مکان یابی  مدیرکل دفتر فنی و برنامه ریزی عمرانی وزارت کشور 
الحاقی به شهرها، تصریح کرد: الحاق به حریم شهری همچنان توسط درخواست 
از  قبل  می گیرد؛  انجام  صورت  شهر  اسلامی  شوراهای  تصویب  و  شهرداری 
الحاق های جدید باید وضعیت بافت های فرسوده و ناکارآمد بهبود و مدیریت شود 
و الحاق جدید به حریم شهری بدون توجه به بازآفرینی بافت های فرسوده یک 

اشتباه کارکردی است.
وی طرح نهضت ملی مسکن و ساخت 4 میلیون مسکن را مورد توجه قرار داد 
و گفت: این مساله نباید بازآفرینی بافت های فرسوده را به حاشیه ببرد، در مساله 
بازآفرینی شهری هیچ تغییری در قانون و قدرت اجرایی آن صورت نگرفته است و 

مدیران شهری با اراده و عزم راسخی به دنبال این مساله باشند.
قربانی ابراز کرد: در خصوص هیات تطبیق نیز باید یکی از کارشناسان در 
جلسات تصمیم گیری حضور داشته باشد تا با انتقال ملاحظات فنی مانع از 

تصمیم گیری اشتباه توسط اعضای آن صورت بگیرد.
وی با اشاره به مساله آرای قلع بنا نیز اظهار داشت: یکی از مصوبات جدید 
و  رسیدگی  نحوه  در  بازنگری  اسلامی،  شورای  مجلس  در  ماده 100  اصلاح 
بازنگری در آرای مربوط به قلع بنا است که در این قالب احتمالًا مهلتی به مالکان 

داده شود.
مدیرکل دفتر فنی و برنامه ریزی عمرانی وزارت کشور موضوع ریزش متروپل 
کشور،  وزارت  مهم  ملاحظات  از  یکی  افزود:  و  داد  قرار  مورداشاره  را  آبادان 
پروژه های مشارکتی شهرداری است و پروژه های مشارکتی شهرداری ها به خاطر 
مسائل مالی و اقتصادی آن از رعایت و پایبندی به قوانین ملی ساختمان دور 

افتاده است.

گفت:  امید  کارآفرینی  صندوق  مدیرعامل 
اولویت فعالیت صندوق، مشارکت در ساخت و 

آبادانی مناطق محروم و روستایی است. 
همایش آموزشی بانکداری اسلامی با موضوع 
شرعی  عقود  با  آشنایی  و  پولشویی  با  مبارزه 
و  چهارشنبه  های  روز  طی   فقهی  احکام  و 

پنجشنبهدرقم برگزار شد.
نعمت الله رضایی مدیرعامل صندوق کارآفرینی 
صندوق  اینکه  بیان  با  مراسم  این  در  امید 
کارآفرینی امید دو وظیفه را به صورت هم زمان 
انجام می دهد، گفت: صندوق علاوه بر اعطای 
نیز  تولید و اشتغال  امور توسعه،  تسهیلات در 

فعال است و در اساسنامه صندوق نیز این موضوع دیده شده است.
وی افزود: با توجه به این دو وظیفه طبیعی است که ما باید به دو مقوله بانکداری اسلامی و بانکداری بدون ربا توجه کرده و خود 

را در این زمینه تجهیز کنیم تا همکاران اطلاعات کافی نسبت به این موضوع را داشته باشد.
مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با بیان اینکه در این دوره مباحث مربوط به بانکداری اسلامی و بحث پولشویی مطرح 

شده است، گفت: خصوصاً در دولت سیزدهم که مبارزه با فساد مطرح است امیدوارم همکاران ما در این زمینه تجهیز شوند.
رضایی با بیان اینکه تسهیلات صندوق کارآفرینی امید عمدتاً ارزان قیمت است، اظهار کرد: برنامه ای که در راستای 
فرمایشات مقام معظم رهبری برای سال جاری در نظر گرفته ایم؛ برنامه متفاوت و جهادی است. حجم فعالیت های صندوق 
حداقل 4 برابر بیشتر از سال گذشته است. صندوق در جهت برنامه دولت مبنی بر ایجاد یک میلیون شغل، حمایت از 100 
هزار واحد اقتصادی را در دستور کار خود قرار داده و این واحدها عمدتاً خرد، کوچک، متوسط و معیشت محور هستند. 
طرح های راکد و نیمه تمام نیز جهت تکمیل موردحمایت صندوق قرار خواهد گرفت. وی اولویت فعالیت صندوق را مشارکت 
در ساخت و آبادانی مناطق محروم و روستایی دانست و گفت: به همین منظور در سه بخش صنعت کشاورزی و خدمات 
صندوق تسهیلات خود را پرداخت خواهد کرد با توجه به منابعی که تامین می شود تسهیلات صندوق به صورت قرض الحسنه 
یا حداکثر با 10 درصد کارمزد اعطا می شود. مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید افزود: سال گذشته درمجموع 5 هزار میلیارد 
تومان تسهیلات پرداخت کردیم، اما در سال جاری تاکنون 20 هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شده که بیش از دو برابر سال 
گذشته است و تاکنون اعتبار به استان ها ابلاغ شده است. خوشبختانه نسبت به مدت زمان مشابه سال قبل عملکرد همکاران 
ما سه برابر رشد داشته و امیدوارم که تا انتهای تابستان حداقل 10 هزار میلیارد تومان منابع را جذب کنیم و بیش از 50 هزار 
واحد اقتصادی را موردحمایت قرار دهیم. وی گفت: موضوع پولشویی موضوعی است که باید تمام نظام بانکی و مالی کشور 
به آن توجه داشته باشند؛ صندوق به دلیل اینکه بیشتر تسهیلات خرد ارائه می کند و نظارت بر مجموعه بسیار زیاد است، 
خوشبختانه تاکنون موردی از پولشویی را نداشته است، ولی اینکه موردی پیدا شود بعد ما به دنبال راه مقابله با آن باشیم چند 
مدیریت هوشمندانه ای نیست به همین منظور هم در این دوره بر روش های تشخیص و مبارزه با پولشویی متمرکز خواهیم بود.

کسب وکار  فضای  بهبود  ملی  مرکز  رئیس 
وزارت اقتصاد گفت: تا آخر تیرماه همه مجوزها 
و استعلام های لازم برای کسب وکارها در درگاه 
ملی بارگذاری شده و از این طریق امضاهای 

طلایی حذف می شود. 
، چهارمین قسمت از ویژه برنامه »ایران شهر« 
با اجرای سیدحسین حسینی و تهیه کنندگی 
سیداحمد حجازی از شبکه افق سیما پخش 
شد. سیدامیر سیاح رئیس مرکز ملی بهبود 
این  اقتصاد مهمان  وزارت  فضای کسب وکار 

قسمت از برنامه بود.
روند  از  ابتدای سخنان خود گزارشی  در  او 

صدور مجوز کسب وکار و تسهیل آن ارائه کرد و گفت: قانون می گوید هر ایرانی که بخواهد کسب وکاری آغاز کند نیاز به مجوز 
دارد و باید شرایط، مدارک و هزینه صدور آن مجوز شفاف، سهل و الکترونیک )غیرحضوری( باشد. بسته به نوع مجوز،  روند 
صدور برخی ها طولانی تر است، مثل تأسیس بیمارستان، شرکت هواپیمایی، گلخانه و ... البته برخی دیگر ساده تر است، مثل 

غذای خانگی، تعمیر قطعات و ...
وی اضافه کرد: قانون جدید به ما می گوید که استعلام ها را باید دستگاه حکومتی بگیرد. استعلام، یعنی سؤال حکومت از 
حکومت. در حقیقت، فرد نباید نامه ای را به دست گرفته و از این سازمان به آن سازمان برود. بر همین اساس تاکید می کنم هر 
دستگاهی که نامه ای برای استعلام حضوری صادر کند، تخلف کرده است. در صورت بروز چنین تخلفی، افراد می تواند به 

درگاه ملی مجوزها مراجعه کرده و به صورت مستند شکایت کنند که حتماً پیگیری می شود.
سیاح با اشاره به تعداد مجوزهای صادرشده گفت: از روزی که طرح ملی صدور مجوزها، یعنی 6 فروردین، آغاز شده است تا 
به امروز، حدود 110 هزار مجوز درخواست شده و تقریباً 27 هزار مجوز صادرشده است. نسبت »درخواست به صدور مجوز« 

حدود 25 درصد است که آمار خوبی نیست؛ به ویژه آنکه عمده آنان مشاغل خانگی هستند که ساده ترین مجوز را دارند.
رئیس مرکز ملی بهبود فضای کسب وکار وزارت اقتصاد با اشاره به اکنون شاهد تحول اساسی در نگاه حکومت به مجوز 
دادن ها هستیم. تا قبل از این، هر زمان که حکومت می خواسته مجوزی را صادر کند، فرد را صدا می زده تا بیاید و مهارت او را 
ببیند، تست بیماری و اعتیاد بگیرد، در کلاس ها شرکت کند و ... به این مجموعه از اقدامات عوامل پیشینی می گویند. تغییر 
اساسی بدین گونه است که نظارت ها باید پسینی شود. دقت داشته باشید که اکنون در سامانه ملی صدور مجوزها این گونه 
است که فرد می تواند مدارک و شرایط لازم را ببیند و از داخل خانه بدون آنکه به جایی مراجعه کند، این مدارک را بارگذاری 
کرده تا پس از گذشت چند روز، مجوزش صادر شود. وی تاکید کرد: قانون جدید به ما می گوید که همه مجوزها اعلانی است، 
مگر آنکه خلافش صادر شود. این موضوع در حالی است که قبلًا برعکس بود و می گفتند مجوزها اعلانی نیست و تأیید محور 
است. یعنی می گفتند که باید بیایید تا من شما را تست کنم، مدارکت را ببینم و ... اما قانون جدید می گوید که اگر یکسری از 

شرایط را دارید، کار را آغاز کنید اما بعداً شما را امتحان می کنم.

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید :

اولویت صندوق کارآفرینی امید مناطق محروم است
رئیس مرکز ملی بهبود فضای کسب وکار وزارت اقتصاد خبر داد:

خداحافظی با امضاهای طلایی از آخر تیرماه

آگهی افراز
خواهان افراز:خانم الهام رستمی فرزند رستم علی

نشانی:دستجرد کوچه نیلوفر پلاک یک
خواندگان افراز:

1-آقای حسین شفیع پور اسکندری فرزند رضا
 -2

خواسته:افرازقدر السهمی خواهان از پلاک ثبتی1/1150/2541 اصلی 
بخش خلجستان شهر دستجرد 

                                               نظریه)تصمیم اداری(
نظر به اینکه خانم الهام رستمی فرزند رستم علی به موجب درخواست 
وارده به شماره2886-1401/3/30درخواست افراز سهم مشاعی خود 
را از پلاک شماره1/1150/2541 اصلی بخش خلجستان اراضی شهر 
 1401/3/30 مورخ   1143 شماره  نامه  است.طبق  نموده  را  دستجرد 
افراز پلاک  امکان  برابر گزارش کارشناس شهرداری  شهرداری دستجرد 
وجود ندارد و با افراز پلاک مخالفت نموده است. لذا طبق ماده 5 آیین نامه 
قانون افراز وفروش املاک مشاع،مخالفت که این رای برابر ماده 2 قانون افراز 
مصوب سال 57 از تاریخ ابلاغ به مدت 10 روز از طرف هر یک از شرکاء در 

دادگاه شهرستان قم قابل اعتراض می باشد.)م الف 15386(
مهدی حسن پور- رئیس ثبت اسناد و املاک خلجستان
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جواد نکونام:

 با »وریا غفوری« درباره حضور 
در فولاد حرف زده ام

 سرمربی تیم فوتبال فولاد خوزستان گفت: به کاپیتان استقلال پیشنهاد دادم که 
به تیم ما بیاید. او یکی از بهترین بازیکنان ایران است. 

انتقالاتی  و  نقل  اقدامات  تلویزیونی درباره  نکونام« در یک گفت وگوی  »جواد 
تیمش اظهار کرد: از زمان ورودم به باشگاه فولاد خوزستان سعی کردم باتوجه به 
استقلال،  باشگاه های  که  خوشحالم  کنم.  جذب  بازیکن  باشگاه  خواسته های 
پرسپولیس، سپاهان و گل گهر برنامه دارند و برای خرید بازیکن هزینه می کنند. ما 
هم تلاش می کنیم که در میان مدعیان قرار بگیریم. باید بازیکنانی جذب کنیم که 
در طولانی مدت ما را در سطح بالا حفظ کنند و همیشه مدعی حضور و قهرمانی 

در آسیا باشیم.
پیشنهاد استقلال باعث افتخارم بود

وی درباره مذاکره با کاپیتان استقلال گفت: وریا غفوری یکی از بهترین بازیکنان 
فوتبال ایران است و برای عقد قرارداد با او صحبت کرده ام. اگر شرایط ماندن در 
استقلال را داشته باشد دوست دارم در این تیم بماند چون خودش هم استقلال 

را دوست دارد.
این است که هدایت  آرزوی هر مربی  نکونام درباره پیشنهاد استقلال گفت: 
تیم های بزرگ و تیم ملی را برعهده بگیرد. پیشنهاد سرمربیگری استقلال باعث 
افتخارم است و از »مصطفی آجورلو« مدیرعامل استقلال تشکر می کنم که من را 
قابل دانست و این پیشنهاد را داد اما ترجیح می دهم به روشی که خودم برای آینده ام 

برنامه ریزی کرده ام، پیش بروم.
هر کسی که سرمربی تیم ملی باشد به او احترام می گذارم 

وی افزود: نمی خواستم هم شرایط تیم استقلال را هم بریزم و هم در روند خوبی 
که باشگاه فولاد در پیش گرفته اختلال ایجاد کنم. دوست نداشتم از مسیر درستی 
که در آن قرار دارم خارج شوم. از کودکی هوادار استقلال بوده ام و آرزوی موفقیت 
این تیم را دارم اما سرمربی فولاد ماندم چون می خواهم به اهدافی که برای آن 

برنامه ریزی کرده ام، برسم.
کاپیتان پیشین تیم ملی درباره احتمال حضور روی نیمکت این تیم گفت: شاید 
نامم به عنوان یکی از گزینه های سرمربیگری تیم ملی مطرح شده باشد ولی درباره 
این موضوع هیچ صحبتی با من نشده است. هر کسی که سرمربی تیم ملی باشد به 

او احترام می گذارم و آرزوی موفقیت این تیم را دارم.
 

دبیرکل کمیته ملی المپیک:

 کمیته المپیک برنامه ای برای تعویق 
انتخابات ندارد

 دبیرکل کمیته ملی المپیک صراحتا اعلام کرد که این کمیته برنامه ای برای تعویق 
مجمع انتخاباتی نداشته و براساس چگونگی تعیین تکلیف فدراسیون ها و اعضای 

المپیکی، شرایط برگزاری مجمع را بررسی و تصمیمات لازم را اتخاد خواهد کرد. 
طبق تبصره 2 ماده 4 اساسنامه کمیته ملی المپیک، 29 فدراسیون المپیکی 
به اضافه 6 نماینده ورزشکاران باید اعضای المپیکی مجمع کمیته ملی المپیک 
را تشکیل دهند. این درحالی است که در حال حاضر فدراسیون های فوتبال، 
دوچرخه سواری، ژیمناستیک، وزنه برداری و شمشیربازی در دوران سرپرستی به سر 
می برند. انتخابات فدراسیون سوارکاری از نظر وزارت ورزش قانونی نیست و دوره 

ریاست فدراسیون بدمینتون سوم مرداد به پایان می رسد.
فدراسیون جودو تعلیق است و حضور این فدراسیون در مجمع باید بررسی شود. 
اگرانتخابات فدراسیون بدمینتون برگزار نشود و جودو هم نتواند در مجمع حضور 
داشته باشد، در این صورت تعداد اعضای المپیکی مجمع 27 عضو می شود که این 
تعداد نسبت به اعضای غیرالمپیکی)28 عضو( کمتر است و در این صورت مجمع 

وجاهت قانونی نخواهد داشت.
کیکاووس سعیدی دبیرکل کمیته ملی المپیک در گفت وگو با ایرنا، در پاسخ به این 
سوال که با توجه به شرایط کنونی برخی فدراسیون های ورزشی، »آیا امکان تعویق 
مجدد انتخابات کمیته ملی المپیک وجود دارد یا خیر؟« گفت: کمیته ملی المپیک 
برنامه ای برای به تعویق انداختن انتخابات ندارد و ما طبق اساسنامه و براساس زمان 
مصوب، فرآیند برگزاری انتخابات کمیته ملی المپیک را آغاز کرده و روی برگزاری 

مجمع انتخاباتی متمرکز خواهیم شد.
وی در واکنش به این سوال که اگر تعداد اعضای المپیکی مجمع به حد نصاب 
نرسد تکلیف چه خواهد بود، افزود: تا قبل از برگزاری مجمع باید ببینیم فدراسیون ها 
و اعضای المپیکی به چه صورت تعیین  تکلیف خواهند شد و در آن شرایط بررسی ها 
انجام شده و تصمیمات لازم اتخاذ خواهد شد. با این حال اصل بر برگزاری انتخابات 

است.
دبیرکل کمیته ملی المپیک درخصوص بازی های آسیایی و این که »آیا شورای 
المپیک آسیا برای تعیین تاریخ دقیق رقابت ها به نتیجه رسیده است یا خیر؟« نیز 
گفت: در سفری که حسین المسلم مدیرکل شورای المپیک آسیا به ایران داشت، 
اعلام کرد بازی های آسیایی اواخر سپتامبر سال 2023)شهریورماه/مهرماه 1402( 
به میزبانی شهر هانگژو چین برگزار خواهد شد اما هنوز هیچ ابلاغ کتبی در این 

خصوص به دست ما نرسیده و تاریخ دقیق برگزاری بازی ها اعلام نشده است.
 

«ساکت« سرمربی هوادار شد
الهامی: می خواهم این فصل بدون حاشیه باشم

سرمربی فصل گذشته تیم فوتبال نساجی مازندران به عنوان سرمربی تیم هوادار 
تهران انتخاب شد. 

ساکت الهامی که فصل گذشته در نساجی حضور داشت و این تیم را قهرمان جام 
حذفی کرد، در پایان فصل به دنبال اتفاقات حاشیه ای که برایش رخ داد با این تیم 

شمالی قطع همکاری کرد.
الهامی پس از انجام مذاکرات لازم با مسئولان تیم فوتبال هوادار تهران به عنوان 

سرمربی جدید این تیم جانشین رضا عنایتی شد.
در مورد عنایتی گفته می شود او یکی از گزینه های ریکاردو ساپینتو برای حضور 

در کادر فنی استقلال است.
ساکت الهامی پس از حضور در راس کادر فنی تیم هوادار گفت: قطعا سال پرفشار 
و سختی را خواهیم داشت. امیدوارم بتوانیم سرافراز باشیم و شرمنده این مجموعه 
شویم.  وی در مورد این که انتظارات از او بالاست گفت: قطعا چالش سختی خواهم 
داشت. این سختی ها مربی را آبدیده می کند. امیدوارم نتایج خوبی بگیرم و فوتبال 
باکیفیتی را ارائه دهیم.  الهامی در مورد انتخاب تیم هوادار هم گفت: مدیریت 
باشگاه و عواملی که در این مجموعه حضور داشتند از دلایل حضورم هست. اینها 

اهل حاشیه نیستند و من هم می خواهم امسال بدون حاشیه کارم را دنبال کنم. 

رئیس هیات کشتی استان قم خبر داد؛

کسب مدال برنز فرنگی کار قمی
 در جام پلیکونه ایتالیا 

رئیس هیات کشتی استان قم از کسب مدال برنز یکی از فرنگی کاران این استان 
در جام پلیکونه ایتالیا خبر داد. 

هادی علیایی در گفتگویی ظهار داشت: محمدجواد رضایی فرنگی کار 67 
کیلوگرمی قم در رقابت های بین المللی کشتی جام پلیکونه ایتالیا صاحب مدال 

برنز شد.
رئیس هیأت کشتی استان قم عنوان کرد: رضایی پس از استراحت در دور اول 
در دور دوم مقابل مورتن تورسن از نروژ با نتیجه 2 بر 1 به برتری دست یافت و راهی 

مرحله نیمه نهایی شد.
وی ادامه داد: رضایی در این مرحله به مصاف حسرت جعفراف از آذربایجان رفت 
و با شکست مقابل این حریف راهی دیدار رده بندی شد تا برای کسب مدال برنز با 

حریفی از کشور سوئد دیدار کند.
علیایی افزود: فرنگی کار قمی در دیدار رده بندی به مصاف نیکلاس اوهلن از 

سوئد رفت و با نتیجه 7 بر 2 پیروز میدان بود تا صاحب گردن آویز برنز شود.

ابراهیم  قاسم پور عضو کمیته فنی فدراسیون ؛
هیچ وقت موافق اسکوچیچ نبودم اما زمانِ تغییر گذشته!

یک عضو کمیته فنی فدراسیون فوتبال گفت: من یکی از کسانی بودم که از اول 
با انتخاب اسکوچیچ موافق نبودم. تا قبل از این هم موافق نبودم اما الان موافقم. 
نه اینکه قبول کنم او می تواند مشکلات را حل کند اما ما زمان را از دست داده ایم 

و فدراسیون پول ندارد. 
ابراهیم  قاسم پور در گفت وگویی درباره اینکه گفته می شود با کنار گذاشتن 
اسکوچیچ و انتخاب سرمربی جدید می توان شرایط تیم ملی فوتبال  را بهبود 
بخشید گفت: من یکی از کسانی بودم که از اول با انتخاب اسکوچیچ موافق نبودم 
اما الان موافقم. نه اینکه قبول کنم او می تواند مشکلات را حل کند اما ما زمان را از 
دست داده ایم و فدراسیون پول ندارد. دولت هم پول ندارد. چطور می توانیم مربی 
رزومه دار و مطرح بیاوریم؟ اگر هم بیاوریم زمانی نداریم. مربی باید اول بازیکنانش را 
بشناسد و بعد برنامه بریزد. این مساله زمان بر و مشکل است و ضرر بیشتری نسبت 
به فواید آن دارد. اسکوچیچ دو سال و خرده ای کار کرده و شناخت خوبی دارد و باید 
تیم های هم گروه را آنالیز و مشکلات را برطرف کند. زمان اینکه بخواهیم با چیزی 
که باب میلمان نیست، مخالفت کنیم، گذشته است. من هنگام انتخاب اسکوچیچ 
گفتم که می توانیم مربی ایرانی بیاوریم اما این زمان گذشته و باید با داشته های 

خودمان دنبال نتایج خوب باشیم.
وی در واکنش به اینکه آیا ایران می تواند تا جام جهانی نواقص خود را برطرف کند 
گفت: ما پیش از این بازی های خوبی را - نسبت به بازی با الجزایر - از تیم ملی 
دیده ایم. بازیکنان ما تجربیات و اعتماد به نفس خوبی دارند. شاید نتوان معجزه 

کرد ولی غیرممکن هم نیست. شاید صعود کنیم و شاید بد ببازیم. فوتبال هم قابل 
پیش بینی نیست. هر چیزی ممکن است. امکان دارد صعود کنیم یا نتایج بدی 

بگیریم. مساله به تدارکات، هم فکری و امکانات خوب بازمی گردد.
قاسمپور در پاسخ به این سوال که به نظر می رسد او از شکست یا موفقیت 
ایران مطمئن نیست گفت: کجای مملکت ما دورنمای موفقیت آمیزی دارد؟ 
نمی خواهم مساله را بیشتر باز کنم. در همین اقتصاد، دورنمای موفقیت آمیزی 
می بینیم؟ همه چیز به یکدیگر پیوسته است. چیزی سر جای خودش نیست. 

فوتبال هم همین طور است.
عضو کمیته فنی فدراسیون فوتبال درباره شرایط تیم ملی فوتبال ایران و راهکار 
همه  را  راهکار  گفت:  جهانی  جام  تا  ایران  عملکرد  بهبود  برای  او  پیشنهادی 
می دانند. ما نیازمند بازی تدارکاتی و اردوی خوب هستیم. ابتدا باید موانع از پیش 
پای فوتبال ما برداشته شود. مسائل مالی هم مربوط به فدراسیون فوتبال نیست. 
دولت هم مشکل مالی دارد. از طرفی ارتباط برقرار کردن با کشورها هم به علت 
مباحث سیاسی دشوار است یعنی اگر پول هم داشته باشیم، ممکن است یک 

اردو یا مسابقه لغو شود.
او با بیان اینکه در جلسه کمیته فنی درباره دیدارهای تدارکاتی و اردوی ایران 
بحث می کند؟ گفت: معتقدم ما می توانیم با تیم هایی مانند ایرلند جنوبی و شمالی 

و اسکاتلند که فوتبالشان به کشورهای هم گروه  ما نزدیک است، دیدار کنیم.
عضو کمیته فنی درباره اینکه این کشورها در شهریور و مهر هم در لیگ ملت های 

اروپا مسابقه دارند گفت: این قبیل مسائل دست به دست هم داده اند و مشکلات 
ما بیشتر شده است. ما نباید زمان را از دست بدهیم. می دانیم که برخی مشکلات، 
مربوط به امروز و دیروز نیست و در زمان مربیگری کشور هم در هماهنگی بازی های 

دوستانه مشکل داشتیم.
قاسمپور ادامه داد: فیفا یک هفته مانده به جام جهانی مسابقات باشگاهی را 
آماده سازی نیست.  برای  زیادی  به همین منظور فرصت  تعطیل خواهد کرد. 
خوشبختانه عمده بازیکنان ما لژیونر هستند و از شرایط زندگی و تمرینی مناسبی 
برخوردارند. این مساله می تواند در نوع تمرینات به ما کمک کند. با این حال 
اسکوچیچ نیاز دارد که بازیکنان را در اختیار داشته باشد و برنامه ها و طرح های 

خود را که برای هر بازی در نظر گرفته، با بازیکنان خود مرور کند.
این عضو کمیته فنی فدراسیون فوتبال در پاسخ به این سوال که اگر او جای 
اسکوچیچ بود، برگزاری اردو در تهران را ترجیح می داد یا قطر گفت: وقتی شرایط 
ایده آل نیست، بین بد و بدتر، بد را انتخاب می کنید. مطمئنا قطر به نظر مسئولان 
تیم، بهتر آمده بود چرا که رابطه سیاسی دو کشور خوب است اما نمی دانم چرا 
زمین خوب نبود و چرا کسی برای پیگیری این مساله اقدام نکرد. شاید تصور کردند 
که ایران در آنجا آرامش بیشتری دارد و اطراف تیم ملی شلوغ نیست. نمی خواهم 
مسائل را باز کنم ولی این امکان بود که تمام امکانات در تهران در اختیار تیم ملی 
نباشد. به نظرم برای اردو در قطر عجولانه تصمیم گرفته شد و مربی، سرپرست و 

مسئولان بین الملل تیم باید زودتر به قطر می رفتند و شرایط را بررسی می کردند.

سهمیه  گفت:  استقلال  باشگاه  رئیسه  هیأت  عضو 
جام جهانی هم برای بازیکنی نداریم که به او قول بدهیم اگر به 
استقلال بیایی به جام جهانی می رویم قول نمی دهیم شرایط 
حضور بازیکن در تیم های ملی به جام جهانی را فراهم کنیم 

حتما تیم های دیگر این قول را به بازیکن داده اند.
محمد مؤمنی در مورد آخرین وضعیت تیم فوتبال استقلال 
استقلال  قبلی  فنی  کادر  زحمات  از  ابتدا  داشت:  اظهار 
موجب  خود  تعصبات  و  اقتدار  با  که  بازیکنان  همچنین  و 
سرافرازی هواداران را فراهم کردند تشکر می کنم .با توجه به 
و معضلات خانوادگی که فرهاد مجیدی داشت  مشکلات 
درخواستی را به باشگاه ارائه کرد که مورد توافق ما قرار گرفت.

آیا بار دیگر بحث مشکلات خانوادگی  وی در مورد اینکه 
دلیل جدایی مجیدی از استقلال بوده است گفت: یکی از 
دلایل این بود به هر جهت می دانید هر بازیکن یا مربی که 
پیشرفت  دارد  را نصیب خودش می کند دوست  افتخاراتی 
کند. تیم اماراتی خواستار جذب مجیدی بود و او هم سعی 
کرد تجربیات خود را در کشور دیگری به چالش بکشد.به نظر 

من انتخاب خوبی بود
حضور  کرد:   اضافه  استقلال  باشگاه  رئیسه  هیأت  عضو 
مجیدی در باشگاه اماراتی پولی برای ما نداشت اما خودش 
چنین تصمیمی گرفت ما هم دوست به هر جهت رضایت 
او را داشته باشیم. مجیدی مهره باشگاه استقلال و یکی از 
بازیکنان و مربیان خوب این تیم بوده است. قطعا می توانیم در 

آینده از تجربیاتش بیشتر استفاده کنیم به همین دلیل رضایت 
دادیم به باشگاه امارتی برود.

عنوان  به  ساپینتو  ریکاردو  انتخاب  خصوص  در  مؤمنی 
سرمربی جدید استقلال عنوان کرد: مصطفی آجورلو تجربه 
به  انتخاب سرمربی دارد  به قضایای  را نسبت  و کافی  لازم 
همین دلیل هیأت مدیره به او اختیار تام داد تا بهترین انتخاب 
را داشته باشد. با توجه به فعالیت های مستمری که داشتیم و 
در کم و کیف قضایا بودیم در نهایت یک سرمربی بسیار خوب 
به نام ساپینتو را انتخاب  کردیم، توافق کامل و لازم نسبت به 

حضور او در ایران انجام شد.
وی در مورد اینکه عواقب انتخاب ساپینتو با آجورلو خواهد 
بود، پاسخ داد: هیچ مربی نمی تواند تضمین موفقیت بدهد 
اعضای هیأت مدیره برای فرآیند انتخاب ساپینتو عملکرد 

خوبی داشتند.
عضو هیأت رئیسه باشگاه استقلال در خصوص اینکه شنیده 
می شود مبلغ قرارداد این مربی 45٠ هزار دلار است، گفت: 
مبالغ قرارداد در اختیار باشگاه است و می گویند مبلغ قرارداد 
هم خصوصی است. این مبلغ زیاد بالا نیست و هر زمان در 

سیستم کدال گذاشتند به اطلاع همه خواهد رسید.
وی در مورد اینکه آیا بحث سعید صادقی با استقلال تمام 
با  بازیکن  می کنیم  سعی  جهت  هر  به  گفت:  است،  شده 
کیفیتی را در اختیار بگیریم اما تیمی هستیم که سعی داریم 
در ابتدا نواقص خود را با بازیکنان ایرانی و نفرات خودمان 

خارجی  بازیکن  از  حتماً  اینصورت  غیر  در  بدهیم  پوشش 
استفاده خواهیم کرد مضاف بر اینکه تیم استقلال هستیم 
بازیکنی  و تیم ملی نیستیم. سهمیه جام جهانی هم برای 
نداریم که به او قول بدهیم اگر به استقلال بیایی به جام جهانی 
تیم های  بازیکن در  می رویم قول نمی دهیم شرایط حضور 
ملی به جام جهانی را فراهم کنیم حتما تیم های دیگر این 
قول را به بازیکن داده اند. عضو هیأت رئیسه باشگاه استقلال 
در خصوص اینکه ساپینتو از ایران رفته و چه زمانی قرار است 
بازیکنان را ببیند و لیست خرید بدهد، گفت: حتما لیست خود 
را داده  است به هر حال دنیای دیجیتال به شکلی است که 
فیلم و همه اسناد وجود دارد فکر می کنم ساپینتو حدود 12 

فیلم بازی را دیده است.
وی در خصوص اینکه آیا باشگاه استقلال رسماً مذاکره  ای 
با  باشگاه استقلال  نوری داشته است، گفت:  الکساندر  با 
خیلی ها مذاکره کرد اما به خواسته های آنها تن نداد برنامه ما 
این بود که شرایط برای همکاری طرفین برد برد باشد نه اینکه 
یکطرفه باشد مربیانی که به این کشور می آیند باید به حضور 
در فوتبال ایران افتخار کنند که به فوتبال ایران می آیند و به او 
کمک می کنند ما هم به او کمک می کنیم نباید اینگونه باشد 
وقتی یک مربی به ایران می آید همه چیز به نفع او باشد. در 
مذاکرات خود این مقوله را گنجاندیم و سعی کردیم احترام 
متقابل باشد استقلال باشگاه بسیار بزرگی است. همانگونه 
برای یک سرمربی احترام قائل هستیم متقابل همان احترام 

را برای خود قائل هستیم سعی کردیم این رویه مدنظرمان قرار 
بگیرد تا خدشه ای به پیشینه استقلال وارد نشود.

عضو هیأت رئیسه باشگاه استقلال در گفت وگو با برنامه 
ورزشگاه در خصوص اینکه آیا قرارداد وریا غفوری برای آینده 
این باشگاه جایگاهی در تصمیم سرمربی دارد، گفت: در مورد 
تصمیمات سرمربی صحبت می کنید پس من وارد این مقوله 

نمی شوم.

محمد مؤمنی:

 استقلال تیم ملی نیست که به بازیکن قول جام جهانی بدهد 

سپهر ستاری:
 سرانجام انتظار هواداران استقلال به سر رسید و این باشگاه سرمربی جدید 
خود را معرفی کرد. دیروز ریکاردو ساپینتو، سرمربی پرتغالی سابق تیم هایی 
روز  موریرنزه  و  بلگراد  ستاره سرخ  استانداردلیژ،  براگا،  اسپورتینگ،  چون 
گذشته رسما سرمربی استقلال شد تا جانشین فرهاد مجیدی شود که فصل 

قبل استقلال را به قهرمانی رسانده بود.
در  طولانی  مدتی  استقلال  که  شد  انجام  شرایطی  در  ساپینتو  انتخاب 
بلاتکلیفی به سر می برد. از طرفی در مدتی که استقلال به دنبال سرمربی 
بود تیم رقیب یعنی پرسپولیس عملکرد موفقی در بازار نقل و انتقالات داشت و 
چند ستاره بزرگ به ترکیب خود اضافه کرد. خیلی ها معتقدند استقلال همین 
حالا از پرسپولیس عقب افتاده و مدیران این باشگاه کار سختی برای جبران 
زمان از دست رفته دارند. در این سال ها چندین بار پیش آمده که استقلال و 
پرسپولیس سرمربی خود را دیر بشناسند و با تیمی وارد لیگ برتر شوند که 
توسط سرمربی بسته نشده است. هرکدام از این تیم ها هم سرنوشت متفاوتی 
داشته اند و حتی به قهرمانی هم رسیده اند. در ادامه چند مورد از تیم های 

سرخابی که با چنین شرایطی پا به لیگ برتر گذاشته اند بررسی شده اند:
پرسپولیس فصل ۸7-۱۳۸۶

بدون تردید ایده آل ترین تجربه از تیمی که بدون حضور سرمربی بسته شده 
پرسپولیس لیگ هفتم است. در این فصل قرمزها کار خود را با حمید استیلی 
آغاز کردند و نقل و انتقالات هم با نظر او صورت گرفت و در نهایت یک هفته 
قبل از شروع لیگ برتر افشین قطبی که سابقه حضور در کادر فنی تیم ملی 
کره جنوبی را داشت به تهران آمد و سرمربی پرسپولیس شد. حضور استیلی 
که داعیه سرمربیگری داشت در کادر قطبی حواشی بسیاری را به وجود آورد 
اما پرسپولیس در نهایت به یک قهرمانی دراماتیک رسید تا این ترکیب پایان 

خوشی داشته باشد.
نکته عجیب در خصوص آن فصل این بود که برخلاف پرسپولیس تیم رقیب 
یعنی استقلال خیلی زود سرمربی خود را شناخته بود و به صورت منظم کار 
جذب بازیکن و تمرینات را زیر نظر مرحوم ناصر حجازی پیش می برد اما در 

نهایت فصل را در رتبه نازل سیزدهم تمام کرد!
پرسپولیس فصل ۸۹-۱۳۸۸

قرمزهای پایتخت پس از ناکامی در لیگ هشتم و تغییر سه مربی تصمیم 
گرفتند برای لیگ نهم از یک سرمربی خارجی دیگر به جای نلو وینگادا 
استفاده کنند اما کار جذب سرمربی حسابی طول کشید. آن ها در نهایت 
خیلی دیر با زلاتکو کرانچار، سرمربی سابق تیم ملی کرواسی به توافق رسیدند 
و او در شرایطی به تهران آمد که تمام نفرات توسط مدیریت جذب شده بودند.
قرمزها با کرانچار شروع پرنوسانی داشتند و اواسط فصل درست وقتی تا 
حدی به ثبات رسیده بودند حبیب کاشانی که جانشین عباس انصاری فرد 
شده بود تصمیم به اخراج کرانچار گرفت. در نهایت علی دایی جانشین 
سرمربی کروات شد و پرسپولیس فصل را در رده چهارم و با قهرمانی در جام 

حذفی به اتمام رساند.
استقلال فصل ۹۰-۱۳۸۹

تابستان 1389 استقلال یکی از عجیب ترین دوره های تاریخ خود را تجربه 
می کرد. پس از جدایی صمد مرفاوی و امیررضا واعظ آشتیانی استقلال تبدیل 
به یک تیم بلاتکلیف شده بود و تقریبا هیچکس در این تیم حضور نداشت. 
جدایی چند ستاره کلیدی مثل جانواریو، حسین کاظمی و سیاوش اکبرپور 
در کنار تمام شدن قرارداد چندین ستاره دیگر حسابی استقلالی ها را نگران 
کرده بود تا اینکه دو هفته قبل از شروع لیگ علی فتح الله زاده به عنوان 
سرپرست و پرویز مظلومی به عنوان سرمربی انتخاب شدند و با تمدید قرارداد 

نفرات باقیمانده و خرید چند ستاره اوضاع را سر و سامان دادند.
استقلال در این فصل نایب قهرمان لیگ شد و در جام حذفی به نیمه نهایی 
رسید؛ شاید خوش بین ترین هوادار استقلال هم در روزهای عجیب ابتدای 
فصل تصور چنین نتیجه ای را نداشت! آن ها هم چنین رفت و برگشت مقابل 

پرسپولیس به برتری رسیدند و رقیب سنتی خود را دبل کردند.
پرسپولیس فصل ۹۲-۱۳۹۱

پرسپولیس در سال های ناکامی بارها لیگ را در شرایط بلاتکلیفی محض 
آغاز کرد و همین موضوع یکی از اصلی ترین عوامل ناکامی ده ساله آن ها بود. 
اتفاقی که در سال های ناکامی استقلال هم بارها رخ داده بود. قرمزها پس از 
کسب عنوان دوازدهمی لیگ با مصطفی دنیزلی قصل داشتند با خریدهای 
گران قیمت سال متفاوتی رقم بزنند و رویانیان ناگهان دوجین ستاره به ترکیب 
پرسپولیس اضافه کرد اما ناگهان یادش آمد دنیزلی قصد برگشتن ندارد و پس 

از بستن تیم تازه به دنبال جذب سرمربی رفت.
پس از مذاکره با چند مربی خارجی در نهایت مانوئل ژوزه پرتغالی با لقب 
فرگوسن مصر به تهران آمد و تبدیل به یکی از ضعیف ترین مربیان تاریخ 
پرسپولیس شد و با شکایتش چند باری پنجره این تیم را بست. ژوزه که ابتدای 
حضورش وعده داده بود پرسپولیس دوازدهم نمی شود پس از یک نیم فصل 
پرحاشیه و ضعیف جدا شد و جای خود را به یحیی داد. حضور گل محمدی 
کمی شرایط را بهبود بخشید و پرسپولیس در لیگ هفتم شد و به فینال جام 
حذفی رسید اما در یک قدمی جام مقابل سپاهان شکست خورد و دستش از 

جام کوتاه ماند.
استقلال فصل ۹۸-۱۳۹7 

همان طور که پرسپولیس بین سال های 87 تا 96 به خاطر بی ثباتی در 
حسرت قهرمانی باقی ماند استقلال هم بعد از قهرمانی لیگ دوازدهم و به 
خصوص در چند سال گذشته بارها لیگ را با تغییرات پرتعداد و در شرایطی 

آغاز کرده کار بستن تیم به عهده سرمربی نبوده است.
آبی ها پس از جدایی شفر تصمیم گرفتند استراماچونی ایتالیایی را به عنوان 
سرمربی جدید خود انتخاب کنند اما کار جذب این سرمربی طول کشید و 
با توجه به عدم شناخت او از فوتبال ایران وظیفه بستن تیم بر عهده مدیران 
باشگاه بود. استقلال با توجه به همین عدم شناخت استراماچونی در لیگ 
نوزدهم شروع ضعیفی داشت ولی به تدریج اوج گرفت و حتی به صدر جدول 
هم رسید اما جدایی مرد ایتالیایی اوضاع را خراب کرد تا استقلال در نهایت با 

نایب قهرمانی در لیگ و جام حذفی فصل را تمام کند.
استقلال فصل ۹۹-۱۳۹۸

پس از جدایی استراماچونی در اواسط لیگ نوزدهم فرهاد مجیدی جانشین 
او شد و درست در روزهایی استقلال تا حدودی به آرامش رسیده بود ناگهان 
احمد سعادتمند با وعده بازگشت استراماچونی همه چیز را خراج کرد. سفر 
مدیرعامل استقلال به ایتالیا باعث عصبانیت مجیدی شد و او در آستانه فینال 

جام حذفی استعفا داد تا یک عنوان قهرمانی از دست استقلال برود.
با جدایی مجیدی استقلال سرمربی نداشت و احمد سعادتمند با میل 
خودش تصمیم به جذب بازیکن و تمدید با نفرات قبلی گرفت و قراردادهای 
نجومی بست که در طول فصل شدیدا استقلال را آزار داد. در آن زمان جلسات 
سعادتمند در هتل آزادی باعث انتقادات فراوانی شد و او به خاطر اقدامانش 
برکنار شد و حتی شروع لیگ بیستم را ندید. دستپخت احمد سعادتمند به 
محمود فکری رسید تا او فصل را با تیمی آغاز کند که خودش نبسته و مطابق 
انتظار هم نتوانست به جایی برسد. پس از جدایی فکری دوباره فرهاد مجیدی 
به نیمکت استقلال برگشت و یک بار در انتقاد از شرایط استقلال مدعی شد 

این تیم درست بسته نشده و دلال ها آن را بسته اند!
در نهایت مجیدی با تیمی که سعادتمند بسته بود به جایی نرسید ولی سال 
با تیمی که تمام نفراتش انتخاب خود او بودند بدون شکست قهرمان لیگ 

برتر شد.

بررسی عملکرد مربیانی که دیر به سرخابی ها اضافه شدند

ساپینتو تبدیل به مانوئل ژوزه می شود یا استراماچونی؟!
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صباح زنگنه تحلیل گر مسائل غرب آسیا :

عربستان از گفت وگوها با ایران
 به عنوان اهرم استفاده می کند 

 نماینده پیشین ایران در سازمان همکاری اسلامی گفت: عربستان احساس 
می کند که در روابطش با آمریکا دچار نوعی عدم تعادل شده و با برگزاری اجلاس 
ریاض تلاش می کند وزنه ای به آن معادله دچار اختلال شده خودش اضافه کند. 

صباح زنگنه در گفت وگو با ایلنا، در تحلیل اهداف ولیعهد عربستان از برگزاری 
اجلاسی با حضور اعضای شورای همکاری خلیج فارس به علاوه مصر، اردن و 
عراق با حضور رئیس جمهور آمریکا و در پاسخ به این سوال که موضوع ایران چه 
جایگاهی در دستور کارهای این اجلاس دارد، گفت: تشکیل چنین اجلاسی در 
حقیقت نوعی بسیج کردن کشورهای منطقه نسبت به اهداف منطقه ای کشور 
دعوت کننده است که این اهداف بیشتر ناظر بر ایجاد محیط مهار جمهوری 
اسلامی ایران تلقی می شود و مهار ایران نیز به معنای مهار توان اقتصادی، توان 
تحرک سیاسی و توان ایفای نقش جدی در امنیت منطقه است. بنابراین این 

اقدام، اقدامی چندان دوستانه تلقی نخواهد شد.
جبران  جهت  در  نشست  این  تشکیل  زمان  دیگر  طرف  از  داد:  ادامه  وی 
ضعف های متعدد سعودی در برابر آمریکاست. در طول یکسال و اندی که دولت 
دموکرات در ایالات متحده بر سر کار آمده شاهد مناقشات متعددی بین آمریکا 
و سعودی بودیم؛ از بحث های حقوق بشری تا بحث کنترل قیمت نفت و افزایش 
تولید نفت و پایان دادن جنگ علیه یمن، پرونده های گوناگونی است که بین 
ریاض و واشنگتن به صورت جدی مطرح بوده و بارها کنگره و مقامات سیاسی 
این کشور نسبت به رابطه دو طرف هشدار دادند و بعضا معترض و خواهان تغییر 

در سیاست ها بودند.
وی افزود: بنابراین عربستان احساس می کند که در روابطش با آمریکا دچار 
نوعی عدم تعادل شده و با دعوت از این کشورها تلاش می کند وزنه ای به آن 
معادله دچار اختلال شده خودش آویزان کند. این مجموعه برداشت هایی است 

که نسبت به این اجلاس وجود دارد.
آغاز  زمان  در  که  سوال  این  به  پاسخ  در  آسیا  غرب  مسائل  تحلیل گر  این 
گفت و گوهای دوجانبه ایران و عربستان این برداشت وجود داشت که ریاض دست 
پایین را در این گفت و گو ها دارد و پایان دوره ریاست جمهوری دونالد ترامپ و 
همچنین آغاز مذاکرات احیای برجام، سعودی را ناچار به حضور در پروسه کاهش 
تنش با ایران کرده است، امروز که تا حدودی ورق برگشته، چه چشم اندازی پیش 
روی این مذاکرات و خبر دیدار قریب الوقوع وزرای خارجه دو کشور قرار داد، گفت: 
مقاماتی که از طرف ایران مذاکره کرده اند می توانند دقیق تر فضای آن مذاکرات را 
ترسیم کنند که آن مذاکرات براساس طرح گذرا یا تاکتیکی صورت می گیرد یا واقعا 
در استراتژی عربستان این موضوع جایگاه خود را پیدا کرده است.  به نظر می رسد 
عربستان تلاش کرده از روش هایی استفاده کند تا همزمان هم تلخی روابط بین 
دو کشور را کاهش دهد و هم اینکه از این گفت وگوها به عنوان علامتی برای آمریکا 

و برای تعدیل روابط خود با واشنگتن استفاده کند. 
وی ادامه داد: بنابراین به نظر می آید عربستان از این گفت وگوها بیشتر به عنوان 
یک اهرم استفاده کرده است و این حوزه یک تغییر جدی در استراتژی ریاض در 

قبال ایران و منطقه نیست.

لاوروف: 

برجام باید بدون هیچ اضافه و کاستی
 احیا شود

سرگئی لاوروف، وزیر خارجه روسیه با تاکید بر اینکه باید تحریمهای غیرقانونی 
که ناقض برجام است لغو شود، گفت: از عضویت کامل ایران در سازمان شانگهای 

حمایت می کنیم. 
وزیر خارجه روسیه ظهر روز پنجشنبه در جریان کنفرانس مطبوعاتی مشترک با  
حسین امیرعبدالهیان وزیر خارجه ایران که در محل وزارت خارجه کشورمان برگزار 
شد در تشریح محورهای مورد گفت و گوی خود با مقامات ایران از جمله رئیس 
جمهور و وزیر خارجه ایران گفت: روزچهارشنبه گفت و گوهای خوبی با رئیس 
جمهور ایران داشتم و امروز نیز به صورت مفصل با امیرعبداللهیان گفت و گو کردم.
وی با  تاکید براینکه دو کشور ایران و روسیه بر این موضوع تاکید دارند که روابط 
خود را در موضوعات مختلف تعمیق دهند افزود: در ارتباط با معاهده همکاری 
جامع بلند مدت و راهبردی دو کشور در نشست امروز گفت و گو و رایزنی کردیم و 
توافق کردیم که کارشناسان دو کشور در ارتباط با این سند با یکدیگر رایزنی و گفت 
و گو کنند. سندی که آینده همکاری ها و شراکت استراتژیک دو کشور برای 20 

سال آینده را مشخص می کند.
وی در بخش دیگری از صحبتهای خود با تاکید براینکه ایران و روسیه هر 
دو تحریمهای یکجانبه آمریکا  علیه کشورها محکوم می کند و باید با این روند 
کشورهای مستقل با همکاری یکدیگر مبارزه کنند افزود: ما از پروسه رسمی 
ورود ایران به سازمان همکاری شانگهای به عنوان عضو دایم استقبال می کنیم 
قرار است د ر سمرقند در ماه سپتامبر تفاهم نامه ای در این ارتباط امضا شود 
که بیانگر زمان و پروسه حقوقی این موضوع است که فکر نمی کنم زمان زیادی 

را بطلبد.
تواند نقش مهمی در سازمان  ایران می  که  لاوروف گفت: مطمئن هستیم 
شانگهای به عنوان یکی از مراکز کلیدی در راستای نظام چند قطبی جهانی ایفا 

کند.
وی  همچنین به موضوع برجام اشار ه کرد و گفت: آمریکا زمانی که از برجام و 
قطعنامه 2231 سازمان ملل خارج شد یکبار دیگر حقوق بین الملل را نقض کرد 
باید کاری کنیم که برجام احیا شود به همان فرم اولیه که در سال 2015 ایجاد شد 
و در قالب قطعنامه 2215 مورد تایید شورای امنیت سازمان ملل قرار گرفت. برجام 
باید بدون هیچ کم و  کاست و یا اضافه  ای احیا شود و در همین راستا می بایست 
تحریمهای غیرقانونی علیه ایران که ناقض برجام است لغو شود و ما امیدواریم که 

طرف واشنگتن در این مسیر انتخابی منطقی داشته باشد.

سیاسی

رسول سلیمی:
حجت اله عبدالملکی با عملکردی انتقادبرانگیز حتی میان حامیان اصولگرای 
 ، اجتماعی  تامین  بازنشستگان  و  کارگران  کشاندن  خیابان  به  از  پس  و  رئیسی 
نهایتا، وادار به استعفا شد. او اولین عضو کابینه است که پاستور را ترک کرد و البته، 
پرادعاترین، پروعده ترین، خوش خیال ترین و پر سر و صداترین عضو دولت سیزدهم 
نیز بود. اما واقعیت آن است که عبدالملکی ، تنها عضو نواصولگرای کابینه رئیسی 
نبود و همانندان و همفکران او هنوز در کابینه مشغول فعالیت هستند و به دلیل اهل 
جنجال رسانه ای نبودن ، با چراغ خاموش ، بنیان های ساختاری و مدیریتی حوزه 

مسئولیت خود را به زیان منافع ملی و مردم تخریب می کنند.
به گزارش خبرآنلاین ،بنابراین ، مرور شعارهای و وعده های خیالبافانه وزیر کار سابق 
و نیز کارنامه ناموفق او که آواربرداری از پیامدهای آن در برخی حوزه ها به سال ها 
تلاش فراوان نیاز دارد ، از نظر شناخت دقیق دیگر نواصولگرایان داخل و خارج پاستور 

، ضروری است تا از لطمه خوردن بیشتر منافع ملی پیشگیری شود.
ریشه های شکل گیری نواصولگرایی

بعد از انتخابات سال1384 تفکری در کشور رشد کرد که بعدها به نواصولگرایان 
معروف شد. حاملان این رویکرد علیرغم نداشتن تجربه در سمت های اجرایی، با 

رویکرد تئوریک و نظری به نقد تکنوکرات های دولتی می پرداختند.
این تفکر که ریشه های آن در دولت اول احمدی نژاد رشد کرد در دولت دهم علیه 
خودش شورید. به طوری که نواصولگرایی از احمدی نژاد ، جدا و تا سال1400 بدون 
سازمان دهی مشخص، صرفا نقدهای خود را که با استدلال های تخریبی همراه بود، 

منتشر می کرد.
پایگاه نظری این جریان در دانشگاه امام صادق)ع( و معدود تکنوکرات های آن، 
صرفا دارای سابقه در دولت نهم و دهم بودند. حال آنکه عملا بعد از روی کار آمدن 
حسن روحانی در سال1392، حاملان این تفکر در حوزه سیاست خارجی حول 

سعید جلیلی و در سیاست داخلی حول محمدباقر قالیباف گرد آمدند.
اگرچه امروز جریان فکری مستقر در دانشگاه امام صادق)ع( قرابت های فکری 
نزدیکی با جبهه پایداری دارد اما این تحول در دانشگاه نواصولگراها که حجت الله 
عبدالملکی محصل و مدرس آن بود، از دهه هفتادآغاز و با فوت آیت الله مهدوی کنی 

شدت گرفت.
حجت اله عبدالملکی از حاملان این جریان فکری و نظریه پرداز اقتصاد مقاومتی، 
دارای کارشناس ارشد معارف اسلامی و اقتصاد از دانشگاه امام صادق و دکترای 
اقتصاد از دانشگاه اصفهان است. در انتخابات 1395–1394 مجلس از حوزه انتخابیه 
تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس از نامزدهای فهرست اصولگرایان بودکه با 

600 هزار رای در رتبه 56ام قرار گرفت و موفق به راه یابی به مجلس نشد.
او در مهر 1399 به عنوان یکی از اعضای هیئت امنای کمیته امداد امام خمینی 
اشتغال  معاونت  کار،  وزارت  تصدی  از  قبل  و  تا1400  سال 1396  از  و  منصوب 
مددجویان کمیته امداد را برعهده داشته است. افکارعمومی چهره عبدالملکی را 
به عنوان یکی از داوران فصل های دوم و سوم مسابقه تلویزیونی »میدون« به یاد می 

آورند.
نواصولگراها اگرچه در دولت رئیسی، عمدتا تیم اقتصادی او را در دست گرفتند اما 
مواجه ذهن نظری و تئوریک آنها با واقعیت های موجود، آنها را از منتهی الیه راست 
محور آرمان گرایی به منتهی الیه چپ محور واقع گرایی رساند. از مهمترین ویژگی 

های این تفکر عبارت است از:
• توهم مدیریت جهان

• بزرگنمایی توانمندی ها و ظرفیت ها
• کوچک نمایی مشکلات و مسائل کشور

• انتصابات رفاقتی
• بی اعتمادی به کارمندان

• نسل کشی مدیران قدیمی
• چپ گرایی نظری در تفسیر دین

نواصولگرایی از یک سو ، به دلیل کارکرد سریع در تغییرات ساختاری برای اثرگذاری 
بر اجتماع و نادیده گرفتن انتخاب های فردی افراد برای هر تغییری، به کاربست روش 
های نئومارکسیست ها نزدیک است اما در مبنای ایدئولوژیک، نفسیری مبنایی از دین 

داشته و آنها را در ردیف تغذیه کنندگان از مکتب جبهه پایداری قرار می دهد.
مهدی نصیری سردبیر سابق روزنامه کیهان تاکید دارد : »عدم شناخت صحیح 
مسائل اقتصادی و سیاسی باعث گسترش بحرانهای مختلف می شوند. این الگو در 
حوزه فرهنگی و تحلیل امثال جبرائیلی و رائفی پور و میثم مطیعی و... و در حوزه 
مدیریت امثال خاندوزی و را پرورش داده است وحالابه الگویی جذاب برای مهرشاد 

سهیلی های سراسرکشور بدل شده است.«
به تعبیر علی صوفی وزیرتعاون در دولت خاتمی، »عبدالملکی به محض استقرار 
در پست وزارت، به جای قلم، با بلدوزر به اصلاح پرداخت. به صراحت اعلام کرد می 

خواهد وزارتخانه را صاف و اساسا چیزی دیگر را بنا کند.«
از این رو، مدیران عالی نظام به سبب پیچیدگی این تفکر، در نمایاندن توانمندی 
ها و تفکرات و حمل صفت انقلابی، به این تصور می رسند که این افراد توانایی اداره 
وزارتخانه یا مسئولیت های بزرگ که لازمه آن تجربه و مسئولیت های پیشینی است 

را دارند.
حضور این افراد در دولت سیزدهم نه به سبب ویژگی های این افراد بلکه به دلیل 
نوع بازنمایی و مغلوب شدن ذهن مدیران عالی در برابر تصویرسازی های کاریکاتوری 
است که حاملان این تفکر از خود دارند. تصویری بزرگ که واقعی پنداشته شده و 
خطای مدیران عالی نظام را به دنبال دارد. از نمونه های بازر گرفتار شدن در تله و دام 
نواصولگراها، حجت الله عبدالملکی است که علیرغم نقد دلسوزان، بعد از یکسال 

استعفا داد.
 مرور شعارها و توهمات عبدالملکی

عبدالملکی در فروردین 1399 در توییتی به استناد روزنامه انگلیسی سان نوشت 
طبق دستورالعمل آمریکا افرادی که دارای »دچار نشانگان داون، فلج مغزی یا اوتیسم 
باشند در صورت ابتلا به کرونای جدید به حال خود رها می شوند تا بمیرند.« گفته ای 

که بعدا تکذیب شد.

او در اردیبهشت 1399 در توییتی مدعی شد: »با یک میلیون تومن هم می شود کار 
تولیدی کرد. حتماً می پرسید چگونه!؟ حق دارید! آموزش نداده ایم!« همچنین در 
اردیبهشت 1400 در گفتگوی ویژه خبری شبکه دو سیما اقتصاد ایران را از لحاظ »باز 
بودن بازتر از چین« خواند، اظهاراتی که از سوی اقتصاددانان، خلاف واقع دانسته 

شده است.
عبدالملکی عقیده داشت که صنعت خودروسازی کره جنوبی به دلیل »ابعاد درب 
پارکینگ ها« در این کشور رشد کرده است، چرا که درب پارکینگ ها در خانه کُره ای ها 
به اندازه ای کوچک طراحی و ساخته می شود که ماشین هایِ بزرگ آمریکایی از آن ها 

عبور نکنند و شهروندان مجبور شوند خودروهای ساخت کره را خریداری کنند.
او همچنین پیشنهاد کرده بود تحت عنوان »انقلاب اقتصادی 1400« تغییر کاربری 
زمین های کشاورزی آزاد شود و مالک آن زمین ها اختیار داشته در آنها هر فعالیت 
دامی، صنعتی و … انجام دهد. بیاد ماندنی ترین اظهارنظر او در یک برنامه تلویزیونی 

بود که گفت چند جوان ایرانی موفق شده اند یک »لامبورگینی ایرانی« تولید کنند.
عبدالملکی داور برنامه تلویزیونی »میدون« 

او پیش تر هم شیوه قدرت گیری ایران در حوزه اقتصاد را این گونه نزد مسئولان 
عالی نظام ترسیم کرده بود. او گفته بود که ما اگر از منابع کشاورزی به درستی 
استفاده کنیم، به دوازدهمین قدرت اقتصادی جهان تبدیل می شویم. اگر همگام با 
این موضوع از ظرفیت نخبگان در اقتصاد دانش بنیان استفاده کنیم و به جای خام 
فروشی نفت و گاز، آن را به محور توسعه صنعتی کشور تبدیل کنیم، در بلند مدت می 

توانیم به سومین اقتصاد تبدیل شویم.
در نهایت هم اگر از بخش های تجارت، معدن و مالی استفاده کنیم و جمعیت ما به 
150 میلیون نفر برسد می توانیم به قدرت اول اقتصادی جهان تبدیل شویم. علاوه 
بر این ها، گفته بود که اگر دولت به جای 50 میلیون دلار، 5 میلیارد دلار به بازار تزریق 

کند، دلار از 19 هزار تومان به زیر 4 هزار تومان خواهد رسید.
اعتماد نمایندگان مجلس به برنامه های خیالی عبدالملکی

بازنمایی تفکرات عبدالملکی در مجلس منجر به رای اعتماد دسته جمعی نمایندگان 
به او شد. حمایت هیات رئیسه مجلس مانع از شنیده شدن صدای منتقدان به سایر 
نمایندگان مجلس شد. او پیش از وزیر شدن، برنامه یک میلیون شغل در سال را به 

مجلس داده بود. وعده ای که با آن توانست به کابینه سیزدهم راه پیدا کند.
اما در نهایت این ادعا هایش عملی نشد و زمانی هم که نمایندگان مجلس همین 
سوال را از او در صحن علنی پرسیدند، پاسخ داد که وزارت کار مسئول ایجاد شغل در 
کشور نیست. بعد هم آماری منتشر نکرد که با ادعای ایجاد شغل با یک میلیون تومان، 

چند نفر آموزش دیده اند و مشغول به کار شده اند.
هشدارهایی که شنیده نشد: وزارت کار غنیمت جنگی نواصولگراها

کارشناسان سیاسی معتقد اند شعار هایی که عبدالملکی درباره ایجاد شغل یک 
میلیون تومانی، کاهش نرخ دلار تا 15 هزار تومان با تزریق صد میلیون دلار به بازار 
داد، توهمات عجیب و خطرناکی بود که در ذهن این فرد وجود داشت. ادعا هایی 
توهم آمیز که نه تنها دستاوردی نداشتند، بلکه باعث ایجاد هزینه سنگین برای مردم 
شده است. وحید شقاقی شهری، اقتصاددان و استاد دانشگاه نیز می گوید او برنامه 
مشخصی برای اداره وزارت کار نداشت و تصمیمات اش، بدون آینده نگری و مشورت 
گرفته می شد. تصمیماتی که به عقیده او حالا هزینه زیادی برای دولت و مردم ایجاد 

کرده است.
از سویی تسویه مدیران وکارمندان وزارت کار و رفاه، کار را به جایی رسید که 16 
سؤال از وزیر کار به کمیسیون اجتماعی واصل شد و چون درجلسۀ کمیسیون قانع 
نشدند ارجاع به صحن را لازم دانستند تا جایی که موسوی لارگانی گفته بود: به دلیل 
بی تجربگی به همه سهمیه دادید و وزارتخانه را مثل غنیمت جنگی بین دوستان تان 
تقسیم کردید. گفتید من مسؤول اشتغال نیستم. اگر نیستید پس 4 سال در وزارتخانه 

می خواهید چه کار کنید؟
کجای دنیا با یک میلیون تومان می توان شغل ایجاد کرد؟ با این پول به سوپری محل 
هم نمی توانید بروید. خود دولت می گوید برای هر شغل ثابت یک میلیارد تومان نیاز 
است چطور شما شما می گویید یک میلیون. شما که بی تجربه بودید، حداقل افراد 

باتجربه را می آوردید.
تسویه مدیران و کارمندان غیرهمسو؛ انتصابات عجیب و غریب

یکی از مهمترین انتقادات به عبدالملکی ، انتصابات عجیب و غریب افراد فاقد تجربه 
مانند داریوش ابوحمزه به عنوان معاون رفاه بود که در اظهارنظری عجیب و برخلاف 
آمار های رسمی کمیته امداد و سازمان بهزیستی را که خط فقر را 10 میلیون تومان 
اعلام کرده بودند، 4 میلیون تومان دانست. این اظهارت او با واکنش شدید فعالان 
جامعه کارگری مواجه شد تا او را ناآگاه به روابط کار و رفاه و واقعیت زندگی جامعه 

کارگری عنوان کرده و حتی جایگاهی که او اکنون در آن است را متعلق به او ندانند.
عبدالملکی یک هفته قبل از استعفا، چهار انتصاب جدید در وزارتخانه انجام داد. 
علی اکبر رضایی را به عنوان جانشین وزیر در امور دانش بنیان وزارت، مسعود حسین 
پور به عنوان سرپرست مرکز حراست وزارت امیرحسین جوزی نیز سرپرست دفتر 
ترویج، آموزش و تحقیقات تعاونی های وزارت و مجتبی جلالیان به عنوان مدیرکل 
پشتیبانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی منصوب شده بودند. او رکوردار انتصابات 
در وزارت خانه هاست و نزدیک به هزار نفر از جوان بدون سابقه مدیریت قبلی را در 

مسئولیت های مختلف؛ هیئت مدیره های شستا و ... منصوب کرده است.
تسویه مدیران با تجربه و کارمندان دارای سابقه بالا، یکی از اشتباهاتی است که 
پشتوانه کارشناسی وزارت کار را ضعیف کرد. عبدالملکی در مصاحبه ای در در 23 
بهمن 1400 گفته بود »ما دو هزار مدیر در این مجموعه داریم و پیش بینی ما این 
است که یک هزار مدیر دست پاک و کارآمد همچنان به کار خود ادامه دهند ولی یک 
هزار مدیر دیگر باید برکنار شوند که از این تعداد 350 نفر برکنار شده و مابقی در حال 
انجام است. تمام افرادی که ما عذر آنها را خواستیم یا بازنشسته شدند یا از سازمان 
های دیگر به وزارت کار مأمور شده بودند و یا یکی از معیارهای پنج گانه انتصاب رییس 

جمهور را نداشتند.«
تداوم اعتراضات؛ تمکین رئیسی به خواست معترضان

با شدت گرفتن تجمع و اعتصاب اصناف گوناگون در ایران، وزیر کار بارها هدف 
و  بازنشستگان  حقوق  برای  کار  وزارت  های  سیاست  نتیجه  در  قرارگرفت.  انتقاد 
کارگران، بازنشستگان با برگزاری اعتراضاتی سراسری خواستار استعفای عبدالملکی 
شده و شعارهای تندی نیز علیه دولت و رئیسی سر دادند. افزایش 10 درصدی حقوق 
بازنشستگان غیرحداقل بگیر آغاز دور تازه اعتراضات بازنشستگان بود. نهادهای 
کارگری این اقدام را نقض تصمیم شورای عالی کار مبنی بر افزایش 38 درصدی 

عنوان کرده بودند که به تایید حجت الله عبدالملکی نیز رسیده بود.
این اقدام دولت که 15 خرداد و در روز تعطیل اعلام شد علاوه بر نهادهای مستقل 
کارگری، انتقاد اتحادیه های صنفی رسمی را هم به همراه داشت. حسن صادقی، 
رئیس اتحادیه پیشکسوتان جامعه کارگری گفته بود »وزیر کار به جای دفاع از مصوبه  
شورای عالی کار که خودش پای آن را امضا گذاشته، در نقش سخنگوی دولت ظاهر 

شد و از تصمیمات غیرقانونی و بی سابقه دولت دفاع کرد«.
افزایش 57 درصدی حقوق کارگران در کنار افزایش صرفا 10 درصدی کارگران 
وابسته به شرکت های دولتی که در یک نمونه اعتراض رانندگان شرکت واحد را به 
همراه داشت، در کنار حداقل دستمزد، در وضعیت متورم اقتصاد ایران، اهمیتی 

بیش از همیشه را برای دولت مشخص کرد.
حذف ارز 4200 تومانی موجی از تورم را به همراه داشت و موجب شد تا کارفرمایان را 
مجبور به کاهش تعداد کارگران خود کند. افزایش 10درصدی مستمری بازنشستگان 
غیرحداقل بگیر سازمان تامین اجتماعی هم که با تورم نزدیک به 50درصدی در سال 
1401 و قواعد بیمه ای در تضاد است، به ناآرامی و اعتراضات بازنشستگان کارگری 

دامن زده و هر روز کشور شاهد تجمع این افراد در شهرهای مختلف بود.
مجموع این اعتراضات نشان می داد، عبدالملکی در وزارت کار، سیاست هایی را 
در پیش گرفته که رئیسی را به دردسر می اندازد. تصمیماتی که نمایشی و خالی از 

پشتوانه کارشناسی است.
نواصولگراها پاشنه آشیل دولت رئیسی

تداوم کار حاملان نواصولگرایی در دولت رئیسی که با نادیده گرفتن واقعیت های 
موجود، اعتراضات به دولت را شدت دادند، حالا مسئولیت رئیسی را در تغییر شرایط 
فعلی به عنوان عالی ترین مسئول دولت، سنگین می کنند. همزمان با استعفای 
نمایندگان نخستین کارت زرد را به دولت سیزدهم داد. رضا فاطمی امین وزیر صنعت، 
معدن و تجارت نتوانست نمایندگان را درباره علت ضعف عملکرد این وزارتخانه در 
کنترل قیمت کالاها و عدم توانایی در پشتیبانی از صاحبان صنایع و بهره برداران 
معدن قانع کند و 141 نماینده به او کارت زرد دادند. اتفاقی که به نظر می رسد می 

تواند پیام اعتراض مجلس به دولت درباره عملکرد اقتصادی کابینه قلمداد شود.
اما مهمتر و جدی تر از وزیر صمت، وزیر اقتصاد است که شایعات پیرامون او قوت 
بیشتری گرفته است و حتی گفته می شود جانشین او نیز انتخاب شده است. سید 
احسان خاندوزی وزیر اقتصاد و داریی که روزی در ردای نمایندگی مجلس در مخالفت 
با تصمیمات و عملکرد دولت روحانی سحن می گفت و طرح و برنامه می داد و درباره 
بورس راهکار می داد، از زمانی که به تصدی وزارت اقتصاد رسید، کماکان مشکلات 
بورس حل نشده و قیمت دلار و سکه روز به روز بیشتر می شود. پس از طرح ازاد سازی 

ارز نیز افزایش تورم و گرانی او را آماج انتقادات فراوان کرده است.
اسدالله بادامچیان دبیر کل حزب موتلفه می گوید : وزیر محترم صمت با احترامی 
که خدمت ایشان دارم اما نتوانسته در مسایل حوزه ماموریت خود، اعم از معادن، 
بازرگانی، صنایع، خودرو و ... عملکرد خوبی داشته باشد. به عنوان نمونه، اگر کیفیت 
خودرو پایین است وزیر بعد از انتصاب باید سعی کند کیفیت را بالا ببرد. در مساله 
گرانی ها نیز طبعا وزیر صمت نباید اجازه دهد که گرانی های بی مورد، مردم را تحت 
فشار قرار دهد. لذا بنده معتقدم که وزیر صمت متاسفانه نتوانسته وظایفش را خوب 

انجام دهد.
باید دید ابراهیم رئیسی چگونه در پایان سال اول ریاست جمهوری که تاکنون 
دستاورد قابل توجهی در اقتصاد نداشته است، تیم اقتصادی خود را ترمیم خواهد 
کرد. او نشان داده شجاعت تغییرات را دارد و به گفته خودش، با کسی عقد اخوت 
نبسته است. تغییراتی که بازنشستگان، کارگران و معلمان در انتظار آن هستند و 
جراحی اقتصادی دولت هم، تیم اقتصادی رئیسی را در معرض جراحی قرار داده 

است.

لبریز از شعار ، خالی از برنامه و کارنامه ،

نواصولگراها پاشنه آشیل دولت رئیسی

بهشتی پور تحلیلگر مسائل بین الملل مطرح کرد:

روابط همزمان با هند، چین و اروپا شرط سودمندی ایران از روابط با روسیه
 تحلیلگر مسائل بین الملل گفت: روسیه به همراه آلمان، 
انگلیس، فرانسه و حتی چین در برجام نقش تعیین کننده 
ندارند و طرف اصلی برجام ایران و آمریکا هستند. اما روسیه 

می تواند نقش تسهیلگر داشته باشد. 
حسن بهشتی پور در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به سوالی 
درباره اهداف به سفر لاوروف وزیر خارجه روسیه به تهران، 
گفت: روسیه به علت جنگ با اوکراین با تحریم رو به رو شده و 
تمایل بیشتری دارد تا همکاری های خود را با ایران، عربستان 
سعودی، پاکستان، ترکیه، هند و چین افزایش دهد. یعنی 
به غرب که  توجه  به جای  رویکرد سیاست خارجی روسیه 
در سال های قبل به آن طرف توجه می کرد، حالا به سمت 
کشورهای شرق آمده و در این موضوعات هم ایران یکی از 
کشورهای مهمی است که روسیه می تواند از این طریق فضای 

جدید همکاری را در زمینه دور زدن تحریم ها به وجود بیاورد. 
می خواهد  روسیه  همچنین  کرد:  تصریح  بهشتی پور 
همکاری هایی که از سال های قبل معوق مانده بود، مانند 
همکاری های شمال و جنوب که بتواند راه ارتباطی از طریق 
چابهار و هند از طرف شرق ایران مانند افغانستان و از طرف 
به  دوباره  آذربایجان  یعنی  ایران  غرب  شمال  سمت  دیگر 
جریان بیاندازد. روس ها در گذشته این طرح را خیلی دنبال 
نمی کردند اما از زمانی که با تحریم رو به رو شدند مشتاق 
هستند که این طرح اجرایی شود. منافع ایران هم این است 
که بتواند حضور بیشتری در بازار روسیه داشته باشد و از طرف 

دیگر بتواند از این ارتباط استفاده کرده و همکاری جدیدی 
بین ایران، هند و روسیه و ایران، هند و افغانستان شکل بگیرد. 
وی در ادامه گفت: آقای لاوروف بعد از سال ها به تهران آمده 
تا به ایران نشان دهد که این رفت و آمدها یک طرفه نیست. 
مقامات  رفتن  ما همیشه شاهد  اخیر  چون طی سال های 
ایرانی به روسیه بودیم. بالاترین مقام روس که تا چند سال اخیر 
به تهران آمده آقای ولادیمیر پوتین بود که آن هم در ارتباط با 
مراسم و اجلاس های مهم بوده و ارتباطی به روابط دو جانبه 
نداشته است. حالا بعد از تحریم ها معاون نخست وزیر روسیه 
به تهران آمد بعد از او آقای لاوروف آمده و احتمالا این سفرها 

ادامه خواهد یافت. 
وی تصرح کرد: این سفرها به نفع منافع ایران و روسیه است. 
اما در ایران به شکلی بررسی می شود که این سفر نقطه عطفی 
در تاریخ است اما به نظر من این سفر ادامه روند گذاشته است 
حالا تفاوت آن این است که در گذشته مسئولین ایرانی بیشتر 
به روسیه می رفتند حالا برعکس شده و مسئولین روسیه به 

تهران می آیند. 
بهشتی پور گفت: اگر واقعا ایران تمام تخم مرغ هایش را در 
سبد روسیه نگذارد و همزمان با روسیه با هند، چین و اروپا 
همکاری هایش را گسترش دهد این روابط می تواند سودمند 
باشند نه اینکه روابط ما یک طرفه و همه اتکای ما فقط به 
سایر  با  خوبی  روابط  می تواند  ایران  باشد.  چین  و  روسیه 
کشورها داشته باشد و از طرفی چون با روسیه از قسمت دریای 

خزر همسایه است می تواند به عنوان کشور همسایه در اولویت 
سیاست خارجی ایران باشد کما اینکه این روابط ادامه پیدا 

می کند. 
مدرک مبنی که ثابت کند روسیه مانع توافق برجام 

است وجود ندارد 
بهشتی پور در پاسخ به این سوال که آیا این سفر به برجام هم 
ارتباطی دارد یا خیر گفت: روسیه به همراه آلمان، انگلیس، 
فرانسه و حتی چین در برجام نقش تعیین کننده ندارند و 
طرف اصلی برجام ایران و آمریکا هستند. اما روسیه می تواند 
نقش تسهیل گر داشته باشد. یکی از موضوعاتی که مرتب 
در ایران مطرح می شود و اصلا با واقعیت منطبق نیست آن 
است که روسیه مانع توافق ایران با آمریکا است. در حالی 
که هیچ مدرک و واقعیتی مبنی بر آنکه ثابت کند روسیه مانع 
توافق است، وجود ندارد. مانع توافق روشن است که ایران 
خواسته هایی از آمریکا دارد که طرف مقابل راضی نیست این 
خواسته ها را انجام دهد. اگر همین امروز آمریکا خواسته های 
ایران را انجام دهد من مطمئنم روسیه چه بخواهد چه نخواهد 

توافق حاصل خواهد شد. 
وی مطرح کرد: این مسائلی است که متاسفانه در ایران بد 
فهمیده و بد تحلیل می شود. ما دوست داریم مشکلات خود 
را گردن خارجی ها بیاندازیم. زمانی آمریکایی ها را مسئول 
زمان  در  و  می کنیم  متهم  را  انگلیسی ها  زمانی  می دانیم، 
دیگر هم با روسیه و چین این رفتار را تکرار می کنیم. به نظر 

قبل از این موارد باید خودمان را بررسی کنیم و ببینیم چه 
مسئولیت هایی داریم و می توانیم چه اقداماتی انجام دهیم که 

بتوانیم از این شرایط خاص بیرون بیاییم. 
ایران  از  روسیه  آیا  که  سوال  این  به  پاسخ  در  بهشتی پور 
برای دور زدن تحریم ها و ترانزیت کالا از مسیر ایران استفاده 
می کند، گفت: ایران یک سری کالاها را به بازار روسیه صادر 
می کند. قبلا بانک های روسیه حاضر نبودند با طرف ایرانی 
کار کنند اما امروز که خود روسیه تحریم شده، حاضر است با 
روبل و ریال مبادله کند و این فرصت خوبی برای ایران است. 

اما تاکید می کنم این اشتباه است که کل اقتصاد خود را به 
چین و روسیه متکی کنیم. ما باید روابط خوبی با چین و روسیه 
داشته باشیم در عین حال، همچنان روابط خوبی با ژاپن، کره 
جنوبی و طرف های تجاری سنتی مانند هند و اتحادیه اروپا 

برقرار کنیم. 
وی تصریح کرد: اما همچنان در ایران گفته می شود تمام 
مشکلات بر گردن روسیه است. بنابراین ما باید بین خودمان 
جستجو کنیم ببینیم مشکل کجاست و چه طور می توانیم آن 

را حل کرده و به گردن دیگران نیندازیم. 
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هر پیشه وری باید از سه ویژگی برخوردار باشد 
تا با آن بتواند کسب روزی نماید: دانش آن کار 

را به کمال بداند؛ در آن پیشه امانتداری پیش 
گیرد؛ و به زیردستانش محبت ورزد.
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سردار کاظمی رئیس سازمان اطلاعات سپاه شد
 سردار سرتیپ پاسدار محمد کاظمی به سمت رئیس سازمان اطلاعات سپاه منصوب شد. سردار سرتیپ دوم پاسدار 
رمضان شریف، سخنگو و مسئول روابط عمومی کل سپاه اعلام کرد: با حکم سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی 
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، سردار سرتیپ پاسدار محمد کاظمی به سمت " رئیس سازمان اطلاعات 
سپاه" منصوب شد.وی افزود: حجت الاسلام و المسلمین حسین طائب، رئیس سابق سازمان اطلاعات سپاه نیز با 
حکم سرلشکر حسین سلامی به سمت "مشاور فرمانده کل سپاه" منصوب گردید.سردار شریف یادآور شد: رئیس جدید 
سازمان اطلاعات سپاه سال ها عهده دار مسئولیت "ریاست سازمان حفاظت اطلاعات سپاه" بودند و تجارب فراوانی در 

امور حفاظتی، امنیتی و اطلاعاتی دارد.

 قم؛ دارنده رتبه دوم قیمت مسکن شهرهای ایران!
داده های مرکز آمار نشان می دهد، میانگین قیمت مسکن در شهر تهران از سال84 تا بهار 14٠٠، بیشترین افزایش را 
داشته است؛ یعنی در این 16سال قیمت مسکن در تهران 52برابر شده است. پس از آن قم در رتبه دوم افزایش قیمت 
مسکن در این 16سال قرار داشت؛ قیمت مسکن در قم طی مدت مذکور، چیزی حدود 45 برابر شد. پس از قم اراک در 
رتبه سوم افزایش قیمت مسکن قرار دارد؛ قیمت مسکن در اراک طی زمان یادشده، 39 برابر شده است.از سویی دیگر 
کمترین افزایش قیمت مسکن نیز به شهر یاسوج رسید؛ قیمت مسکن در این شهر طی 16سال، 8٠٠ درصد افزایش 
داشته است؛ پس از آن بیرجند و خرم آباد با افزایش 11٠٠ درصدی در رتبه دوم کمترین افزایش قیمت مسکن قرار دارد.

آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم 
سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در 24 ساعت گذشته فردی از شهروندان قمی بر اثر کرونا فوت نکرد و 
تعداد 6 بیمار با علائم کرونا مثبت در قم پذیرش سرپایی شدند.مهدی مصری در مورد آخرین وضعیت بیماری کرونا در 
استان قم اظهار داشت: در 24 ساعت منتهی به سوم تیرماه 1401، تعداد 6 بیمار با علائم کرونا مثبت در قم پذیرش 
سرپایی شدند.وی با بیان اینکه در این مدت 3 بیمار جدید با علائم قطعی بیماری کرونا بستری شد، عنوان کرد: در 
24 ساعت گذشته کسی از شهروندان قمی بر اثر کرونا فوت نکرد و در مجموع تعداد 19 بیمار مشکوک به کرونا بستری 
هستند و یک بیمار بدحال داریم.سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه از تعداد 17 تست انجام گرفته نتیجه 
1 تست مثبت اعلام شده است، افزود: تاکنون تعداد یک میلیون و 875 هزار و 458 دُز واکسن کرونا در استان قم 

تزریق شده است.

خطیب جمعه تبریز : آمارهای طلاق بسیار وحشتناک است
 حجت الاسلام والمسلمین سیدمحمدعلی آل هاشم متذکر شد: طبق آمار در سال 94 برای طلاق ، 13.1 درصد 
طلاق ها زیر یکسال اول زندگی، 24 درصد در دو سال زندگی، 33.3 درصد زیر سه سال و 40.9 درصد زیر چهارسال 
و 47.3 درصد زیر پنج سال اول زندگی اتفاق افتاده است. این آمارها بسیار وحشتناک است. خطیب نماز جمعه تبریز 
بیان داشت: طلاق در سال های اول زندگی نشات گرفته از انتخاب نادرست است. وی خاطرنشان کرد: کشور ما به 
جمعیت و فرزندآوری نیاز دارد و این مساله ای نیست که پشت گوش انداخت. خطیب نماز جمعه تبریز یادآور شد: سن 
متوسط ازدواج دختران ایرانی 25 سال شده است و متوسط سن اولین فرزندآوری بالای 29 سال است و این نشان 

می دهد که دیگر او فرصت زیادی برای فرزندآوری دیگر ندارد.

»الهه منصوریان« سرمربی تیم ووشوی دختران شد 
 طی حکمی از سوی »امیر صدیقی« رئیس فدراسیون ووشو، »الهه منصوریان« به  عنوان سرمربی تیم  ساندای جوانان 
دختران منصوب شد.همچنین، »شهربانو منصوریان« به عنوان مربی این تیم معرفی شد.هشتمین دوره مسابقات ووشو 
قهرمانی جوانان جهان روزهای 2 تا 10 دسامبر )11 تا 19 آذرماه( سال جاری به میزبانی اندونزی برگزار خواهد شد و 

خواهران منصوریان تا پایان این مسابقات هدایت تیم ساندای دختران را بر عهده خواهند داشت.

بازداشت چند متهم مرتبط با ترور شهید صیاد خدایی 
 دادیار دادسرای دیوان عالی کشور و رئیس دفتر دادستان کل کشور درباره پرونده ترور شهید صیاد خدایی توضیح 
داد. علی اکبر بختیاری، گفت: در این پرونده ها معذوریت هایی وجود دارد؛ زیرا دستگاه های امنیتی بتوانند اقداماتی 
که در تعقیب پرونده را به خوبی پیگیری کنند. قطعاً نیرو های امنیتی به وظایف خود با جدیت ادامه می دهند. تا کنون 

چند نفر در خصوص این پرونده دستگیر شده اند.

 فقط10 نفراز نمایندگان منافع شخصی را به منافع ملی ترجیح نمی دهند!
محمدرضا باهنر گفت : من با صراحت می گویم و اصلا هم ربطی ندارد که مجلس اصلاح طلب باشد یا اصولگرا یا 
معتدل، در مجلس 290نفره با اطمینان می گویم که 10 نفر نداریم که حاضر باشند منافع ملی را بر منافع منطقه، منافع 

حزب و منافع شخصی ترجیح دهند.

رئیس اداره حقوقی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم خبرداد:

 پلمپ یک واحد صنعتی آلاینده در شهرک محمودآباد 
رئیس اداره حقوقی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: یک واحد آلاینده ذوب فولاد درشهرک 
صنعتی محمودآباد این استان پس از صدور اخطاریه های لازم و عدم اقدام مؤثر برای کاهش و رفع آلودگی، با 
دستور قضایی پلمب شد.  علی احمدی در سخنانی اظهار داشت: واحدهای صنعتی در شهرک ها و نواحی 
صنعتی و دیگر نقاط استان، به صورت منظم و مستمر در تمامی ساعات شبانه روز با حضور کارشناسان این 
اداره کل مورد کنترل و پایش قرار می گیرند. وی با اشاره به فعالیت برخی از واحدهای صنعتی آلاینده در 
سطح استان، خاطرنشان کرد: برخی از این واحدهای آلاینده در جهت راه اندازی و ایجاد سیستم های کنترل 
آلودگی، اقدامات مثبت و مؤثری انجام داده اند، اما تعداد اندکی نیز به دلایل گوناگون، توانایی کنترل آلودگی 
مجموعه های خود را ندارند.  وی گفت: این اداره کل در راستای مقابله با تخلفات واحدهای آلاینده صنعتی 
و صیانت از حقوق مردم، پس از ارائه گزارش های کارشناسی مبنی بر وجود آلودگی های زیست محیطی، 
اخطارهای لازم با اعلام مهلت مناسب جهت رفع آلودگی در چند نوبت برای آنها صادر می شود. احمدی در 
ادامه افزود: اگر واحدهای صنعتی نسبت به اخطارهای زیست محیطی بی اعتنا بوده و در جهت کاهش و 
رفع آلودگی اقدام مؤثری نداشته باشند، پرونده آنها به مراجع قضایی ارجاع داده شده و در صورت آلودگی 
شدید، از ادامه فعالیت آنها جلوگیری به عمل می آید. احمدی با اشاره به پلمب یک واحد آلاینده ذوب فولاد 
در شهرک صنعتی محمودآباد با دستور قضایی، تصریح کرد: اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم برای 
تأمین امنیت و سلامت عمومی جامعه همه تلاش خود را به کار گرفته و برای مقابله با تخلفات زیست محیطی 

در عرصه های انسانی و طبیعی، هیچگونه مماشات و مسامحه ای ندارد.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم :

انهدام باند حفاران غیرمجاز در بخش خلجستان
فرمانده انتظامی شهرستان قم گفت: اعضای باند هفت نفره حفاران غیرمجاز در بخش خلجستان قم 
دستگیر شدند.  سرهنگ امیر مختاری در گفت و گویی افزود: در پی دریافت اخبار واصله مبنی بر حضور باند 
هفت نفره حفاران غیرمجاز در بخش خلجستان به قصد کشف اموال تاریخی و فرهنگی، پیگیری موضوع با 
هماهنگی مقام قضائی در دستور کار پلیس قرار گرفت. وی افزود: در ادامه ماموران فرماندهی انتظامی بخش 
خلجستان جهت شناسایی و دستگیری این افراد به محل مورد نظر اعزام شدند و هفت نفر از کسانی که حین 
حفاری غیرمجاز بودند را دستگیر کردند. فرمانده انتظامی شهرستان قم با بیان اینکه در بازرسی از محل، 
اموال مربوط به حفاری کشف شده است، ادامه داد: در نهایت متهمان برای سیر مراحل قانونی تحویل مرجع 
قضائی استان شدند. مختاری گفت: برابر قانون هرگونه حفاری و کاوش غیرمجاز به قصد به دست آوردن اموال 

تاریخی و فرهنگی ممنوع بوده و با حفاران برابر قانون برخورد می شود.
 

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم  خبرداد:

کشف۲ هزار تُن خمیر دستمال کاغذی احتکاری  
 مدیرکل تعزیرات حکومتی قم از کشف حدود 2 هزار تُن خمیر مواد اولیه دستمال کاغذی توسط گشت 
مشترک تعزیرات استان به ظن احتکار و به دلیل ثبت نشدن در سامانه جامع انبارها خبر داد.   مهدی ریاضی 
افزود: در بازدید از یک شرکت تولید کالای مصرفی در تولید دستمال کاغذی حدود 2 هزار تُن خمیر مواد 
اولیه دستمال کاغذی به ظن احتکار به دلیل  ثبت نشدن در سامانه جامع انبارها در مجموع به ارزش تقریبی 
600 میلیارد ریال کشف، توقیف و در این رابطه پرونده ای نیز تشکیل شد. وی همچنین خاطرنشان کرد: این 
واحد تولیدی بدون رعایت ضوابط قیمت گذاری و فقط بر اساس درخواست مشتریان که عمدتا فروشگاه های 
زنجیره ای و اینترنتی معروف در سطح ملی بودند به درج قیمت اقدام می کرده که ضمن تذکر، گزارش لازم 

جهت بررسی بیشتر تهیه و در اختیار رئیس شعبه ویژه رسیدگی به تخلف های مهم و ملی قرار گرفت.
 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:

کشف یک تن و ۸۰۰ کیلوگرم آرد قاچاق 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از کشف یک تن و 800 کیلوگرم آرد قاچاق در پی توقیف یک دستگاه 
وانت نیسان در قم خبر داد  سردار بهادر اسماعیلی اظهارداشت: مأموران یگان تکاوری استان در راستای 
انجام وظایف ذاتی خود، یک دستگاه وانت نیسان را در محور قدیم "قم-تهران" به ظن حمل بار قاچاق توقیف 
کردند. وی افزود: در ادامه مأموران طی بازرسی از خودرو موصوف، 45 گونی 40 کیلویی آرد به وزن یک تن 
و 800 کیلوگرم فاقد مجوز و قاچاق را کشف کردند. جانشین فرمانده انتظامی استان قم خاطرنشان کرد: 
در این رابطه متهم دستگیر و به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی 
استان شد. سردار اسماعیلی اضافه کرد: پلیس با تمام توان و به کارگیری حداکثری امکانات خود با پدیده 
شوم قاچاق مبارزه کرده و شهروندان می توانند اخبار و اطلاعات خود را در این زمینه با شماره تلفن110 به 

پلیس گزارش دهند.

عضو هیات رییسه شورای شهرقم:

رضایتمندی شهروندان قمی در گرو 
مدیریت یکپارچه شهری است

در  بر 20 دستگاه  افزون  قم گفت:  اسلامی شهر  رییسه شورای  عضو هیات 
محدوده شهر اعمال نظر و حکمرانی دارند که این مساله سبب ناهماهنگی در ارائه 
خدمات و در نتیجه هدر رفت بودجه های عمومی و نارضایتی شهروندان از نحوه 

عملکرد دستگاه های مختلف می شود. 
نرجس نیازمند،  ظرفیت های خاص قم در خصوص اجرای مدیریت یکپارچه 
شهری را مورد توجه قرار داد و افزود: افزون بر 90 درصد جمعیت استان قم در شهر 
قم سکونت دارند و از این نظر قم وضعیتی شبیه به یک استان - شهر را دارد که بستر 

مناسبی برای پایه ریزی مدیریت یکپارچه بوجود آورده است.
وی، با بیان اینکه دولت در حوزه مدیریت شهری باید نقش نظارتی داشته باشد، 
ابراز داشت: یکی از ارکان مهم در چابک سازی دولت و بهبود ارائه خدمات با کیفیت 
بالاتر و حل مشکلات با جزییات بیشتر و دقیق تر، واگذاری اختیارات به مدیران 
محلی است که نسبت به مسوولان مرکزی اطلاعات و ارتباطات بهتری از مشکلات 

و مطالبات شهروندان دارند.
رییس کمیته بانوان و خانواده شورای اسلامی شهر قم با اشاره به برخی از جنبه 
های آسیب زا در فقدان مدیریت یکپارچه شهری، اضافه کرد: وضعیت بغرنج بافت 
های فرسوده بخاطر عدم وجود هماهنگی و نقطه اشتراک در تصمیم گیری ها، 
حفاری های مکرر بر سطح خیابان و معابر عمومی و ده ها مساله دیگر ناشی از عدم 
مدیریت یکپارچه و در نتیجه نارضایتی شهروندان به همراه عدم استفاده بهینه از 

بودجه های عمومی است.
نیازمند، با تاکید بر اهمیت و ضرورت مدیریت یکپارچه شهری گفت: شورای 
اسلامی شهر و مدیران شهری قم از تجربه، توانایی و قابلیت لازم جهت واگذاری 
بسیاری از امور برای نهادینه کردن مدیریت یکپارچه شهری برخوردار هستند و 
شایسته است در سطح کلان  و ملی نسبت به اجرای طرح مدیریت یکپارچه شهری 

در شهرهای توانمند نگاه مثبت تری شکل بگیرد.
عضو هیات رییسه شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه برای مجموعه مدیریت 
شهری قم افزون بر  370 مسوولیت و حوزه کاری تعریف شده است، تصریح کرد: 
تجربه مدیریت یکپارچه شهری در شهرهای پیشرفته در سطح دنیا حاکی از افزایش 

سطح رضایتمندی بیشتر مردم از نحوه و شکل خدمات رسانی هاست.
 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم  خبرداد:

وجود هزار و ۲۳۰ آتش نشان داوطلب 
آموزش دیده در قم 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: در حال 
حاضر حدود هزار و 230 آتش نشان داوطلب آموزش دیده در سطح شهر داریم که 

می توانند در مواقع بحرانی بازوی سازمان در خدمت رسانی به شهروندان باشند. 

به گزارش ندای  قم به نقل از روابط عمومی شهرداری قم، عباس جعفری در 
سازمان  عملیاتی  و  ستادی  نیروهای  وضعیت  به  اشاره  با  خبری،  گفت وگویی 
آتش نشانی شهرداری قم گفت: آتش نشانی شهرداری قم 530 نیرو داشته که از این 
تعداد، 487 نفر نیروی عملیاتی هستند. وی با بیان اینکه این نیروهای عملیاتی در 
سه شیفت ساماندهی شده اند، ابراز کرد: طبق استانداردهای جهانی برای به ازای 
هر 2500 شهروند باید یک آتش نشان داشته باشیم که در این مورد هنوز نتوانستیم 
به استاندارد برسیم. مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم 
ادامه داد: در حال حاضر حدود هزار و 230 آتش نشان داوطلب آموزش دیده در 
سطح شهر داریم که می توانند در مواقع بحرانی بازوی سازمان در خدمت رسانی 
به شهروندان باشند. وی تجهیزات خودرویی و عملیاتی سازمان آتش نشانی را 
موردتوجه قرار داد و افزود: در حال حاضر 100 دستگاه خودروی امدادرسان و 
عملیاتی در آتش نشانی قم وجود دارد که در این زمینه با توجه به اینکه قم جزء پنج 
کلان شهر بلندمرتبه کشور بوده نیاز است که روند افزایش تجهیزات و به روزرسانی 
امکانات همواره ادامه دار باشد. جعفری با درخواست از مدیریت استان و کشور برای 
کمک به تأمین تجهیزات آتش نشانی اضافه کرد: آتش نشانی با جان و مال مردم 
طرف است و با توجه به هزینه های بالای تجهیزات، نیاز است که دولت در این زمینه 

کمک حال شهرداری ها باشد.
 

مدیرعامل سازمان قطار شهری قم :

مترو قم منتظر تأمین ناوگان
 برای تست گرم است 

مدیرعامل سازمان قطار شهری قم گفت: پروژه متروی قم آماده تست گرم بوده 
ولی مشکل تأمین ناوگان را داشتیم و اگر همین امروز ناوگان موردنیاز تأمین شود، 

می توانیم تست گرم را انجام دهیم. 
منصور درویشی در گفت وگویی با تأکید بر اینکه مردم شهر قم باید بدانند که 
سازمان قطار شهری شهرداری قم از سال گذشته تاکنون بدقولی نکرده است، 
اظهار داشت: کار مجموعه آماده بوده و هر کدام از شهروندان تمایل داشته باشند، 
می توانند از پروژه مترو بازدید کنند. وی با بیان اینکه پروژه آماده تست گرم است ولی 
مشکل تأمین ناوگان داریم، ابراز کرد: اگر همین امروز ناوگان موردنیاز تأمین شود 
می توانیم تست گرم را انجام دهیم. مدیرعامل سازمان قطار شهری قم خاطرنشان 
کرد: ما به مردم قول دادیم و سر قولمان هستیم و اگر ناوگان برای تست فراهم شود 

پروژه بعد از تست ها تحویل شهروندان خواهد شد.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم مطرح کرد:

تلاش مدیریت شهری برای تحقق 
نهضت توسعه پارکینگ های عمومی 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره به تأکیدات ویژه شهردار قم 
در زمینه احداث پارکینگ های عمومی در سطح شهر گفت: امسال این قول را به 
شهروندان و زائرین می دهیم که همه تلاش خود را در راستای تحقق این امر مهم، 

مصروف کنیم.
مسعود طبیبی با اشاره به دغدغه احداث پارکینگ های عمومی در سطح شهر 
اظهار داشت: دکتر سقائیان نژاد شهردار قم نسبت به ایجاد و توسعه پارکینگ های 

عمومی در سطح شهر مقدس قم، تأکید و عنایت ویژه ای دارد.
وی خاطرنشان کرد: با توجه به جمعیت ساکن در این کلان شهر مذهبی و نیز 
حضور میلیون ها مسافر و زائر در مناسب های مختلف، به شدت نیاز است که نسبت 

به ایجاد و توسعه فضای پارکینگ در سطح شهر قم اهتمام خاصی داشته باشیم.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم ادامه داد: با توجه به تأکیدات ویژه 
شهردار قم، امسال این قول را به شهروندان و زائرین می دهیم که همه تلاش خود را 

در راستای تحقق این امر مهم، مصروف کنیم.
وی با بیان اینکه ظرفیت فعلی شهرداری، مسائل مالی و توان معاونت فنی در 
احداث پارکینگ جوابگوی همه نیازها نیست، ابراز کرد: بااین حال، از همه توان 

برای رفع دغدغه های مردم دراین باره استفاده حداکثری می کنیم.
 

معاون امور زیربنایی منطقه ۸ شهرداری قم خبرداد:

احداث بوستان در خیابان
 شهید نجات خواه پردیسان 

معاون امور زیربنایی منطقه 8 شهرداری قم با اشاره به برنامه ریزی برای احداث 
بوستان در خیابان شهید نجات خواه پردیسان گفت: در صورت حل معارض و 
همکاری اداره کل راه و شهرسازی، به زودی در این محله بوستان برای استفاده مردم 

احداث می گردد.
سید صدرا قاسمی با اشاره به اینکه در حال حاضر از بین 9 محله مسکن مهر 
پردیسان، در هفت محله بوستان و فضای سبز ایجادشده است، اظهار داشت: در دو 

محله اقدامات احداث بوستان در دستور کار است.
وی مشکلات احداث بوستان در محله 6 مسکن مهر پردیسان را موردتوجه قرار 
داد و افزود: احداث این بوستان به علت مباحث معارض با مشکل روبرو شده که آن 
در دستور کار قرار گرفته و اگر معارضین توسط اداره کل راه و شهرسازی استان قم 
مشکلاتشان برطرف شده و زمین مربوطه در اختیار شهرداری قرار گیرد، قطعاً در آن 

محله نیز بوستان ایجاد می شود.

مرخصی  دادن  از  قم  استان  دادگستری  کل  رئیس 
3ماهه به محکوم پرونده کثیرالشاکی گوهرناز قم جهت 
پرداخت مطالبات شاکیان خبر داد وگفت: با توجه به 
ناز،  پرونده گوهر  از محکومان  مرخصی مشروط یکی 
شاکیان این پرونده برای تعیین تکلیف سرمایه های خود 

به این فرد مراجعه کنند. 
به گزارش ندای قم ، حجت الاسلام والمسلمین مظفری 
روز چهارشنبه به مناسب هفته قوه قضاییه در گفت وگو با 
خبرنگاران، با اشاره به پرونده های کثیرالشاکی، افزود: 
مدت ها بود تعدادی از افراد دخیل در پرونده ها تقاضا 
کردند که محکومان مدتی در آزادی باشند تا تدبیری 
برای استرداد اموال مردم داشته باشند. وی با اشاره به 
اتخاذ تصمیمی از سوی دستگاه قضا در سفر ریاست قوه 
قضاییه به قم، اضافه کرد: اکنون یکی از متهمان پرونده 
گوهر ناز به مدت سه ماه با سپردن وثیقه لازم، صرفا با این 
منظور که بتواند بخشی یا همه مطالبات مردم را پرداخت 
کند، به مرخصی رفته است. وی ادامه داد: به محکومان 
این پرونده تاکید می کنیم حداکثر استفاده را در راستای 
جلب رضایت شکات انجام دهند و از این فرصت استفاده 

کنند.
توصیه به شاکیان پرونده گوهر ناز

مظفری با بیان این که هدف دستگاه قضایی احقاق 
حق شکات است، تصریح کرد: به شکات تاکید می کنیم 
برای مطالبه حق خود به این متهم مراجعه کنند؛ شکات 
حواسشان جمع باشد به هیچ توافقی که منتهی به نقد 
شدن پول نباشد تن ندهند تا مجددا در تنظیم قرارداد 
وعده و وعیدی ایجاد نشود. پرونده شرکت کیمیا سرخ 
نشاط آفرین ایرانیان)گوهر ناز( در سال 98 تشکیل شد؛ 
در این پرونده متهم با وعده اعطا سودهای 35 تا 45 
درصد به جمع آوری مبالغ هنگفتی از مردم کرده استاین 
پرونده یک متهم اصلی و 6 متهم به معاونت در جرم به 

مبلغ 238 میلیارد و 33 میلیون و 766 هزار تومان دارد.
وی با اشاره به سفر رییس قوه قضاییه به قم، بیان کرد: 

تمام مشکلات مردم و مسائل قضایی که در حد استان 
نبود در جلسه با رییس قوه قضاییه مطرح و تصمیمات 
قضا  دستگاه  رییس  به طوری که  شد؛  اتخاذ  پربرکتی 
بر پیگیری تعهدات  تلفنی  نیز در تماس  روزسه شنبه 

دستگاه قضایی از سوی استان قم تاکید کرد.
وی افزود: در سفر هیات عالی قضایی به استان قم، 
بیش از یک هزار نامه از مردم استان جمع آوری شد و 
و  رییس دیوان عالی کشور  با  نیز  نفر  حدود یک هزار 

مسوولان قضایی ملاقات کردند.
سالانه ۳۵۰ هزار پرونده وارد دستگاه قضایی قم 

می شود 
رییس کل دادگستری قم در ادامه با بیان این که سالانه 
می شود،  قم  قضایی  دستگاه  وارد  پرونده  هزار   350
اتباع  به  مربوط  پرونده ها  این  از  بخشی  کرد:  تصریح 
خارجی و بخشی نیز با توجه به زائرپذیر بودن قم مربوط 

به شهروندان سایر استان هاست.
وی افزود: واحد تولیدی که به دلیل مشکل قضایی 
در این استان تعطیل شده باشد، نداریم؛ از سوی دیگر 
هیچ کارخانه ای هم به دلیل مشکل در پرداخت معوقات 
بانکی تعطیل نشده است، بلکه چنین کارخانه هایی به 
شرطی تملک می شوند که خط تولید تعطیل نشود و 

فقط مالکیت عوض شود.
ترک فعل مدیران ازطریق بازرسی کل استان 

رسیدگی می شود 
وی گفت: ترک فعل مدیران از کانال بازرسی کل استان 
رسیدگی می شود، اگر تخلفاتی نسبت به مدیر مجموعه 
گزارش شود، موضوع به دادسرا ارسال می شود؛ در این 

راستا تعدادی مدیر تعلیق و یا برکنار شدند.
مظفری با بیان این که حفظ و حراست از منابع طبیعی 
دستگاه های  وظیفه  تصرف  از  جلوگیری  و  عمومی  و 
روستا  شوراهای  اعضای  برخی  افزود:  است،  اجرایی 
تصور می کردند می توانند اراضی دولتی را تقسیم کنند 
و بفروشند؛ در این راستا تعدادی از اعضای شورا تحت 

تعقیب قرار گرفتند و برخورد قضایی شد.
وی تاکید کرد: تغییر کاربری اراضی کشاورزی اگر با 
رعایت قانون و ضوابط انجام شود مشکلی ندارد؛ ولی اگر 
بدون رعایت قانون باشد جرم است و برخورد می کنیم. 
وی همچنین تصریح کرد: وضعیت زندان های ایران و 
به ویژه قم نسبت به خیلی از کشورهای دیگر مطلوب 
است و طبیعی است که محدودیت هایی داشته باشد 
استان  دادگستری  رئیس  نبود.  زندان  اسمش  وگرنه 
قم در پاسخ به سوالی در خصوص مشکلات مردم در 
شهرداری ها بیان داشت: قانون شهرداری ها از قدیمی 
از موضوعاتی که  بسیاری  و  قوانین کشور است  ترین 
امروز شهرداری با آن مواجه است زمانی وجود نداشته 
چندین  و  نیست  نیازها  پاسخگوی  قانون  این  و  است 
سال است که قانون اصلاحی در مجلس در دستور کار 
است.   مظفری در ادامه به نقش مهم اصحاب رسانه در 
اطلاع رسانی به مردم اشاره کرد و گفت: فضای مجازی از 
ابتلائات جامعه است که انتشار اخبار کذب آسیب جدی 
وی  شود.  چاره اندیشی  امیدواریم  و  می زند  جامعه  به 
افزود: امروز دشمن در تلاش برای سلب اعتماد است 
تا فضای رسانه ای کشور را در اختیار خود گیرد و اهداف 

شوم خود را با انتشار اخبار کذب پیاده کند.

رییس کل دادگستری استان قم خبرداد:

مرخصی مشروط به محکوم پرونده گوهرناز
هدف از این فرصت  پرداخت مطالبات وجلب رضایت شاکیان است

 فرزندانمان را در فضای مجازی تنها نگذاریم!

طرح:محمدعلی رجبی

دادستان عمومی و انقلاب قم با اشاره به پرونده هایی که افراد یا شرکت هایی با 
عنوان پرداخت سودهای غیرمتعارف اقدام به جذب سرمایه های مردم می کنند، 
گفت: شهروندان قمی نسبت به وعده پرداخت سود از سوی این شرکت ها 

هوشیار باشند. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن غریب روز چهارشنبه به مناسبت هفته قوه 
قضاییه در جمع خبرنگاران،  افزود: این معضل در قم افزایش داشته و منجر به 

رقابت بین شرکت های مختلف برای افزایش در پرداخت سود شده است.
وی اضافه کرد: این شرکت ها با جذب سرمایه های مردم سود پرداخت می کنند 
و پس از مدتی ورشکست می شوند و پرونده های کثیرالشاکی را روی دست 
با اشاره به لزوم آگاهی بخشی و اطلاع رسانی  دستگاه قضا می گذارند. وی 
به مردم، ادامه داد: سال گذشته هشت شرکت که به صورت رسمی تبلیغات 
می کردند نتوانستند برای ما مدرکی مبنی بر فعالیت اقتصادی سودآور ارایه کنند 
و پرونده ها به معاونت پیشگیری از وقوع جرم دادگستری ارجاع شد تا جذب 

سرمایه نداشته باشند.
غریب خاطرنشان کرد: این شرکت ها بلافاصله پس از قطع جذب سرمایه 
مردم، در پرداخت سود و اصل سرمایه مردم دچار مشکل شدند و این مساله 
وگرنه  نداشتند،  اقتصادی  فعالیت  هیچ  شرکت ها  این  که  معناست  این  به 
دچار مشکل نمی شدند. به گفته وی، شرکت سرمایه گذاری پیشرو، شرکت 
سرمایه گذاری حجم گستر، شرکت زرین عرش سیمرغ، شرکت مالی پارس، 
گروه مالی اسلامی هبنا، شرکت آذران تجارت الکترونیک معروف به آذر سرمایه، 
شرکت مالی آینده نگر سرمایه معروف به امان سرمایه،  شرکت مالی صلیب تجارت 
الکترونیک کوثر معروف به صلیب سرمایه و شرکت مالی اطمینان تجارت معروف 
به نوین سرمایه،  از جمله شرکت هایی هستند که به صورت علنی با وعده پرداخت 

سودهای غیرمتعارف اقدام به جذب سرمایه مردم می کنند.
وی با بیان این که بیش از 20 پرونده جذب سرمایه در استان قم وارد دستگاه 
قضا شده است، گفت: با توجه به تجربه سال های گذشته، چنین شرکت هایی 
که هیچ فعالیت اقتصادی ندارند،  دچار مشکل خواهند شد؛ در حال حاضر 
پرونده ای معروف به پرونده آقای سلیمی با یک هزار و 111 شاکی حتی یک ریال 

هم برای پرداخت به مالباخته ها ندارد.
پارسال ۶۲ هزار پرونده کیفری در قم رسیدگی شد

دادستان قم گفت: در سال گذشته 62 هزار پرونده کیفری در این استان وارد 
دادسرا شد و مورد رسیدگی قرار گرفت که این آمار در سال 99، 65 هزار پرونده 

بوده است.
وی افزود: پارسال در اجرای احکام کیفری نیز 24 هزار پرونده مورد رسیدگی 

قرار گرفت و مختومه شد.
وی با اشاره به این که کاهش جمعیت کیفری از سیاست های کلان قوه قضاییه 
است، اضافه کرد: سال گذشته یک هزار و 640 مورد مرخصی منتهی به پایان 
حبس، 276 مورد آزادی مشروط، 173 مورد تعلیق تعقیب، 98 مورد عفو، 583 

مورد استفاده از پابند الکترونیک و 11 مورد رضایت اولیای دم داشتیم.
غریب ادامه داد: کاهش جرایم کیفری مربوط به متهمانی است که جرایم آن ها 
مخل نظم و امنیت عمومی نبوده، ولی در خصوص افرادی که جرایمی از جمله 
چاقوکشی، قتل، آدم ربایی و قاچاق مواد مخدر مرتکب شوند هیچ اغماضی 

صورت نخواهد گرفت.

وی خاطرنشان کرد: احکام سالب حیات یا اعدام با قاطعیت در استان اجرا 
شده و باعث بالارفتن امنیت استان و ناامنی برای افرادی که مرتکب جرم های 

خشن می شوند، شده است.
وی با اشاره به راه اندازی مجتمع جرایم غیرعمد در سال گذشته، بیان کرد: 
پرونده های تصادفات منجر به جرح که قبلا طی سه مرحله باید وارد دادسرا، 
دادگاه و اجرای احکام می شد، این مراحل حذف شد و با استفاده از ظرفیت 
اختلاف  حل  شورای  وارد  مستقیم  پرونده ها  حبس،  مجازات  کاهش  قانون 
می شود. دادستان قم افزود: اجرای این طرح باعث کاهش زمان رسیدگی و 

رضایتمندی شاکی و بیمه ها شده است.
۸۸ درصد پرونده منجر به تصادفات در سال گذشته قضازدایی شد

وی گفت: سال گذشته هفت هزار و 174 مورد تصادف در استان قم رخ داد 
که 6 هزار و 468 پرونده به شورای حل اختلاف رفت و به صورت تک مرحله ای 

منجر به پرداخت دیه شد.
وی با اشاره به این که 88 درصد پرونده منجر به تصادفات در سال گذشته 
قضازدایی شد، افزود: با توجه به موفقیت طرح، پرونده حادثه کار و قصور پزشکی 

نیز از روند رسیدگی دادگاه خارج و مستقیم به شورای حل اختلاف می رود.
غریب همچنین با اشاره به فوت یک نفر در درگیری مسلحانه بین ماموران 
فرماندهی انتظامی قم با قاچاقچی موادمخدر در خردادماه امسال،  بیان کرد: 
هیچ گونه ابهامی در کشته شدن این فرد به دلیل تیراندازی از سوی ماموران 
فرماندهی انتظامی وجود ندارد اما این که آیا ضوابط و نکات از سوی ماموران 
هنگام تیراندازی رعایت شده یا نه در حال کارشناسی است و به زودی به این 

پرونده رسیدگی خواهد شد.
مقصرین حادثه بلوار کشاورز مشخص شدند

وی به حادثه بلوار کشاورز اشاره و بیان کرد: در تاریخ 26 اسفند سال گذشته 
کیفرخواست صادر و به دادگاه ارسال شد؛ در این حادثه شهرداری 30 درصد، 
آتش نشانی 25 درصد، شرکت آب و فاضلاب 25 درصد و شرکت پیمانکار 20 

درصد مقصر شناخته شدند.
حادثه نشست میدان کشاورز قم به دلیل نشست زمین و سقوط 2 دستگاه 
خودرو در گودال 7 متری ناشی از آن، منجر به جان باختن 3 عضو یک خانواده 

قمی در بامداد چهارم فروردین ماه سال 99 شد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: با توجه به حساسیت ها در قم در 
مسائل اجتماعی و عفاف و حجاب، معاونت و شعبه خاصی در دادستانی برای 

رسیدگی و نظارت به این امور در نظر گرفته شده است.
برخورد با ناهنجاری به عنوان جرم مشهود وظیفه ضابطان است 

غریب با اشاره به این که برخورد با ناهنجاری به عنوان جرم مشهود وظیفه 
ضابطان است، افزود: در زمینه سگ گردانی، دوچرخه سواری بانوان و بدحجابی 
دستورات لازم صادر شده است و هفته گذشته گروه 80 نفری که در بوستان 

علوی برای موسیقی رپ جمع شده بودند بازداشت شدند.
وی افزود: سردسته های این گروه در بازداشت هستند و سایر افراد با تعهد آزاد 
شدند. وی تاکید کرد: با باندهای فساد و فحشا و افرادی که عامدانه نسبت به 
ترویج فساد اقدام می کنند، با جدیت برخورد می شود؛ سال گذشته، 200 نفر از 
افراد بازداشتی که برای نخستین بار برایشان پرونده تشکیل شده بود، قرار تعلیق 

صادر شد.

توصیه دادستان غریب به شهروندان قمی:

مراقب تبلیغات شرکت های جذب سرمایه با سودهای غیرواقعی باشید


